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معاون  اداره کل انتقال خون استان قم اعلام کرد:

ذخایر خونی قم 
دروضعیت شکننده

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی  استان قم اعلام کرد:

ضرب الاجل ۱۵ روزه برای خانه  مسافرهای غیرمجاز

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم گفت: ذخیره 
خونی استان در وضعیت شکننده ای قرار دارد و در صورت 
کاهش اهداء کنندگان احتمال دارد قم وارد وضعیت بحرانی 

مهم  و  زیاد  نقش  بدلیل  ؛  افزود:  کبیری  رضا  علی  شود.  
قم در شبکه خون رسانی کشور لازم است تا ذخایر خونی 
استان اطمینان بخش تر باشد. وی اضافه کرد:  از ابتدای 

4
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نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم  تاکید کرد:

لزوم اتمام سه پروژه نیمه تمام پارکینگ 
شرقی، مجتمع تجاری زمزم و شهید کاظمی 
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دادستان قم  تشریح کرد:

جزییات دستگیری قاضی قلابی درقم

در صورت کاهش اهداء کنندگان دچاربحران  می شویم

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر لزوم اتمام 
سه پروژه نیمه تمام پارکینگ شرقی، مجتمع تجاری زمزم 
شهر  در  زیادی  مردم نهاد  مراکز  گفت:  کاظمی  شهید  و 

مراکز  این  ظرفیت های  از  می توانیم  که  می کنند  فعالیت 
شهروندی  فرهنگ  و  فرهنگ  ارتقای  و  بهبود  جهت  در 
شهر  شورای  برنامه  به  مسگری  محمود  کنیم.  استفاده 

  

معاون اجرایی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( گفت: با توجه به اهمیت نگهداری 
درب های چوبی و حفظ منظر و زیبائی درب ها و فضای حرم مطهر رنگ کاری 
درب های حرم مطهر در طول سال در دستور کار مهندسان آستان مقدس است 
و در حال حاضر مرمت و رنگ کاری درب های چوبی صحن امام رضا)ع( در حال 
از فعالیت های مهندسان در  انجام است.  هادی محمود نژاد اظهار کرد: یکی 
مدیریت فنی و مهندسی حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها نگهداری 
و مرمت وسایل، ملزومات و متعلقات ابنیه حرم مطهر از جمله درب های حرم 

معاون امور اقتصادی استانداری قم  گفت :نگاه ما در تنظیم بازار باید مردم محور 
باشد و اعتماد مردم را با کنترل قیمت ها جلب کنیم. براساس این گزارش ،در 
جلسه کارگروه تنظیم بازار مقرر شد بر اساس مصوبه وزارت صمت، فروشگاه های 
زنجیره ای، تعاونی های مصرف و فروشگاه های بزرگ در قالب جشنواره خرید 
شفاف، کالاهایی که درج قیمت تولید کننده دارند را در قفسه های جدا و بر مبنای 
درصد سود مصوب به شهروندان عرضه کنند. این جشنواره تا پایان فروردین ماه 
۱۴۰۱ در ۵۷ فروشگاه زنجیره ای استان اجرایی می شود و بین ۱۷ تا ۲۰ قلم کالا 

معاون اجرایی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( :
درب های حرم حضرت معصومه)س( مرمت می شود 

معاون امور اقتصادی استانداری قم  :
اعتماد مردم را با کنترل قیمت ها جلب کنیم 
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رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا ؛
اقناع افکار عمومی برای تزریق 
نوبت سوم واکسن ضروری است

امیرآبادی فراهانی نماینده قم: 
نباید سیگار درکشور از شیشه
تریاک و هروئین گرانتر شود 

نماینده قم در مجلس گفت: نباید 
کاری کنیم که ســیگار در کشور از 
شیشــه، تریاک و هروئیــن گرانتر 
شــود. با ایــن عوارض دسترســی 
مردم به ســیگار بســیار ســخت 
خواهــد شــد.  احمــد امیرآبادی 
فراهانــی نماینــده مــردم قــم در 
مجلس شورای اسلامی در جلسه 
2علنــی روز )شــنبه ۷ اســفند( و  2

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:
 پیوست فرهنگی برای طرح های 

مختلف کشور ضروری است

رئیس جمهور بر ضرورت استمرار 
توجه به رعایت دستورالعمل های 
بهداشــتی از ســوی مــردم تاکید 
کــرد و از اعضای ســتاد ملی کرونا 
خواست در راستای اقناع مردم به 
تزریق دُز ســوم واکسن بکوشند.  
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی 
پیــش از ظهــر شــنبه در جلســه 
ســتاد ملی مقابله با کرونــا از ارائه 

ارشــاد  و  فرهنــگ  وزیــر   
اســلامی گفت: برای اجرای 
همه طــرح ها باید پیوســت 
داشــته  وجــود  فرهنگــی 
باشــد و ایــن پیوســت بایــد 
و  از ســوی وزارت فرهنــگ 
ارشــاد اســلامی تایید شــود 
زیرا در ایــن وزارتخانه متولی 
پیوســت فرهنگی هستیم.   2

فروش فوق العاده املاک و مستغلات 
 ) مزایده شماره 100  امداد قم(

دفتر فروش املاک امداد قم  در نظر دارد تعدادی از املاک مسکونی ، تجاری ، اداری و اراضی 
متعلق به خود را از طریق برگزاری مزایده کتبی با شرایط نقد و اقساط و بدون دریافت کارمزد به فروش 

برساند.
از  بیشتر  و کسب اطلاعات  نظر  املاک مورد  از  بازدید  برای  توانند  لذا متقاضیان خرید می 
نحوه برگزاری مزایده و اخذ برگ شرایط شرکت در مزایده و اسناد مزایده از تاریخ 1400/12/2 
لغایت1400/12/11 همه روزه بجزایام تعطیل از ساعت 8 لغایت 14/30 به دفتر فروش املاک 

امداد مراجعه فرمایند و یا مدارک و فرم های مربوطه را از سایت معرفی شده اخذ نمایند.
ملاحظات :

1( متقاضیان برای شرکت در مزایده می بایست سپرده ای به میزان 5% قیمت پایه مزایده ملک 
مورد نظر خود را طی چک بانکی در وجه کمیته امداداستان قم تهیه و تحویل نموده و رسید دریافت 

نمایند.
2(متقاضیان می بایست رسید سپرده ماخوذه ) قرمز رنگ ( را به همراه فرم تکمیل شده پیشنهاد 
قیمت و فرم امضاء شده شرایط شرکت در مزایده را داخل پاکت مخصوص پیشنهادات قرار داده و پس 

از درج فقط نام و نام خانوادگی متقاضی بر روی آن پاکت داخل صندوق پیشنهادات انداخته شود.
3( فروشنده در ردّ یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله و همچنین تمدید مهلت مزایده یا ابطال 

آن به هر شکل مجاز و مختار است.
4( پیشنهادات فاقد سپرده و یا مخدوش و مبهم و مشروط از درجه اعتبار ساقط و تکمیل و رعایت 

مفاد فرم های شرکت در مزایده که از طریق دفتر فروش ارائه می گردد الزامی است.
5( متقاضیان دارای شخصیت حقوقی می بایست ذیل فرم شرایط شرکت در مزایده را به مُهر و 

امضاء مسئولین ذیربط برسانند.
6( حضور کلیه شرکت کنندگان یا نماینده آنان در جلسه مزایده آزاد است و عدم حضور هر یک یا 

کلیه شرکت کنندگان موجب هیچ ادعایی از طرف آنان نخواهد بود.
7( مذکوراً توصیه می¬شود متقاضاین محترم به اطلاعات مندرج در ستون توضیحات هر ملک 
توجه و ضمن رعایت مفاد مندرج در برگ شرایط شرکت در مزایده از ملک مورد نظر حتما" بازدید 

بعمل آورند.
8( دریافت اقساط طی چک های صادره صیادی از سوی بانک ها ) بجز صندوق قرض الحسنه 
( قابل دریافت بوده و از دریافت چک های مربوط به حسابهای قدیمی،غیر صیادی و سفته معذور 

می باشیم.
9( درصورت پرداخت نقدی الباقی ثمن معامله مشمول سالیانه 17درصد تخفیف بصورت روز 

شمار خواهد شد.

10( درصورت برنده نشدن در مزایده سپرده متقاضی حداکثر ظرف مدت 5 روز کاری عودت 
داده خواهد شد.

11( متقاضیان پس از انتخاب ملک موردنظر قبل از ارائه پیشنهاد می بایست حتماًفرمهای 
مربوطه علی الخصوص فرم مبایعه نامه را که در محل دفتر فروش موجوداست  اخذ وپس از تکمیل و 

امضاء داخل پاکت پیشنهاد قیمت قرارداده ودر صندوق پیشنهادات بیاندازند.
مهم :

قطعی  سند  تنظیم  به  مربوط  های  هزینه  پرداخت  و  لازم  حسابهای  مفاصا  اخذ  پیگیری   •
درخصوص آن دسته از املاکی که تفویض مالکیت آنها به صورت وکالتی درج گردیده است به عهده 

خریدار می باشد.
دفتر فروش املاک امداد به نشانی :

تلفن¬های تماس : ۰۲۵-36۱۵۷6۲9               
http://www. ecemdad.ir : آدرس اینترنتی

زمان برگزاری :چهارشنبه ۱۴۰۰/۱۲/۱۱ ساعت ۱۴
- محل برگزاری مزایده : قم-خیابان امام خمینی)ره( روبروی بانک ملی نبش 16متری سعیدی 

– تلفن 025-36157629               

شناسه آگهی :1282558

امـلاک کمیته امداد استان قم

ایثار شیمیدر قم نایب قهرمان
 بسکتبال با ویلچر ایران شد

سالروز شهادت امام موسی کاظم )ع(  را  تسلیت می گوییم.
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فرصت های بحران اوکراین برای ایران

جمهوری اسلامی ایران، شاید تنها کشوری باشد که در طول 30 سال گذشته 
در برابر نظم تک قطبی آمریکایی ایستاده و بقا یافته است؛ و نه تنها بقا یافته، بلکه 
توانسته نظم آمریکایی را در منطقه غرب آسیا به چالش بکشد و نظم مطلوب خود 

را در برخی نقاط منطقه اعمال کند.
این کشور در نظم تک قطبی برای حل مشکلات خود از آزادی عمل های بسیار 
محدودی برخوردار بود و طبیعتاً هنگامی این نظم تغییر می کند و ما وارد یک 
نظم سه قطبی می شویم و قدرت آمریکا افول می یابد، فرصت ها برای ایران بیشتر 
می شود. همچنین این ابرقدرت های جدید هر چقدر در روابط خود نسبت به 
یکدیگر از رقابت بیشتری برخوردار باشند، تهدیدات مشترک ما بیشتر آنها بیشتر، 
و باعث نزدیکی بیشتر ما می شود. به بیان بهتر اگر آمریکا با روسیه چین از الگوی 
رفتاری بهینه ای برخوردار باشند، موضع گیری های این کشورها نسبت به ایران 
هماهنگ تر خواهد بود و هرچه از هم فاصله بگیرند و اختلافات شان بیشتر شود، 
با کسانی که علیه آن تهدیدات مشترک دارند، نزدیک تر خواهند شد؛ وضعیتی به 
وضوح در نظم کنونی جهانی قابل رؤیت است. هرچه اختلافات چین و روسیه با 
آمریکا بیشتر شد، این دو کشور به هم نزدیک تر شدند و طبیعتاً این دو با کشوری که 

چهل سال سابقه اختلاف با آمریکا را دارد نزدیک تر خواهند شد.
همچنین وضع بیشتر تحریم های آمریکا علیه روسیه و احتمالًا در آینده وضع 
تحریم های بیشتر علیه چین بر سر بحران تایوان، باز سبب می شود این کشورها 
برای رفع نیازهای خود به دولت هایی که وضعیت مشابهی دارند نزدیک تر شوند 
که ما از این وضعیت تحت عنوان کلاب تحریمی ها یاد می کنیم. اکنون روسیه 
برای کم اثرسازی تحریم های آمریکا راهی جز همکاری بیشتر با چین و در همسایه 
جنوبی خود یعنی جمهوری اسلامی ایران ندارد که سابقه موفقیت آمیز طولانی در 

دور زدن تحریم ها دارد.
همچنین همزمانی بحراین اوکراین با مذاکرات وین برای احیای برجام، فرصت 

ویژه ای را برای ایران برای امتیازگیری بیشتر فراهم کرده است:
اول به این دلیل که ایالات متحده آمریکا درگیر حل بحران هایی چون اوکراین و 
تایوان شده است و توانایی حل تمام بحران های بین المللی را به نفع خود ندارد. 
پس طبیعتاً در حال حاضر آمریکا توانایی کنترل رفتار ایران در غرب آسیا را به هر 
قیمتی ندارد. به طور مثال آنگونه که آمریکا با تهدید "یا جنگ یا توافق" قبل از 
2015 سعی در تحمیل هرچه سریع تر برجام با امتیازات حداقلی به ایران داشت، 
اکنون همزمان با افزایش قدرت بازدارندگی جمهوری اسلامی ایران به طور خودیار 
و پدیدار شدن بحران های متعدد بین المللی، برای آمریکا دیگر مطلوب نیست که 
جنگ دیگری را بخواهد در خاورمیانه ایجاد کند، پس دیگر نمی تواند از تهدید به 
جنگ برای امتیازگیری از ایران استفاده کند و در نتیجه راهی جز امتیازدهی به 
ایران برای احیای برجام ندارد و این فرصت مناسبی برای ایران است تا بر کسب 

امتیازات بیشتر پافشاری کند.
دوماً، افزایش اختلاف روسیه و آمریکا در بحران اوکراین بر عدم هماهنگ  سازی 
این دو کشور در مذاکرات وین هم تأثیر می گذارد و باعث می شود مواضع روسیه به 
جمهوری اسلامی ایران نزدیک تر شود. لازم به ذکر است که اینجا بسیاری ممکن 
است تحلیل کنند که روسیه و آمریکا، ایران و اوکراین را با هم معامله خواهند کرد و 
این به ضرر ایران خواهد بود؛ در صورتی که اگر وضعیت گذار در نظم بین المللی 
را دقیق تر بررسی کنیم متوجه خواهیم شد که اختلافات روسیه و آمریکا خیلی 

جدی تر و حساس تر از آن است که با اینگونه معامله ها حل و فصل شود.
سوم، سابقه شکست اوکراین در قبال کشورهای دیگر به ویژه غرب و آمریکا 
مبنی بر تضمین تأمین امنیت خود، ایران را به یک عقلانیتی در محاسبه هزینه 
و فایده برای خودیاری می رساند که بر مبحث ضمانت اجرا برای احیای برجام 
تأکید حتمی داشته باشد و بداند که هیچ ضمانت اجرایی در روابط بین الملل جز 
خودیاری و منطق هزینه - فایده وجود ندارد. اینکه حتماً تأکید کند که تأسیسات 
هسته ای، ذخایر اورانیوم غنی سازی شده، سانتتریفیوژهای پیشرفته و غیره و 
غیره نابود نشده و از کشور خارج نشوند، بلکه صرفاً تعطیل، تعلیق و تحت نظارت 
مشترک ایران و آژانس در داخل کشور مهر و بوم و نگه داری شوند؛ شاید این اقدام 

تنها ضمانت اجرایی در برجام برای جلوگیری از بدعهدی آمریکا و اروپا باشد. 
در قبال موضع گیری کشورها نسبت به تحولات بین المللی عمدتاً دو دیدگاه 
موضع گیری  که  به گونه ای  اخلاقی  و  هنجاری  ارزشی،  نگاهی  دارد:  وجود 
دیپلماتیک کشورها باید بر اساس عرف جامعه جهانی باشد و وجهه کشور را 
حفظ کند. نگاه دوم که اتفاقاً نگاهی مسلط و واقعی بر روابط میان ملت هاست، 
موضع گیری بر اساس تأمین منافع ملی است، بدان معنا که دولتها در قبال 
تحولات بین المللی مواضعی را اتخاذ می کنند که منافع ملی آنها را تامین میکند. 
همچنین در قبال مسایل بین المللی باید توجه داشت که در چه عرصه ای از نظم 
بین المللی قرار داریم و همچنین در کجای این نظم جدید چند قطبی ایستاده ایم، 
طبیعتاً در قبال بحران اوکراین دولت هایی که دغدغه های مشترک امنیتی با روسیه 
در قبال آمریکا دارند تقریباً مواضع مشابهی گرفتند که مهم ترین آنها چین است. 

چرا که چین نیز در تایوان دغدغه ای مشابه با روسیه در برابر آمریکا دارد.
جمهوری اسلامی ایران نیز اتفاقاً از جمله آن دسته کشورهایی است که از این 
دغدغه مشترک امنیتی به شدت رنج می برد، جمهوری اسلامی ایران حضور 
نیروها و پایگاه های نظامی آمریکا در خلیج فارس، در کشورهای همسایه به ویژه 
در حاشیه جنوبی خلیج فارس و در مرزهای خود را تهدید جدی برای امنیت خود 
می بیند و این دغدغه اخیراً حضور نیروهای رژیم صهیونیستی در امارات و بحرین 
با حمایت آمریکا دوچندان کرده است و جمهوری اسلامی ایران برای دفاع و حفظ 
امنیت خود، حق هرگونه واکنشی را به محض احساس تهدید محفوظ می داند. 
پس موضع گیری جمهوری اسلامی ایران در قبال بحران اوکراین بیش از آن که 
ناشی از جلب اعتماد روسیه یا جلب رضایت افکارعمومی جهانی باشد، بر اساس 

دغدغه مشترک امنیتی است که در قبال این بحران حس می کند.
نکته بعدی عواقب موضع گیری دولت ها هم باید مد نظر گرفته شود؛ به طور 
مثال رژیم صهیونیستی که همواره از روابط بسیار نزدیکی با روسیه برخوردار 
بود، در موضع گیری خود در قبال این بحران روسیه را محکوم و از اوکراین 
حمایت کرد و روسیه سریعاً در واکنش حضور اسرائیل بر بلندی های جولان 
را به چالش کشید و بیان کرد این سرزمین ها در اشغال اسراییل قرار دارد و 
آنها را به رسمیت نمی شناسد! خب طبیعتاً جمهوری اسلامی ایران که در 
این میان بزرگ ترین چالش ها را با آمریکا و غرب داشته است و اکنون فرصتی 
پیش آمده تا ابرقدرت های جدید به این کشور نزدیک شوند و نظم آمریکایی 
در حال افول است، چرا باید اکنون با منطق نظم قبلی عمل کند و چرا باید 
در یک محاسبه هزینه - فایده اشتباه، منافع ملی خود را در این نظم جدید 

تضعیف کنند؟
پس نهایتاً به اعتقاد نگارنده موضع گیری جمهوری اسلامی ایران در قبال بحران 
اوکراین، ضمن قبیح شمردن جنگ و دعوت به خویشتن داری و تشویق به حل 
و فصل مسالمت آمیز منازعه بین دو طرف، تنها باید منافع ملی خود در سیاست 

خارجی را در این نظم جدید بین المللی در نظر بگیرد.
کارشناس روابط بین الملل و پژوهشگر حوزه امنیت،

نایب رییس مجلس :

فرمایشات رهبری در خصوص جهاد 
تبیین نباید بر زمین بماند

نایب رییس مجلس گفت: فرمایشات آقا در خصوص جهاد تبیین نباید بر زمین 
بماند. 

براساس این گزارش ،در ادامه جلسه علنی نوبت عصر روز شنبه مجلس شورای 
اسلامی در جریان بررسی بودجه 1401، علی نیکزاد نایب رییس مجلس گفت: 
مقام معظم رهبری بارها بر موضوع مهم جهاد تبیین تأکید داشتند و مطالبی را در 
این باره مورد اشاره قرار داده اند اما در 22 بهمن سخنرانان به این نکته اشاره ای 
نداشته و مسئولین موضوعات مربوط به انقلاب شکوهمند اسلامی را تبیین نمی 
کنند. وی افزود: از این تریبون به عنوان کوچک نمایندگان و کوچک مردم عرض 

می کنم فرمایش آقا در موضوع جهاد تبیین نباید بر زمین بماند.

ابوالفضل بازرگان*

اخبار

معاون اجرایی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( :

درب های حرم حضرت معصومه)س( 
مرمت می شود 

معاون اجرایی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( گفت: با توجه به اهمیت نگهداری 
درب های چوبی و حفظ منظر و زیبائی درب ها و فضای حرم مطهر رنگ کاری 
درب های حرم مطهر در طول سال در دستور کار مهندسان آستان مقدس است و 
در حال حاضر مرمت و رنگ کاری درب های چوبی صحن امام رضا)ع( در حال انجام 

است. 
هادی محمود نژاد اظهار کرد: یکی از فعالیت های مهندسان در مدیریت فنی و 
مهندسی حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها نگهداری و مرمت وسایل، 
ملزومات و متعلقات ابنیه حرم مطهر از جمله درب های حرم است که در این راستا 
مدتی است مرمت و رنگ کاری تخصصی درب های چوبی حرم مطهر در دستور 
کار قرار گرفته است. وی افزود: با توجه به اینکه بیشتر درب های چوبی حرم مطهر 
در معرض تابش آفتاب و رطوبت محیط اطراف آن قرار دارد در طول زمان نیازمند 

تعمیرات و همچنین رنگ کاری مجدد است.
مدیر فنی مهندسی حرم مطهر بانوی کرامت تصریح کرد: در این راستا با توجه 
به اهمیت نگهداری درب های چوبی و حفظ منظر و زیبائی درب ها و فضای حرم 
مطهر رنگ کاری درب های حرم مطهر در طول سال در دستور کار مهندسان آستان 
مقدس است و در حال حاضر مرمت و رنگ کاری درب های چوبی صحن امام رضا 

علیه السلام در حال انجام است.
وی ادامه داد: همچنین تعداد 8 باب از درب های قدیمی صحن امام رضا علیه 
السلام که فاقد همخوانی با بقیه درب ها بوده با طرح و نقش گره دار و استفاده از 

شیشه رنگی به صورت فاخر طراحی و نصب شده است.
محمودنژاد افزود: برای مرمت درب های چوبی در صورتی که ایرادات ایجاد شده 
در درب ها زیاد و نیاز به کار اساسی داشته باشد، درب ها به کارگاه تخصصی نجاری 

ارسال شده و پس از مرمت به صورت حرفه ای رنگ کاری انجام می شود.
معاون اجرایی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( ابراز کرد: اگر درب های حرم نیاز به 
تعمیرات جزئی داشته باشد در کارگاه رنگ کاری درب های چوبی، ابتدا با روش های 
مختلف رنگ موجود درب ها لایه برداری شده و پس از تعمیرات و پر کردن درزهای 
ایجاد شده با چسب چوب و خاک اره اصلاح شده و پس از چندین بار سنباده زنی 

آماده رنگ کاری و با رنگ هایی از جنس پلی اورتان رنگ آمیزی می شود.

 استاندار قم:

خدمت برای مردم با حضور میدانی 
در میان مردم عملی می شود

 استاندار قم گفت: رسیدگی به درخواست های مردمی باید بدون واسطه و در 
سریع ترین زمان ممکن انجام شود. 

سید محمد تقی در بازدید سرزده از سازمان جهاد کشاورزی استان قم در جمع 
کارکنان و مدیران  این سازمان با اشاره به ماهیت دستگاه های اجرایی در خدمات 
رسانی به مردم، گفت: خدمت و کار برای مردم با حضور میدانی در میان مردم عملی 
می شود. استاندار قم به اشاره به تلاش های دولت سیزدهم برای تحقق نظام عادلانه 
پرداختی به کارکنان، افزود: اقدامات مناسبی در سطوح ملی و استانی در حال برنامه 
ریزی و انجام است تا فرآیند پرداختی به حقوق بگیران دولتی بر اساس عدالت و کار 
افراد صورت گیرد. شاهچراغی همچنین با اشاره به لزوم افزایش حضور میدانی 
مدیران در بین مردم، گفت: بخش زیادی از مشکلات در اتخاذ به موقع تصمیمات 
از طریق حضور در بین مردم و با اصلاح فرآیند های زاید اداری و مدیریتی برطرف 
می شود. وی خدمت به مردم را تکلیف و وظیفه مهم کارکنان دستگاه های اجرایی 
در هر سطح و سمتی دانست و ادامه داد: مدیران و کارکنان دولت باید شنوای حرف 
مردم و پذیرای بی واسطه ارباب رجوع باشند و باید فاصله درخواست های مردمی تا 

پاسخگویی را تا حد ممکن کاهش دهند.
وی همچنین بر لزوم توجه به دغدغه های کارکنان دولت تاکید کرد و خطاب به 
مدیران افزود: برای شنیدن صحبت کارکنان خود وقت بگذارید و شرایطی مهیا کنید 
تا با توجه به مسائل فرهنگی و معنوی خانواده های پرسنل، زمینه و بستر لازم برای 

پویایی و روحیه بخشی به کارکنان در ارائه خدمت مناسب به مردم فراهم شود.

معاون امور اقتصادی استانداری قم  :

اعتماد مردم را با کنترل قیمت ها جلب کنیم 
معاون امور اقتصادی استانداری قم  گفت :نگاه ما در تنظیم بازار باید مردم محور 

باشد و اعتماد مردم را با کنترل قیمت ها جلب کنیم.
براساس این گزارش ،در جلسه کارگروه تنظیم بازار مقرر شد بر اساس مصوبه وزارت 
صمت، فروشگاه های زنجیره ای، تعاونی های مصرف و فروشگاه های بزرگ در قالب 
جشنواره خرید شفاف، کالاهایی که درج قیمت تولید کننده دارند را در قفسه های 

جدا و بر مبنای درصد سود مصوب به شهروندان عرضه کنند.
این جشنواره تا پایان فروردین ماه 1401 در 57 فروشگاه زنجیره ای استان اجرایی 

می شود و بین 17 تا 20 قلم کالا در قالب این طرح قابل عرضه است.
معاون امور اقتصادی استانداری قم  در جلسه کارگروه تنظیم بازار استان با بیان 
اینکه باید نظارت فعالی در بازار در روزهای پایانی سال داشته باشیم گفت: با وجود 
تلاش های مناسبی که زمینه نظارت ها صورت گرفته اما باید سعی کنیم بازار را به 
سمت رضایت مردم ببریم. محسن امیدیان افزود: نگاه ما در تنظیم بازار باید مردم 

محور باشد و اعتماد مردم را با کنترل قیمت ها جلب کنیم.

مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی قم :

نمایشگاه بین المللی قم یک سال
 معطل جاده دسترسی مانده بود 

مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی قم با بیان اینکه نمایشگاه بین المللی 
قم یک سال آماده بهره برداری و افتتاح شده اما معطل جاده دسترسی بود، گفت: 

هزینه احداث جاده موقت دسترسی توسط بخش خصوصی تامین شده است. 
صابر عمورسولی با اشاره به مصوبات سفر ریاست جمهوری به قم گفت: در بند 
19 این مصوبات که با امضای معاون اول ابلاغ شده به صراحت آمده است سازمان 
نمایشگاه  به  دسترسی  راه  مجوز  صدور  به  نسبت  است  موظف  کشور  راهداری 

بین المللی قم از ابتدای آزادراه قم تهران اقدام نماید.
مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی قم افزود: استاندار محترم تدبیری 
داشتند که برای برگزاری نمایشگاه طبق تقویم، اجازه ایجاد جاده دسترسی موقت 
را به ما دادند که هزینه احداث جاده موقت دسترسی به نمایشگاه بین المللی قم 
توسط بخش خصوصی تامین شده است. وی در ادامه گفت: طول این جاده 350 
متر است که 300 متر آن به جاده ای که راهداری در حال احداث دارد متصل می 
شود. جاده خروجی هم با ایمنی کامل پیش بینی و هزینه آماده سازی آن نیز از بخش 
خصوصی تامین شده است. عمورسولی با بیان این که طبق تعهد پیمانکار جاده 
دسترسی باید در اردیبهشت 1400 تحویل می شد، افزود: نمایشگاه حدود یک سال 
آماده افتتاح و بهره برداری بود اما معطل مسیر دسترسی بودیم. چون پیمانکار توان 

لازم برای اجرای تعهد خود را نداشت، این امر محقق نشده است.
 

مدیرکل میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی  استان قم:

ساخت پروژه منطقه نمونه گردشگری 
طرلاب از سر گرفته می شود

مدیرکل میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی  استان قم نسبت به از سرگیری 
تاکید کرد و گفت: جلسه بررسی و  ساخت منطقه نمونه گردشگری طرلاب قم 
رسیدگی به این منطقه نمونه گردشگری برگزار و پرونده برای تمدید موافقت نامه 

تاسیس به کارگروه زیربنایی استان ارجاع شد. 
علیرضا ارجمندی با بیان این که طبق توافق اولیه شهرک فرودگاهی قم به دو 
بخش 300 هکتاری گردشگری و 2650 هکتاری فرودگاهی تفکیک شده که در آن 
هتل های سه تا پنج ستاره و همچنین پیش بینی ساخت مراکز گردشگری سلامت در 
نظر گرفته شده بود  افزود:  این طرح  به علت توقف ساخت فرودگاه متوقف شده بود 

که با رفع موانع ساخت منطقه گردشکری طرلاب از سر گرفته می شود.
وی تصریح کرد: منطقه نمونه گردشگری طرلاب مصوبه هیات وزیران را دارد که  

پس از وقفه 10 ساله شاهد شروع مجدد ساخت این پروژه خواهیم بود.

رئیس جمهور بر ضرورت استمرار توجه به رعایت دستورالعمل های بهداشتی از 
سوی مردم تاکید کرد و از اعضای ستاد ملی کرونا خواست در راستای اقناع مردم به 

تزریق دُز سوم واکسن بکوشند. 
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی پیش از ظهر شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله 
با کرونا از ارائه گزارشی با موضوع کاهشی شدن روند ابتلاء و قربانیان موج ششم 
همه گیری کرونا ابراز خرسندی کرد و گفت: البته این مساله به هیچ وجه نباید باعث 

سست شدن اجرای اصول بهداشتی شود.
رئیس جمهور از همه آحاد مردم، اصناف و کارمندان خواست همچنان با دقت 
و به طور کامل شیوه نامه های بهداشتی را رعایت و به ویژه از برگزاری و حضور در 
اجتماعات پرهیز کنند و افزود: دستگاه های متولی، اجرای پروتکل های بهداشتی 

را به طور جدی و موثر پیگیری کنند.
وی در ادامه برخی اماکن پرخط برای شیوع کرونا را مورد توجه قرار داد و اظهار 

داشت: یکی از پرخطرترین محل ها برای شیوع کرونا، وسایل حمل و نقل عمومی 
است و لذا مسئولان مربوطه پیگیر اجرای دقیق پروتکل ها از جمله در خطوط 

هوایی و رعایت مصوبه سقف 60 درصدی در پروازها باشند.
دکتر رئیسی با اشاره به گزارش ارائه شده در جلسه درباره کیفیت بازدارندگی 
جریمه های در نظر گرفته شده برای عدم رعایت شیوه نامه های بهداشتی، تصریح 
به  توجه  ارتقای  و  بازدارندگی  افزایش  هدف  با  جریمه ها  این  است  لازم  کرد: 

دستورالعمل های بهداشتی مربوط به کرونا مورد بازنگری قرار بگیرند.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش به اهمیت تحقیق و پژوهش درباره 
آثار و عوارض اجتماعی و روانی کرونا اشاره و خاطرنشان کرد: مطالعه عوارض 
ناشی از کرونا برای افراد در ابعاد شخصی و اجتماعی بسیار مهم و پشتوانه عملکرد 
و تصمیم گیری های بهتر ما در آینده است، لذا این موضوع باید بسیار مورد توجه 

بگیرد و از نتایج تحقیقات و تجربیات دیگران نیز به نحو احسن استفاده شود. 
آیت الله رئیسی همچنین با اشاره به گزارشی که درباره طب سنتی در جلسه ارائه 
شد، مواجهه عالمانه با این موضوع را در محافل علمی و دانشگاهی از مصادیق 
تضارب آرا و آزاداندیشی دانست و از دانشگاه های علوم پزشکی و وزارت بهداشت 
خواست فضایی را فراهم کنند تا متخصصان این عرصه بتوانند در جمع اساتید و 
صاحب نظران پزشکی به بحث و گفت وگو درباره نظرات شان بپردازند و مردم از نتیجه 

این مباحث بهره مند شود.
در جلسه امروز ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام شد که محققان مجموعه دارویی 
برکت موفق شده اند واکسن جدیدی تولید کنند که مشخصا می تواند در برابر سویه 

اُمیکرون بازدارندگی موفق و سطح بالایی داشته باشد.
در این جلسه مقرر شد الزامات و محدودیت های کرونایی، با لحاظ تعریف جهانی 
ارائه شده از رنگ های مختلف کرونایی، متناسب با شرایط فعلی شیوع کرونا در 

کشور بازتعریف شود.

رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا ؛

اقناع افکار عمومی برای تزریق نوبت سوم واکسن ضروری است

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: برای اجرای همه 
طرح ها باید پیوست فرهنگی وجود داشته باشد و این 
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  سوی  از  باید  پیوست 
تایید شود زیرا در این وزارتخانه متولی پیوست فرهنگی 

هستیم. 
ابعاد  بررسی  نشست  در  اسماعیلی  مهدی  محمد 
سالروز  با  همزمان  مسکن  و  شهرسازی  فرهنگی 
بزرگداشت خواجه نصیرالدین طوسی و روز مهندس، 
پیوست  لزوم  بر  همواره  محترم  جمهور  رئیس  گفت: 
و  داشته  تاکید  کشور  مختلف  طرح های  در  فرهنگی 
دارند و در طرح شهرسازی و معماری نیز وجود پیوست 

فرهنگی ضرورت دارد.
وی ادامه داد: در سند مهندسی فرهنگی الزام قانونی 
بزرگ  تاکید شده همه طرح های  آن  در  و  دارد  وجود 

صنعتی، اقتصادی، اشتغال و ... باید پیوست فرهنگی 
کشور  عمومی  فرهنگ  شورای  رئیس  باشد.  داشته 
گفت: پیوست فرهنگی در مسائل مسکن و شهرسازی 
تنها ایجاد مسجد و مدرسه در کنار اجرای طرح های 
مسکن نیست، ما آمادگی ارائه نگاه فرهنگی در مسائل 
شهرسازی و معماری را داریم و طرح وجود سند فرهنگی 
در شهرسازی و معماری کار مهمی است که باید دنبال 
شود. وی در عین حال تصریح کرد: برای اجرای همه 
طرح ها باید پیوست فرهنگی وجود داشته باشد و این 
پیوست باید از سوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تایید 
شود زیرا در این وزارتخانه متولی پیوست فرهنگی هستیم 
و در زمینه طرح های مسکن و شهرسازی کمک های 

لازم را خواهیم داشت.
تشکیل  بر  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  عضو 

گفت:  و  کرد  تاکید  فرهنگی  پیوست  برای  کارگروهی 
ضروری است برای همه طرح ها از جمله مسکن و ...  

پیوست فرهنگی داشته باشیم.
در بخشی از این نشست دبیر شورای فرهنگ عمومی 
کشور بر لزوم توجه به پیوست فرهنگی در تمامی طرح 

های کشور تاکید کرد.
بعد  به  توجه  مسکن،  سیاست های  در  افزود:  وی 
فرهنگی مغفول است، بنابراین باید در تمامی طرح ها از 
جمله طرح های مسکن به پیوست فرهنگی آن ها توجه 

داشته باشیم.
انتشار پژوهش های  با  سیدمجید امامی ادامه داد: 
متقن و گفتمان سازی می توان در این زمینه تلاش کرد و 
مباحث خصوصی و عمومی در قالب نشست های علمی 

را در پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات برگزار کرد.

نماینده قم در مجلس گفت: نباید کاری کنیم که سیگار در کشور از شیشه، تریاک و هروئین 
گرانتر شود. با این عوارض دسترسی مردم به سیگار بسیار سخت خواهد شد. 

احمد امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی روز 
)شنبه 7 اسفند( و در تشریح پیشنهاد خود درباره عوارض سیگار در سال آینده اظهار داشت:  
اکنون دو نامه از سوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز و وزارت صمت در خصوص 
افزایش عوارض سیگار به مجلس ارسال شده است. در نامه ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و 

ارز آمده است که با افزایش این چنینی عوارض سیگار مخالف هستند.
وی افزود: اگر ما افزایش عوارض سیگار را نسبت به سال 1400 مقایسه کنیم آنچه که در 
مصوبه کمیسیون تلفیق رقم خورده است افزایش بسیار بالایی است. عوارض سیگار با نشان 

داخلی از 25 تومان به 230 تومان در سال آتی افزایش یافته است که حدود 800 درصد است 
و با نشان بین المللی از 50 تومان به 800 تومان رسیده است.

نماینده مردم قم در مجلس تصریح کرد: نباید کاری کنیم که سیگار در کشور از شیشه، 
تریاک و هروئین گرانتر شود. با این عوارض دسترسی مردم به سیگار بسیار سخت خواهد شد.
امیرآبادی گفت: نماینده دولت در کمیسیون تلفیق نیز تأکید کردند ممکن است یک کارگر 
ساختمانی به یک نخ سیگار نیاز داشته باشد و ما نباید دسترسی مردم را این گونه قطع کنیم. 
ما هر سال افزایش منطقی عوارض سیگار را داشته ایم اما آنچه که امروز رقم خورده است 
غیرمنطقی است. وی افزود: وزیر صمت نیز در نامه ای به رئیس مجلس تأکید کرده است که 

این گونه افزایش تولید داخل را با مشکل مواجه می کند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:
 پیوست فرهنگی برای طرح های مختلف کشور ضروری است

امیرآبادی فراهانی نماینده قم: 

نباید سیگار در کشور از شیشه، تریاک و هروئین گرانتر شود 

سخنگوی دولت:

 آینده کشور در گرو میز مذاکره نیست
سخنگوی دولت گفت: آینده این کشور نه در گروی میز مذاکرات بلکه در گروی 
کار و تلاش جامعه ایرانی و توجه به ظرفیت عظیم جوان نخبه ایرانی و در گروی 

توجه به کارگر ایرانی است. 
علی بهادری جهرمی در افتتاحیه نمایشگاه دستاوردهای شش ماهه وزارت 
مردم که در طبقه یازدهم وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شد با بیان 
اینکه پیشگامی این وزارتخانه در کاهش زمان صدور مجوز کم هزینه نبوده اما 
اقدام ارزشمندی بوده است گفت: طی شش ماهه اخیر دو جلسه شورای عالی 
اشتغال و یک جلسه شورای عالی رفاه با حضور رئیس جمهور برگزار شده است و 
نشان می دهد هم دولت مردمی و هم وزارت رفاه در حل مشکلات این حوزه بسیار 

جدی است.
وی افزود: آینده این کشور نه در گروی میز مذاکرات بلکه در گروی کار و تلاش 
جامعه ایرانی و توجه به ظرفیت عظیم جوان نخبه ایرانی و در گروی توجه به کارگر 
ایرانی است. با این نگاه که دولت در حوزه اصلاح جهت حرکت از نگاه بیرون به 

ظرفیت های درونی دارد، وزارت رفاه نقش کلیدی و محوری پیدا می کند.
سخنگوی دولت با بیان اینکه در زمینه توجه به زیست بوم اشتغال، اصلاح نظام 

مدیریت شرکتی، اصلاح نظام صندوق های بازنشستگی گام های خوبی برداشته 
شده است گفت: حرکت شش ماهه گذشته ما را نسبت به به تحقق اهداف تعیین 

شده امیدوار میکند.
بهادری افزود: پیش برنامه ای در زمینه رفع فقر مطلق هفته گذشته ارائه و رئیس 
جمهور دستگاه ها را مکلف کرد که با محوریت وزارت رفاه برنامه ای برای رفع فقر 
مطلق تهیه و اجرایی کنند و در این مسیر از ظرفیت سازمان های مردم نهاد به 

صورت متمرکز استفاده شود.
وی افزود: در حوزه عدالت محوری که دومین بال از گفتمان دولت جمهوریت و 
عدالت در این دوره است نیز حرکت های خوبی در این وزارتخانه انجام شده است. 
از کاهش فاصله پرداختی بین مدیران و کارکنان گرفته تا تغییر در روند بازرسی از 

کارگاهها و کارخانجات از جمله مصادیق آن است.
سخنگوی دولت با بیان اینکه اثر اقدامات انجام شده زمانی هویدا می شود که 
تامین رضایت عمومی را شاهد باشیم گفت: امید است این اقدامات به کاهش 
مشکلات و بهبود امور این حوزه بینجامد و این تلاش ها مایه شادی هرچه بیشتر 

مردم را فراهم کند.

گفت:  جمهوری  ریاست  خانواده  و  زنان  امور  معاون 
دشمن برای تغییر نگاه ها به ارزش و ضد ارزش و هنجار 
و ناهنجار در درون خانواده ها برنامه ریزی و تلاش جدی 

دارد.
انسیه خزعلی عصر چهارشنبه گذشته در مراسم امضای 
تفاهم نامه همکاری های مشترک نیروی دریایی ارتش و 
معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری که در محل 
ستاد این نیرو برگزار شد، افزود: امروز دشمن با جنگ نرم 
بنیان خانواده ها و فرزندان ما را مورد هدف و توجه قرار 
داده است، لذا برای ارتقاء سطح علمی و معنوی و آرامش 
خانواده ها باید برنامه ریزی دقیقی صورت بگیرد که ایجاد 
آرامش و معنویت در خانواده و سلامت خانواده تضمین 
کننده سلامت دفاع و تضمین کننده مدافعین ما در مرزها 

است.
ابراز  جمهوری  ریاست  خانواده  و  زنان  امور  معاون 
دریایی  نیروی  ویژه  به  مسلح  نیروهای  کرد،  امیدواری 
می کنند،  حفظ  دشمن  آتش  از  را  کشور  که  همانطور 

خانواده ها را نیز از گزند جنگ نرم دشمن حفظ کنند. 
باید مواظب بود چرا که ممکن است آتشی که از جنگ نرم 
در دل خانواده ها روشن می شود، باعث از هم پاشیدگی 

خانواده ها شود. 
خزعلی تصریح کرد: معاونت زنان آمادگی دارد هرگونه 
پشتیبانی در بخش های مختلف آموزشی، سبک زندگی، 
به  است،  لازم  خانوادگی  زندگی  برای  که  مهارت هایی 
صورت کارگاهی آموزشی تعریف و به نیروی دریایی ارائه 

کند.
اندازی  راه  مشاوره ای  مراکز  همچنین  داد:  ادامه  وی 
خواهد شد که به صورت رایگان زوجین را با رعایت مسائل 
علمی و دینی مشاوره دهند و به این سمت برویم که از 
هم پاشیدگی خانواده ها که متاسفانه در سال اخیر سیر 

صعودی داشته جلوگیری شود.
معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری با بیان اینکه 
باید شاهد رشد کمی و کیفی خانواده ها باشیم، تاکید 
کرد: اکنون با مشکل کمبود جمعیت و مسئله کم شدن 

فرزندآوری مواجه هستیم، امیدواریم در نیروهای نظامی 
با همکاری  بتوانیم  و  باشیم  را کمتر شاهد  این مطلب 

فرماندهان و مدیران نیروها این موضوع را تقویت کنیم.
خزعلی تصریح کرد: امیدواریم این تفاهم ، همکاری، 
به  بتواند  مختلف  جنبه های  در  افزایی  هم  و  تعامل 
مبنای  بر  که  پایدار  و  محکم  خانواده ای  از  برخورداری 
زندگی ایرانی-اسلامی بنا شده است، منجر شود تا بتوان 
سد محکمی در برابر حملات نظامی، اقتصادی، سیاسی 

و تبلیغاتی بنا کرد.
معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری همچنین 
فرمودند  انقلاب  معظم  رهبر  که  تبیینی  جهاد  گفت: 
است.  خانواده ها  و  نرم  جنگ  به  مربوط  آن  از  بخشی 
از مسائل مهمی که به صورت جدی دشمنان برای آن 
برنامه ریزی کرده اند، تغییر نگرش و آرا نسبت به خوب و بد، 
ارزش و ضد ارزش، هنجار و ناهنجار از درون خانواده ها 
است و امیدواریم که با برنامه ریزی پیشگیرانه شاهد تعالی 

خانواده ها باشیم.

معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری :

دشمن برای تغییر فضای خانواده ها تلاش جدی دارد 

یک فعال سیاسی: 

اجرایی شدن طرح صیانت خداحافظی قطعی با اینستاگرام و واتساپ است 
طرح  گفت:  اسلامی  ایران  جهادگران  جبهه  دبیرکل   
محدویت فضای مجازی یک طرح کاملا غیر منطقی و خام 
است که فرسنگ ها با واقعیت های جاری کشور فاصله 
دارد. هرچند عبارت فیلترینگ از متن طرح حذف شده 
است ولی اجرایی شدن آن در عمل خداحافظی قطعی 
و  اینستاگرام  مثل  پرطرفداری  اجتماعی  های  شبکه  با 

واتساپ را به دنبال دارد.
ایران اسلامی  وهاب عزیزی دبیرکل جبهه جهادگران 
در واکنش به تصویب و ابطال کلیات طرح صیانت فضای 

طرح  گفت:  مجلس  مشترک   کمیسیون  در  مجازی 
محدویت فضای مجازی که با اسامی مستعار و پوششی 
طرح صیانت از فضای مجازی، طرح حمایت از حقوق 
کاربران فضای مجازی و طرح نظام تنظیم مقررات خدمات 
فضای مجازی مطرح شده با نیازهای روز کشور همخوانی 

و تناسب ندارد.
وی ادامه داد: طرح محدویت فضای مجازی یک طرح 
کاملا غیر منطقی و خام است که فرسنگ ها با واقعیت های 
جاری کشور فاصله دارد. هرچند عبارت فیلترینگ از متن 

در عمل  آن  اجرایی شدن  ولی  است  طرح حذف شده 
خداحافظی قطعی با شبکه های اجتماعی پرطرفداری 
مثل اینستاگرام و واتساپ را به دنبال دارد.  چون شرایطی 
که برای فعالیت این شبکه ها در نظر گرفته شده قابلیت 
تحقق و اجرایی شدن را ندارد. بنابراین طبق مفاد طرح 
محدودیت فضای مجازی، بعد از این حتی از فیلترشکن 
و  کاربران  که  است  لازم  کرد.  استفاده  نمی توان  نیز 
اینفلوئنسرهای اینستاگرام از هم اکنون به فکر روش های 

جایگزین و نجات کسب و کار خود باشند.
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عادت هایی که پوستتان را زودتر پیر می کنند سرکه سیب چگونه باعث
 لاغری می شود؟

پژوهشگران دریافتند مصرف روزانه میزان کمی سرکه سیب موجب افزایش 
سوخت و ساز بدن شده و روند لاغری و کاهش شاخص توده بدنی را تسریع 

می کند.
به گزارش سلامت نیوز، تحقیقات پژوهشگران نشان می دهد مصرف سرکه 
سیب می تواند سرعت کاهش وزن را بدون ورزش یا تغییر رژیم غذایی افزایش 
دهد. بر این اساس مشخص شد افرادی که دو قاشق چایخوری سرکه در روز 
به رژیم غذایی خود اضافه کردند، با کاهش وزن مواجه شده و به طور موثرتری 

لاغر شدند.
 این موضوع بدان جهت دارای اهمیت است که آن ها بدون ایجاد هیچ تغییر 
دیگری در رژیم غذایی خود یا انجام ورزش بیشتر به این امر دست یافتند. 
پژوهشگران همچنین اعلام کردند سرکه منجر به کاهش سطح تری گلیسیرید 

می شود که نشان دهنده سلامت بهتر قلب است.
 در این میان بررسی این نکته که آیا صرفا سرکه سیب در این روند لاغری موثر 
است یا خیر، موضوع مهمی است. برای خوش طعم تر کردن سرکه، به سادگی 
می توان آن را در یک لیوان آب یا هر نوشیدنی دیگری هم زد تا طعم تند آن 
کاهش یابد. از طرف دیگر، می توان آن را روی سالاد ریخت، به اسموتی اضافه 

کرده یا برای اضافه کردن طعم به غذای استفاده کرد.
 از دیگر فواید سرکه می توان به کاهش فشار خون و جلوگیری از افزایش قند 
خون بعد از غذا اشاره کرد. پژوهشگران برای انجام این مطالعه، 175 داوطلب را 
در سه گروه مجزا تقسیم کردند. گروه نخست به عنوان گروه کنترل عمل کرده و 
رژیم غذایی معمولی خود را ادامه داد، گروه دیگر یک قاشق چای خوری سرکه 
در روز دریافت کردند، در حالی که گروه سوم دو قاشق چای خوری در روز را در 

رژیم خود گنجاندند.
نتایج نشان داد که پس از 12 هفته، کسانی که دو قاشق چایخوری اضافه 
کرده بودند بین یک تا دو کیلوگرم وزن کم کردند. آن ها همچنین سطح تری 
گلیسیرید کمتری داشتند در حالی که دو گروه دیگر به میزان قابل توجهی وزن 

کم نکردند.
 نویسندگان این مطالعه نتیجه می گیرند: سرکه وزن بدن، شاخص توده بدنی 
و توده چربی بدن را در افراد چاق کاهش می دهد. علاوه بر این، دریافت مداوم 

سرکه باعث کاهش سطح تری گلیسیرید سرم خون می شود.
 مطالعات حیوانی قبلًا نشان داده بود که اسید استیک، جزء اصلی سرکه، 
می تواند چربی بدن را کاهش دهد. نویسندگان در مورد دیگر فواید سرکه 
می نویسند: سرکه تاریخچه بسیار طولانی دارد و سابقه مصرف آن¬ به بابل 

باستان در 5 هزار سال قبل از میلاد باز می گردد.

و  یافته  تجمع  سلول ها  آن  در  که  است  پوستی  مزمن  بیماری  یک  پسوریازیس 
پوسته هایی خارش دار را تشکیل می دهند.

یا دیگر  بیماری خودایمنی است که می تواند تحت تأثیر غذاها  پسوریازیس یک 
فاکتورهای سبک زندگی شعله ور شود. شما می توانید با تغییراتی در رژیم غذایی تان، 

علائم این بیماری را کاهش داده و جلوی شعله ور شدن آن را بگیرید.
مواد غذایی مضر

گوشت قرمز
گوشت قرمز پُر از چربی اشباع و نوعی چربی چند غیراشباع به نام اسیدهای چرب 
امگا 6 است. امگا 6 منجر به تولید ترکیباتی می شود که میزان التهاب را در بدن بیشتر 
می کنند. خوردن زیاد گوشت قرمز و دیگر غذاهایی که امگا 6 فراوانی دارند می تواند 
علائم پسوریازیس را بدتر کند. گوشت گوساله، سوسیس و کالباس و گوشت فرآوری 

شده نمونه های از این مواد غذایی اند.
محصولات لبنی

تحقیقات نشان می دهد محصولات لبنی می توانند در بدن ایجاد التهاب کرده و 
علائم پسوریازیس را بدتر کنند. طی یک بررسی در سال 2017، افراد از محصولات 
لبنی به عنوان عاملی که علائم بیماری شان را بدتر می کرد نام بردند. اما برای درک اثرات 

واقعی لبنیات بر پسوریازیس به مطالعات بیشتری نیاز است.
گلوتن

گلوتن پروتئینی است که در برخی از غلات مانند گندم و جو وجود دارد؛ بنابراین 
گلوتن در غذاهایی مانند نان و پاستا و برخی از غلات صبحانه پیدا می شود. برای 
افرادی که بیماری سلیاک دارند )عدم تحمل گلوتن(، مصرف گلوتن می تواند موجب 

التهاب و تشدید علائم پسوریازیس شود.
غذاهای فرآوری شده

غذاهای فرآوری شده با افزایش ریسک انواع بیماری های مزمن مانند دیابت، بیماری 
قلبی، چاقی و بیماری های خودایمنی مرتبط هستند. طی فرآوری مواد غذایی، اغلب 

ویتامین ها و املاح آن از بین می رود و مواد مغذی ارزشمند آن نابود می شود. خوردن 
غذاهای فرآوری شده می تواند التهاب را در بدن بیشتر کرده و منجر به شعله ور شدن 

پسوریازیس بشود.
برخی سبزیجات 

می شوند.  بدن  در  التهاب  موجب   )Nightshades( نایت شِید  خانوادهٔ  سبزیجات 
بررسی ها نشان می دهند افرادی که پسوریازیس دارند، با حذف این سبزیجات از رژیم 
غذایی شان شاهد بهبود علائم این بیماری شده اند. سبزیجات و گیاهان این خانواده 

عبارتند از: گوجه فرنگی، بادمجان، سیب زمینی، فلفل قرمز و پاپریکا.
کافئین

کافئین ممکن است بتواند علائم پسوریازیس را شعله ور کند. برخی از افرادی که 
پسوریازیس دارند می گویند وقتی کافئین را از رژیم غذایی خود حذف می کنند، علائم 
شدیدشان بهبود می یابد. کافئین علاوه بر قهوه در چای سبز و سیاه، نوشابه های گازدار 

و نوشیدنی های انرژی زا نیز وجود دارد.
مرکبات

می تواند  که  می دهند  نشان  مرکبات  به  نسبت  حساسیت هایی  افراد  از  بعضی 
التهاب برانگیز باشد. در مورد اثر مرکبات بر پسوریازیس تحقیقات کمی انجام شده اما 
تا اینجا می دانیم که این میوه ها این پتانسیل را دارند که در برخی از افراد حساسیت 

ایجاد کنند.
مواد غذایی مفید

ازآنجایی که پسوریازیس در اثر واکنش زیاد سیستم ایمنی و التهاب ایجاد می شود، 
غذاهایی که التهاب را کاهش می دهند به این بیماران توصیه می شوند.

میوه ها و سبزی ها
میوه ها و سبزی ها قسمت عمدهٔ رژیم های غذایی ضدالتهاب را تشکیل می دهند؛ 
زیرا سرشار از ویتامین ها و املاح و فیبر و آنتی اکسیدان ها هستند. آنتی اکسیدان ها 
ترکیباتی هستند که از سلول ها در برابر آسیب محافظت کرده و به کاهش التهاب کمک 

می کنند.
توصیه می شود میوه و سبزی های غیرنشاسته ای در تمام وعده ها و میان وعده هایتان 
باشد، مانند گل کلم، کلم فندقی، بروکلی و پیاز، سبزیجات برگ دار سبز مانند برگ 

چغندر و اسفناج، انواع توت و گیلاس و انگور و گلابی و طالبی.
ماهی های چرب

با خواص ضدالتهابی اند که اسیدهای  نوعی چربی  ماهی های گوناگونی دارای 
چرب امگا 3 نام دارد. تحقیقات نشان می دهد یک رژیم غذایی غنی از امگا 3، همراه 
با محدودکردن مصرف امگا 6، به مدیریت بهتر علائم التهابی بیماری هایی مانند 
پسوریازیس و آرتریت روماتوئید کمک می نماید. سالمون و ساردین از معمول ترین 

ماهی های چرب هستند.
چربی های دوستدار قلب

چربی های دوستدار قلب حاوی اسیدهای چرب ضدالتهاب و آنتی اکسیدان هستند. 
همهٔ چربی ها برای قلب مفید نیستند و برخی از چربی ها بیشتر امگا 6 دارند. سعی 
کنید بیشتر چربی هایی مصرف کنید که دوستدار سلامت قلب شما هستند، مانند 

روغن زیتون، روغن بذرکتان و روغن کنجد.
پروبیوتیک ها

خوردن غذاهایی که پروبیوتیک دارند )مانند کفیر، ساورکرات، میسو یا کامبوجا( یا 
مصرف مکمل پروبیوتیک به سلامت روده ها و احتمالًا تسکین پسوریازیس کمک 
می کند. در سال 2019 یک بررسی دریافت مصرف مکمل پروبیوتیک به کاهش شدت 

علائم پسوریازیس کمک می نماید.
مکمل ها

اگر یک رژیم غذایی متعادل داشته باشید معمولًا می توانید تمام ویتامین ها و املاح 
مورد نیاز بدنتان را تأمین کنید؛ اما اگر از جهت ماده ای مغذی کمبودی دارید یا بدنتان 
نیاز بیشتری به یک مادهٔ مغذی دارد می توانید مکمل مصرف کنید. طبق تحقیقات، 
مکمل هایی که می توانند التهاب و علائم پسوریازیس را کاهش دهند شامل موارد زیر 

می شوند:
. مکمل روغن ماهی یا امگا 3

D مکمل ویتامین .
B12 مکمل ویتامین .

. سلنیوم 
چند توصیه

. وزن کم کنید و وزن سالمتان را حفظ کنید.
. سیگار نکشید.

. استرستان را کم کنید.
. غذاهایی که می خورید را یادداشت کنید تا متوجه شوید چه ارتباطی با علائمتان 

دارند. . از هوای سرد و خشک دوری کنید.
. نسبت به عفونت پوستی هشیار باشید.

. مواظب باشید تا پوستتان آسیب نبیند یا خراشیده نشود.
. از داروهایی مانند پردنیزون، لیتیوم و هیدروکسی کلروکین که می توانند علائم را 

برانگیزانند پرهیز کنید.
خلاصه

پسوریازیس یک عارضهٔ مزمن پوستی است که کنترل آن می تواند سخت باشد. پرهیز 
از غذاهای التهاب برانگیز می تواند به مدیریت علائم کمک کند. سعی کنید تغذیه  تان 
مبتنی بر میوه ها و سبزی ها و ماهی های چرب باشد. عواملی که پسوریازیس را شعله ور 
می کنند در افراد متفاوت اند، بنابراین خودتان دقت کنید که چه غذاهایی در شما این 

علائم را تشدید می کنند.
در مورد تغییرات اساسی در رژیم غذایی تان حتماً با پزشکتان مشورت کنید. فراتر 
از همهٔ این ها، یک رژیم غذایی متعادل می تواند تمام مواد مغذی مورد نیاز بدن برای 
سلامتی را تأمین کند. متخصص تغذیه هم می تواند کمک زیادی به شما کند تا یک 

برنامهٔ غذایی مناسب در نظر بگیرید و الگوی غذایی تان را اصلاح کنید.

پسوریازیس یک بیماری خودایمنی است ؛

لاغری بدون دلیل نشانه وجود مشکلی در سلامتی است؛بخورنخورهای تغذیه ای در پسوریازیس

بیماری هایی که وزن را کاهش می دهند

اگر بدون دلیل در عرض 6 تا 12 ماه بیشتر از 5 درصد از وزن بدنتان کم 
شده )مثلًا اگر 70 کیلوگرم وزنتان بوده و سه و نیم کیلوگرم کم کرده اید( باید 
به پزشک مراجعه کنید، خصوصاً اگر سنتان بالاست. کاهش وزن ناگهانی و 

بدون دلیل می تواند نشانهٔ وجود مشکلی در سلامتی باشد.
پرکاری تیروئید

اگر غدهٔ تیروئید شما مقدار زیادی هورمون تیروئید تولید کند، متابولیسمتان 
خیلی سریع شده و کالری زیادی می سوزانید و وزن کم می کنید. همچنین 
ممکن است شکمتان بیشتر از حد معمول کار کند و ضربان قلبتان تند شود 
و احساس اضطراب کنید. پزشک می تواند با دارو به کنترل این عارضه کمک 

کند.
دیابت

انسولین هورمونی است که بدن شما آن را می سازد تا قند خونتان را به انرژی 
تبدیل کند. اگر دیابت داشته باشید یعنی نمی توانید انسولین بسازید یا از 
انسولین آن طوری که لازم است استفاده کنید. وقتی سلول ها بدون سوخت 
می مانند، بدنتان فکر می کند در وضعیت خطرناکی قرار گرفته و شروع می کند 
به سوزاندن چربی و عضله و این اتفاق باعث کاهش وزن می شود. همچنین 
ممکن است بیشتر از حد معمول احساس تشنگی و خستگی کرده و مکرراً 
ادرار کنید. اگر این علائم را دارید با پزشک مشورت کنید تا درصورتی که دیابت 

دارید، یک برنامهٔ درمانی مناسب برایتان در نظر گرفته شود.
بیماری سلیاک

اگر بیماری سلیاک داشته باشید بدنتان به گلوتن حساسیت نشان می دهد. 
گلوتن پروتئینی است که در گندم و دیگر غلات وجود دارد. وقتی شما گلوتن 
می خورید، سیستم ایمنی تان که قرار است به شما در مبارزه با باکتری ها و 
میکروب ها کمک کند، اشتباها به رودهٔ باریکتان حمله ور می شود و این اتفاق 
باعث می شود بدنتان به سختی بتواند مواد مغذی را دریافت نماید، در نتیجه 
وزن کم می کنید. همچنین ممکن است دچار سردرد، خارش پوست، زخم 
دهان و درد مفصل نیز باشید. فقط پزشک می تواند به شما بگوید بیماری 
سلیاک دارید یا خیر. اگر سلیاک داشته باشید باید تابع یک رژیم غذایی خاص 

باشید تا علائمتان متوقف شوند.
داروها

داروهایی که برای درمان برخی از بیماری ها به کار می روند ممکن است 
سوخت وساز بدن را بیشتر کنند و سبب کالری سوزی بیشتر شوند یا باعث 
زیر  موارد  شامل  داروها  این  کنید.  گرسنگی  احساس  کمتر  شما  شوند 

می شوند:
)stimulants( داروهای محرک .

. داروهای شیمی درمانی
. داروهای ضدافسردگی

. داروهای دیابت نوع دوم
اگر با شروع مصرف دارویی احساس می کنید اشتهایتان کم شده یا در حال 

وزن کم کردن هستید با پزشکتان مشورت کنید.
استرس

طبیعی است بعد ازدست دادن شغل، طلاق یا ازدست دادن یکی از عزیزان 
وزن کم کنید، اما باید بعد از مدتی بعد که شرایط به حالت عادی تری برگشت 
به وزن نرمالتان برگردید. شاید به کمک و حمایت خانواده و دوستان و یا 

مشاوره و روان درمانگر نیاز داشته باشید.
لوپوس

لوپوس بیماری است که در آن سیستم ایمنی اشتباها فعال شده و به بافت ها 
و ارگان های بدن حمله می کند. کسی که لوپوس دارد ممکن است وزن کم 
کند، زیرا سیستم گوارش او تحریک شده و بدن به سختی می تواند مواد مغذی 
غذاها را دریافت کند. بیماری لوپوس می تواند موجب احساس خستگی و 
دردناک شدن و سفتی مفاصل نیز بشود. خیلی از افرادی که لوپوس دارند 
دچار راش پوستی پروانه ای شکل روی صورت می شوند. پزشک می تواند با 
تجویز دارو و توصیه به تغییراتی در تغذیه و سبک زندگی، علائم بیمار را تسکین 

دهد.
بیماری آدیسون

در بیماری آدیسون، غدد آدرنال شما به اندازهٔ کافی هورمون تولید نمی کنند، 
خصوصاً هورمونی به نام کورتیزول، و این اتفاق می تواند مشکلاتی مانند تهوع 
و استفراغ و شکم درد و در برخی موارد اسهال ایجاد کند. این چیزها می توانند 
شما را بی اشتها کرده و در نهایت منجر به کاهش وزنتان شوند. پزشک می تواند 
به شما کمک کند علائمتان را مدیریت کرده و از داروهای جایگزین هورمون 

استفاده کنید.
سرطان

سلول های سرطانی انرژی زیادی مصرف می کنند یا مواد شیمیایی تولید 
می کنند که شیوهٔ هضم غذا را تغییر می دهند. سیستم ایمنی نیز در مقابل 
سرطان اغلب به سختی فعالیت می کند. همهٔ این موارد بیمار را خسته کرده و 

انرژی زیادی از او می گیرد که می تواند منجر به کاهش وزن شود.
بیماری انسداد مزمن ریوی

این بیماری به کیسه های هوایی در ریه ها آسیب می زند و اغلب ناشی از 
سیگارکشیدن است. اگر به بیماری انسدادی ریه دچار باشید، به سختی 
نفس می کشید و همراه با سرفه مایع غلیظی به نام موکوس بالا می آورید. 
بدن شما به کالری بیشتری نیاز دارد تا با هر نفسی که می کشید اکسیژن 
بیشتری بگیرد. در نتیجه به راحتی خسته می شوید و اشتهای خود را از دست 

می دهید. همهٔ این موارد می توانند موجب کاهش وزن شوند.
نارسایی قلبی

اگر قلب شما نتواند خون و اکسیژن کافی به باقی بدنتان برساند، سیستم 
گوارشتان هم نمی تواند خون کافی دریافت کند تا کارش را خوب انجام دهد، 
و این می تواند باعث شود حتی وقتی چیزی نخورده اید احساس سیری کرده 
و در معده تان احساس ناخوشی کنید. در نهایت بدنتان ممکن است نتواند 
مایعات اضافی را دفع کند و این مایعات در روده هایتان تجمع کنند و اجازهٔ 
جذب مواد مغذی را ندهند. شاید پزشک توصیه کند کمتر نمک مصرف کنید 
و به شما داروهایی بدهد که ادرارآور هستند )diuretics( و کمک می کنند 

مایعات اضافی از بدن دفع شوند.
زوال عقل

زوال عقل موجب ضعف توانایی شما در فکرکردن بر اساس حافظه و همچنین 
ضعف مهارت های اجتماعی می شود. در مراحل بعدی این بیماری باعث 
می شود وزن کم کنید زیرا فراموش می کنید غذا بخورید یا جویدن و بلعیدن 
برایتان سخت می شود. عفونت های مزمن، رژیم های غذایی خاص و داروهایی 

که برای درمان زوال عقل به کار می روند می توانند سبب کاهش وزن شوند.

سلامت
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مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم مطرح کرد:

افزایش کارکرد اجتماعی کانون های 
مساجد در دوران کرونا   

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم با تأکید بر 
افزایش کارکرد اجتماعی کانون های مساجد قم در دوران کرونا، تصریح کرد: توزیع 
اقلام بهداشتی، ضد عفونی کردن معابر، مشارکت در غربالگری اهالی مناطق 
محرم، دوخت ماسک و لباس بیمارستانی و امثال این اقدامات بیانگر این است که 
مسجدی ها با پرورش یافتن در مکتب قرآن و اهل بیت، وقت عمل در صحنه حاضر 

هستند و نیاز جامعه را برطرف می کنند. 
حجت الاسلام والمسلمین سعید روحانی با اشاره به اینکه نگاه ما در ارتباط با 
مسئله کرونا یک نگاه تک بعدی نیست، گفت: نگاه انسان در مواجهه با این حوادث 
باید بر اساس بینش توحیدی باشد همانطور خداوند متعال در سوره مبارکه بقره آیه 
شریفه 155 اشاره به آزمایش انسان بصورت های مختلف دارد و در ادامه صابرین را 
بشارت داده و می فرماید صابرین کسانی هستند که هرگاه برای آن ها اتفاق ناگواری 
ا إِلَیْهِ  رَاجِعُونَ« و این همان نگاه توحیدی است نگاه  هِ  وَ إِنَّ ا لِلَّ افتاد می گویند: »إِنَّ
افرادی که با یاد خدا و توکل بر او در آزمایشات الهی و صبر بر مصیبت ها پیروز می 

شوند.
وی با اشاره به آیه 216 سوره بقره، بیان کرد : اتفاق های مختلفی در زندگی انسان 
رخ می دهد که شاید در ابتدا امری ناراحت کننده به نظر برسد اما با گذشت زمان 

انسان پی می برد امری نیکو یا بالعکس بوده است.
روحانی افزود: باید به حکمت هایی که در این اتفاقات وجود دارد توجه کنیم و با 
قرار گرفتن در وضعیتی که خیلی مطلوب ما نیست سریع ناراحت نشده و اعتراض به 

پیشگاه حضرت حق نداشته باشیم و این همان نگاه توحیدی است.
مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان با بیان اینکه 
گاهی اوقات مشکلات و بلایا باعث رشد و کمال انسان می شود گفت: خوب است 
انسان از این زاویه هم به موضوع نگاه کند اگر انسان در برابر مشکلات صبر پیشه 
کرده و به وظیفه اش عمل کند آنوقت این صبر موجب رشد و کمال وی می شود لذا 
اگر این نگاه را داشته باشید نه تنها به آزمایشات الهی اعتراض نمی کنیم بلکه همواره 

شاکر خداوند متعال هستیم.
 روحانی با تأکید بر تفاوت نگاه توحیدی که تربیت یافتگان قرآن و اهل بیت )ع( 
هستند نسبت به سایرین عنوان کرد: در بعضی کشور ها به علت کمبود امکانات 
و تجهیزات افراد مسن و بیمار را کنار گذاشتند و خدمت رسانی به ایشان را متوقف 
کردند تا بمیرند اما در مقابل در کشور ما عده ای از طلاب اعلام کردند علی رغم 
اینکه درگیری و مشکلات بسیاری که داریم از سالمندان در خانه مراقبت می  کنیم و 
این امر از نگاه بلند تربیت شدگان اهل بیت)ع( نشات می گیرد و این نگاه مرز نمی 

شناسد و کل دنیا را در بر می گیرد.
مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان در ادامه با تأکید 
بر این که در این حوادث انسان ها با قرار گرفتن در کشاکش مشکلات از جهت فکری 
به بلوغ می رسند، بیان داشت: امتحانات الهی در کنار سختی هایی که دارد سرشار 
از حکمت ها و الطاف الهی است و یکی از این الطاف الهی رسیدن به بلوغ فکری 
است چرا که انسان در این بلوغ فکری پی می برد که در برابر خداوند چقدر عاجز و 
ناتوان است که با وجود این همه پیشرفت و تمدن چقدر در مقابل یک ویروس که 
حتی دیده نمی شود می تواند آسیب پذیر و شکننده باشد همچنین انسان در می 

یابد که قدرت های پوشالی دنیا نیز در مقابل اراده الهی هیچ هستند.
مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم با اشاره به 
حضور روحانیت و طلاب بصورت جهادی در مراکز درمانی و غسل اموات که به تغییر 
نگاه مردم نسبت به این قشر منجر شد، افزود: در این رخداد الطاف بیشماری وجود 
داشت و همبستگی و تألیف قلوب ایجاد شده در اثر این مشکلات یکی از این الطاف 

خفیه الهی  است.
وی در خصوص اقدامات کانون های فرهنگی هنری مساجد در دوران کرونا با 
اشاره به اینکه کانون های فرهنگی هنری مساجد یکی از مصادیق بارز مدیریت 
جهادی هستند، افزود: کانون ها نشان دادند که فقط به تربیت نوجوانان و جوانان در 

عرصه های عبادی، اخلاقی و اعتقادی اکتفا نکردند.
مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم با بیان اینکه 
فعالیت کانون ها تک بعدی نیستند، گفت: کانون ها ثابت کردند که در مسائل کلان 
جامعه می شود روی آن ها حساب باز کرد و نشان دادند در مسائل اجتماعی هم 
ورود جدی دارند و اگر یک گرفتاری و مصیبتی در جامعه رخ دهد در صحنه حاضر 
هستند و تعالیمی که در کانون ها برای جوانان و نوجوانان گفته شده را در عمل پیاده 

می کنند.
وی افزود: کانون  ها باید با این نقش خود بیشتر آشنا شوند و درنهایت با بازخورد 
مباحث  در  ها  کانون   و منسجم  بیشتر  و گسترش طرح شاهد مشارکت  گیری 

اجتماعی باشیم.
روحانی با تأکید بر افزایش کارکرد اجتماعی کانون  های مساجد قم در دوران کرونا، 
تصریح کرد: توزیع اقلام بهداشتی، ضد عفونی کردن معابر، مشارکت در غربالگری 
اهالی مناطق محرم، دوخت ماسک و لباس بیمارستانی و امثال این اقدامات بیانگر 
این است که مسجدی ها با پرورش یافتن در مکتب قرآن و اهل بیت، وقت عمل در 

صحنه حاضر هستند و نیاز جامعه را برطرف می کنند.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی  استان قم اعلام کرد:

ضرب الاجل ۱۵ روزه برای 
خانه مسافرهای غیرمجاز 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم ضرب الاجل 15 
روزه برای صدور پروانه خانه مسافر ها برای مجوز فعالیت تعیین کرد. 

کمیته  جلسه  در   1400 اسفندماه   پنجم  پنجشنبه  روز  ارجمندی  علیرضا 
هماهنگی خانه مسافر های قم که با حضور معاون گردشگری، نماینده استانداری، 
نماینده اداره اماکن نیروی انتظامی، رئیس انجمن صنفی خانه مسافر استان و 
مسئول حراست اداره کل برگزار شد، با بیان این که استان قم در طول سال میزبان 
مسافران و زائران است، اظهار کرد: در حال حاضر 12 هزار تخت اقامتی در استان قم 
وجود دارد و کمبود تخت های اقامتی در استان زمینه را برای ایجاد خانه مسافر های 
با اشاره به این که خانه مسافر های غیر قانونی با  غیرمجاز ایجاد کرده است. او 
مشکلات بهداشتی و امنیتی روبروست، افزود: سامان دهی مراکز اقامتی غیرمجاز 
برای بهبود خدمات گردشگری تنها بر عهده این اداره کل نیست و این امر همکاری 
دستگاه های مرتبط همچون استانداری و اماکن نیروی انتظامی را می طلبد. مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان با اشاره به خدمات نامناسب مراکز 
اقامتی غیرمجاز گفت: امید داریم با سامان دهی خانه های مسافر، فعالیت مراکز 
اقامتی غیر مجاز به صفر برسد. ارجمندی در ادامه ضریب اشغال تخت های اقامتی 
در استان را 70 درصد اعلام کرد و گفت: به دنبال سرمایه گذاری برای افزایش تعداد 
تخت اقامتی در استان هستیم. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان قم گفت: تا پیش از کرونا 107 مجوز مرکز اقامتی صادر شده و حدود 40 
درخواست جدید در حال بررسی است. وی با اشاره به اتمام مجوز خانه مسافر ها 
تصریح کرد: اداره کل میراث فرهنگی، انجمن صنفی خانه مسافر استان و مجری 
)شرکت تعاونی( باید حداکثر تا 15 روز آینده پروانه ها و نرخ نامه های خانه مسافر ها 

)تک نرخی( صادر و مشکلات خانه مسافر ها را احصا و اعلام کنند.
 

رئیس هیئت مدیره خانه مطبوعات استان قم:

نیازمند فعالیت گسترده و مؤثر
در زمینه جهاد تبیین هستیم 

رئیس هیئت مدیره خانه مطبوعات استان قم تصریح کرد: در شرایط حساس 
کنونی بیش از هر چیز، نیازمند فعالیت جبهه ای، گسترده و مؤثر در زمینه جهاد 

تبیین هستیم. 
فخرالدین یوسف پور با اشاره به اینکه در ماه های اخیر رهبر معظم انقلاب چندین 
مرتبه بر اهمیت و ضرورت توجه به مقوله جهاد تبیین تأکید کرده اند، اظهار داشت: 
یکی از الزامات در راستای مقابله با توطئه ها و فتنه های دشمن از جمله در زمینه 
ترویج یأس و نااُمیدی در جامعه، اهتمام همگان در این زمینه به خصوص جوانان 
مؤمن و انقلابی است. وی افزود: همان طور که مقام معظم رهبری نیز فرمودند ما در 
عرصه جنگ نرم امروز که شاخصه مهم آن بهره گیری از توان و قدرت رسانه و فضای 
مجازی است باید به شکل تهاجمی و ترکیبی عمل کنیم، چرا که تکیه بر روش های 
قدیمی و نیز اتکای صرف به یک بُعد، برای موفقیت در این عرصه، به هیچ وجه کافی 

نیست.

معاون  اداره کل انتقال خون استان قم اعلام کرد:

ذخایر خونی قم دروضعیت شکننده
معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم گفت: ذخیره خونی استان در وضعیت 
شکننده ای قرار دارد و در صورت کاهش اهداء کنندگان احتمال دارد قم وارد وضعیت 

بحرانی شود. 
علی رضا کبیری افزود: ؛ بدلیل نقش زیاد و مهم قم در شبکه خون رسانی کشور لازم 

است تا ذخایر خونی استان اطمینان بخش تر باشد.
وی اضافه کرد:  از ابتدای سالجاری تا پایان بهمن ماه 34 هزار اهداء کننده فرآورده 

های خونی در قم بار اصلی تامین و رفع نیاز افراد نیازمند را تامین کرده اند.
معاون فنی اداره کل انتقال خون قم ادامه داد: اگر روحیه و اخلاق انسان دوستانه و 
خداپسندانه این 34 هزار اهداءکننده خون در قم وجود نداشت بدون شک بسیاری 
از بیماران نیازمند به فرآورده های خونی یا به کام مرگ می رفتند یا روند درمانی آنان با 

مشکلات اساسی همراه می شد.
کبیری با اشاره نیاز دائمی به فرآورده های تازه خونی، خاطرنشان کرد: بسیاری از 
بیماران مانند افراد سرطانی، تالاسمی، بیماران مجبور به عمل جراحی وغیره نیاز فوری 
و حیاتی به خون دارند. وی بیان داشت: اداره کل انتقال خون قم در روزهای پایانی سال 
بخاطر نیازی که به این فرآورده های حیاتی وجود دارد از عموم مردم برای اهدای خون 
درخواست یاری، مرکز انتقال خون روح الله واقع در میدان رواح از ساعت  7:30 الی  
13:30  و مرکز انتقال خون قم واقع در بلوار 15 خرداد از ساعت 7:30 الی  14:00  
پذیرای مردم نوع دوست است، همچنین این دو مرکز طی روزهای یکشنبه و سه شنبه 

هر هفته از ساعت 7:30 الی   18:00 مشغول خدمت رسانی است.
سال 1401  نوروز  روزهای  طول  در  الله  روح  خون  انتقال  مرکز  کرد:  اضافه  وی 
از اول فروردین تا 13 فروردین ماه به جزء روزهای جمعه آماده دریافت و استقبال از 
اهداءکنندگان خون خواهد بود. کبیری یادآور شد: با مشارکت 34 هزار اهداء کننده 
خون قم در سالجاری با کمبود فرآورده های خونی در قم بوجود نیامد و هم اکنون نیز 
ذخایر خونی قم  شکننده است و از آنجا که قم در شبکه خون رسانی کشوری سهم 
بالایی در تامین خون برخی شهرهای بزرگ مانند تهران را بر عهده دارد و به دلیل 

افزایش مصرف این فرآورده ها، هم اکنون ذخایر خونی استان کاهش پیدا کرده است.
وی در پایان بیان کرد: شاخص ارسال فرآورده های خونی قم به شبکه خون رسانی 

کشور ماهیانه یکهزار و 21 واحد می باشد.
 

مدیر منطقه هفت شهرداری قم  خبرداد:

ایمن سازی مراکز تجاری و اقامتی 
در هسته مرکزی شهر قم

مدیر منطقه هفت شهرداری قم ایمن سازی مراکز تجاری و اقامتی در هسته مرکزی 
شهر را از دغدغه های مدیریت شهری دانست و گفت: در سال های گذشته تعداد 

قابل توجه ای از مراکز اقامتی ایمن سازی شده و مراکز بدون مجوز بسیار کم است.
محمد رمضانی در گفت وگو با خبرنگار شهرنیوز، با توجه به نزدیکی به ایام نوروز و 
تعطیلات نوروزی، به اهمیت ایمن سازی پاساژها و مراکز اقامتی در هسته مرکزی شهر 
اشاره کرد و اظهار داشت: ایمن سازی هسته مرکزی شهر دغدغه مدیریت شهری، 

بسیاری از ارگان ها، نهادهای دولتی و مجموعه دستگاه قضایی است.
وی ایمن سازی پاساژهای ناایمن هسته مرکزی شهر را به عنوان نخستین دغدغه 
مدیریت شهری عنوان کرد و افزود: خوشبختانه در چند سال گذشته اتفاقات خوبی در 
این حوزه رقم خورده و بسیاری از پاساژها، شبکه برق رسانی و آتش نشانی پاساژ را ایمن 

کرده اند و به آن ها تذکرات لازم داده شده است.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم، از همکاری اداره کل اوقاف و آستان مقدسه برای 
ایمن سازی پاساژهای تحت مالکیت این دو نهاد خبر داد و تصریح کرد: نماینده این 
پاساژها به شهرداری مراجعه کرده و اقدامات لازم در حال اجرا است و اخطارهای 
مربوطه به تمام پاساژها اعلام شده است. وی ایمن سازی مجموعه های اقامتی را نیز 
مطرح کرد و یادآور شد: در ایمن سازی مراکز اقامتی، شهرداری بر اساس قوانین نظارت 
بیشتری می تواند داشته باشد، زیرا بخشی از مجوز این مراکز را شهرداری صادر کرده 
و این مراکز برای دریافت مجوز به سازمان آتش نشانی ارجاع داده می شوند. رمضانی 
ادامه داد: سازمان آتش نشانی پس از بررسی ایمنی مراکز اقامتی، بلامانع بودن فعالیت 
این مراکز را به شهرداری اعلام کرده و ازاین جهت به روزرسانی در مراکز اقامتی در حال 
انجام بوده و تعداد قابل توجهی از این مراکز ایمن سازی شده و مراکز بدون مجوز بسیار 
کم است. وی شیوع ویروس کرونا و ایجاد محدودیت های تردد برای سفر را موردتوجه 
قرارداد و خاطرنشان کرد: مراکز اقامتی در دو سال گذشته به صورت کامل تعطیل بوده 
و در این مدت با شناسایی این مراکز و نظارت و بازرسی در حال ایمن سازی بوده و مجوز 
فعالیت آن ها در حال صدور است. مدیر منطقه هفت شهرداری قم ایمن سازی و تأیید 
آتش نشانی بر ایمنی مراکز اقامتی و تجاری را در اولویت منطقه دانست و ابراز کرد: 
هسته مرکزی شهر و دسترسی به این اماکن با یک سری موضوعات پدافندی روبه رو 

است که آتش نشانی در سیستم خود به این موضوعات رسیدگی می کنند.
وی در پایان با ابراز امیدواری از تبدیل ایمن سازی پاساژها و مسافرخانه ها به یک 
دغدغه استانی بیان کرد: باوجود تمام کارهای انجام شده اما تا رسیدن به ایمنی کامل 
راه درازی داشته و شهرداری و سایر ارگان ها پیگیر این موضوع بوده و امیدواریم این 

برنامه با سرعت بالایی به نتیجه برسد.
 

 معاون اداره کل امور اقتصادی و دارایی استان قم:

سرمایه گذاری برای نیروگاه خورشیدی
 در قم توجیه علمی و اقتصادی دارد

معاون اقتصادی اداره کل امور اقتصادی و دارایی استان قم گفت: با توجه به گزارش 
دقیق سیستم های آفتاب نگار، ساعات آفتابی در طول روز و میانگین روزهای آفتابی 
سال در قم، چشمگیر است و سرمایه گذاری برای احداث نیروگاه انرژی خورشیدی در 

این استان توجیه علمی و اقتصادی دارد. 
نیره مظهر روز شنبه در گفت و گو با خبرنگاران افزود: در حال حاضر زیر ساخت لازم 
برای احداث نیروگاه خورشیدی 500 مگاواتی حوض سلطان فراهم شده و استان قم از 

سرمایه گذاران بزرگ در این زمینه، استقبال می کند.
وی افزود: اقلیم و جغرافیای ویژه قم در منطقه کویری، نزدیکی به پایتخت، حضور 
از انرژی  صنایع بزرگ و غیره شرایط طبیعی و طلایی خاصی را برای بهره مندی 

خورشیدی و احداث نیروگاه خورشیدی در استان، فراهم آورده است.
مظهر با اشاره به اینکه اولویت اقتصادی استان قم در حمایت از سرمایه گذاران، حفظ 
طبیعت، منابع طبیعی و صنایع پاک است، اضافه کرد: انرژی خورشیدی به عنوان 
انرژی پاک، منحصر به فردترین منبع انرژی تجدیدپذیر در طبیعت است و احداث 
نیروگاه های خورشیدی به جایگزینی انرژی های پاک تجدیدپذیر با سوخت های 
فسیلی منجر می شود که برای ما بسیار مهم است و از آنجا که دارای پیوست زیست 
محیطی است، حمایت از سرمایه گذاران در این عرصه را دو چندان می کند. معاون 
اقتصادی اداره کل امور اقتصادی و دارایی استان قم با بیان اینکه میانگین انرژی 
تابشی خورشید در قم روزانه، بالاتر از 8 ساعت و در سال این استان بیش از 3000 
ساعت آفتابی دارد، افزود: استفاده از مدل های انرژی خورشیدی نظیر کلکتورهای 

خورشیدی یا سیستم های فتوولتائیک صرفه اقتصادی دارد و قابل توجیه است.
 

در سال جاری و توسط معاونت املاک و حقوقی راه و شهرسازی قم انجام شد؛

اخذ 8۱۵ فقره اسناد تک برگی در استان قم
معاون املاک و حقوقی راه و شهرسازی استان قم گفت: امسال 815 فقره اسناد تک 
برگی توسط اداره راه و شهرسازی استان قم جهت تثبیت مالکیت اراضی اخذ شده 
که از این تعداد 139 فقره تبدیل اسناد دفترچه ای به تک برگ و 676 فقره اخذ اسناد 

تک برگی بود.
ابراهیم قاضیان اعلام کرد: 294 فقره نقشه ترسیمی و شمیم گذاری جهت دریافت 

اسناد تک برگی به اداره ثبت اسناد و املاک ارسال شده است.
قاضیان یادآور شد: براساس تصویب قانون حدنگار، دستگاه های اجرایی مکلف 
هستند مستندهای مالکیت و نقشه استاندارد کاداستری به ثبت اسناد و املاک 
تحویل و سند مالکیت اخذ کنند. اجرای قانون حدنگار موجب تثبیت مالکیت دولت 

در اراضی، شفافیت، ارتقای سلامت اداری و صیانت از اراضی ملی و دولتی می شود.
معاون املاک و حقوقی راه و شهرسازی استان قم در خصوص روند قانون جهش 
تولید مسکن اظهار کرد: براساس تبصره ماده ١٢ قانون جهش تولید مسکن؛ وزارت 
راه و شهرسازی موظف است ضمن استفاده از ظرفیت های توسعه اراضی موضوع این 
قانون، ظرف یکسال نسبت به بازپس گیری آن دسته از اراضی واگذار شده قبلی که 

مطابق مفاد قرارداد احداث نشده، اقدام نماید.

امام  شهادت  سالروز  رجب  پنجم  و  بیست   
موسی کاظم)ع(، وارث مکتب و سنت پیامبر)ص(
مختلف  شیوه های  با  که  همامی  امام  است؛ 
تربیتی، عملی، مناظره های سیاسی و مبارزه با 
غاصبان خلافت و تربیت شاگردانی ممتاز، مبانی 

راه حق و حقیقت را برای همگان آشکار ساخت.
یکی از جنبه های زندگانی امامان معصوم)ع( 
مواضع مختلف سیاسی آنان در تاریخ است. هر 
حرکت و عمل امام معصوم)ع( از نظر افرادی که 
معتقد به منزلت ویژه او هستند و جایگاه والای 
وی را می شناسند و علم، حکمت و هدف داری 
حرکت امام)ع( را درک می کنند، مبرای از خطا 
و مبتنی بر حکمت است. تاریخ زندگی سیاسی 
امام معصوم)ع( موید این معناست که آموزه ها 
و مواضع سیاسی آنان بر دو قاعده و اصل، یکی 
ثابت و دیگری متغیر استوار بود. در میان امامان 
موسی  امام  امامت  دوران  شروع  معصوم)ع(،  
سیاسی  فشارهای  اعمال  با  مقارن  کاظم)ع( 
طرف  از  بیت)ع(  اهل  خاندان  بر  اجتماعی  و 
فرقه های  ظهور  همچنین  و  عباسیان  حکومت 
مذهبی در ابعاد گسترده بود. در چنین شرایطی 
و با وجود محدودیت های بسیار، امام کاظم)ع( 
ناگزیر بود که برای دستیابی به اهداف والایی که 
مدنظر داشت به فعالیت های فرهنگی و اجتماعی 
روی آورد اما در این میان شناخت روش های مورد 
استفاده توسط امام)ع( در مسیر این فعالیت ها، 
که  چند  هر  است  برخوردار  خاصی  اهمیت  از 
موضوعات دیگری همچون میزان کارکردهای این 
اقدامات و ابزارهایی که در اختیار هفتمین امام 
شیعیان بوده نیز به نوبه خود دارای اهمیت است.

محبوبیت و جایگاه خاص ایشان در میان مردم 
و اعتقاد آنها به شایستگی امام موسی کاظم)ع( 
برای نشستن بر مسند خلافت و امامت موجب شد 
تا خشم دستگاه حاکم بر انگیخته شود و مهدی 
خلیفه عباسی،  دستور داد تا امام)ع( را در بغداد 
دستگیر کنند. در واقع بیشتر عمر امام موسی 
سالیان  و  گذشت  زندان  و  تبعید  در  کاظم)ع( 
متمادی مورد آزار و اذیت دستگاه جور بنی عباس 
قرار گرفت. سرانجام سندی بن شاهک به دستور 
هارون الرشید خلیفه ظالم عباسی در 25 رجب 
183 هجری قمری امام هفتم)ع( را مسموم و به 
شهادت رساند. پیکر پاک ایشان در مکانی به نام 
قریش که بعدها کاظمین نامیدند به خاک سپرده 

شد.
به مناسبت سالروز شهادت هفتمین پیشوای 
شیعیان امام موسی کاظم)ع(  بامجید رفعتی« 
وگو  گفت  به  اسلام  تاریخ  پژوهشگر  و  مدرس 

پرداخته ایم  که در ادامه می خوانید.
امام  شهادت  از  پس  اینکه  به  توجه  **با 
صادق)ع( فرقه های مختلفی ظهور کردند،  
هایی  مسوولیت  چه  کاظم)ع(،  موسی  امام 
در قبال حفظ اسلام از گزند خطراتی که آن را 

تهدید می کرد، داشتند؟
 پس از شهادت امام صادق)ع( مسایلی همچون 
فرقه  وجود  و  عباسی  خلفای  مزدورانه  حرکات 
گرایان مذهبی به وجود آمد که مهمترین دغدغه 
های امام موسی کاظم)ع( بود. در این دوره انواع 
و اقسام فرقه های  سیاسی، مذهبی  و اجتماعی 
با شدت زیادی قصد جذب مردم به سوی  خود را 
داشتند و دولت عباسی هم بنا به دلایل سیاسی 
و برای فراهم کردن تداوم حکومت خـود از فعالیت  
ایـن  جریانات حمایت می کرد. در این زمان اگر 
اقدامات امام کاظم )ع( در راستای خنثی سازی 
نبود، شرایط بسیار  و دسیسه ها  تهدیدات  این 
می  رقم   اسلامی  قوانین  و  احکام  برای  سختی 
خورد. ایـن  اقدامات، زمینه را برای رشد فرهنگی 

جامعه اسلامی در مسیر صحیح آن  فـراهم  کرد.
فرهنگی،  اقدامات   و  ها  ریزی  برنامه   **
آثار  امام کاظم )ع( دارای  اجتماعی و علمی 
روزگار  آن  جامعه   در  نامشهودی   و  مشهود 
جوامـع  در  آن  از  پـس  متمادی  های  سال  و 
اسـلامی بوده است، در خصوص این مسایل 

توضیح دهید؟
برای پی بردن به میزان اثرگذاری  اقدامات امام 
و تمـدن اسلامی  کاظم)ع( در اعتلای  فرهنگ 
شناخت شخصیت  ایشان  اهـمیت فـراوانی دارد، 
زیرا بدون این شناخت قادر به ترسـیم ابعـاد این 
تأثیرات  نخواهیم بـود. هفتمین امام شیعیان)ع( 
در جهت  اخلاق ، نمونه  اعلی  برای  انسانیت والا 
در  بعد،  امامان  بزرگوار،  آن  از  پس  و  است   بوده  
بنیانگذاری خطوط اخلاق و مکارم رفتاری، قدم در 
جای  قدم  او گذاردند. عبادت بدون شک، بهترین 
و شیرین ترین لحظات زندگی امام  کاظم)ع( را 
تشکیل می داد؛  لحظاتی که با خدای خویش 
خلوت می کرد و سر بر آستان او می سایید. زمانی 
الرشید  هارون  زندان  در  کاظم)ع(  امام  که  هم 
روزگار سپری می کرد، آنجا را بهترین مکان برای 

انجام عبادات طولانی برای خود می دید.
موسی بن جعفر)ع( نه  تنها از نظر علمی تمام 
دانشمندان و رجال علمی آن روز را تحت الشعاع 
و  اخلاقی  فضایل  نظر  از  بلکه  بود،  داده  قرار 
عام  و  زبانزد خاص  نیز  انسانی   برجسته  صفات 
بود. بـه  طـوری  که تمام دانشمندانی که با زندگی 
برابر  در  دارند  آشنایی  حضرت)ع(  آن  پرافتخار 
عـظمت شخصیت اخلاقی وی سر تعظیم فرود 
آورده انـد. پس از امام صادق)ع( و در دوران امامت 
امام کاظم)ع( تغییرات عمده ای در سـیاست های 
دولت عباسی دیده می شود، در این دوران خلفا 
های  فعالیت  و  امام)ع(  کردن   محدود  در  سعی 
سیاسی و فرهنگی ایشان دارند که به نوبه خود 
پیامدهایی همچون افزایش کنترل بر آمد و رفت 
های امام)ع( و محدود شدن جلسات وی و تـحت 
داشت.  همراه  به  را  شیعیان  گرفتن  قرار  فـشار 
از سوی دیگر آنها برای مشروعیت بخشیدن به 
دست  خودشان  دینی  ضد  اعمال  و  حکومت 

برخی  ترویج  جهت  در  کارها  برخی  انجام  بـه 
جریانات فکری و ضد شیعی زدند. آنـها هـمچنـین 
درصـدد اسـتفاده  از علمای درباری برای توجیه 
کارهایشان برآمدند و بدین وسـیله افزون بـر اینکـه 
ابزاری برای  تـلاش می کردند از دین به عنوان 
رسیدن به اهداف خود استفاده کنند در کنار آن 
با بـه  خـدمت  گرفتن این عـلما مـوجب تـضعیف 
موقعیت امام کاظم)ع( و احساسات شیعی و حق 
دین  حالت  این  در  زیرا  شوند  جامعه  در  طلبانه 
و احکام و قوانین آن به جای اینکه از طرف  امام  
موسی  کـاظم )ع( ترویج و تبلیغ شود از سوی  این  
علمای  مورد علاقه دولت ترویج می شد و معلوم 
بود که آنها هم چه نوع تفسیر و برداشتی از دین به 

مردم ارایه خواهند داد.
افزون بر اقدامات  مزورانه بنی عباس در راستای 
حفظ  حکومت و همچنین  نیات  کینه توزانه آنها 
در رویارویی با اهل بیت)ع( و شیعیان آنها، در این 
زمـان مسـأله دیگری هم به شـدت فضای جامعه 

آن  روز را متشنج و پرتلاطم ساخته بود.
تا  شد  سبب  که  مسألی  مهمترین  از   **
دستگاه خلافت عباسی به فعالیت های امام 
موسی کاظم)ع( و یارانش حساس شود، چه 

بود؟
فعال شدن و به  تکاپو افتادن جناح ها و گروه های 
فکری و فرهنگی جامعـه و حساس شدن دستگاه 
خـلافت عباسی روی این محـور مهـم و متمرکز 
کردن فعالیت های خـود روی آن و نیـز پیدایش 
گروه ها و فرقه هـای  جدید در حـوزه اسلام، همه 
از عـواملی بـود کـه موقعیت و شرایط فرهنگی 
دوران امامت امام کاظم)ع( را وارد مرحله حساس 
و گـسترده تری کرد. برخی جریانات  فکری  تر 
و عقیدتی در این دوران به اوج رسیده و برخی 
زاده شـده و فضای ذهن را از تعارضات، انباشته و 
حربه ای در دست قدرتمندان  و آفتی  در هوشیاری 
اسلامی و سیاسی مردم  شده  و میدان را بر علم 
داران صحنه معارف اصیل اسلامی و صاحبان 

دعوت علوی، تنگ و دشوار ساخته بود.
امام  برای  سختی   ،وضعیت   ایرنا  گزارش  به 
و عوام  بازی ها  نیرنگ  ایـن  برابـر  کـاظم)ع( در 
فریبی ها به وجود آمده بود، زیرا ایشان احساس 
تکلیف می کردند کـه بــا ارایه چهره واقعی اسلام 
دامـنه   کـه  شـوم  اقـدامات  و  افکار  این  جلوی 
وسـیعی هم داشت، گرفته شـود تا مـانع از هم 

پاشیدگی امت اسلامی بشود.
اسلامی  تمدن  و  فرهنگ  اعتلای  رمز   **
چه  شامل  کاظم)ع(،   موسی  امام  وسیله  به 

مواردی بود؟
هدایت  این  مسیر  در  کاظم)ع(  موسی  امام 
همگانی و با توجه بـه شرایط خاص زمان خود از 
همان ابتدا شروع به فعالیت های علمـی، فرهنگی 
و تربیتی کرد تا موجبات  رشد و اعتلای  فرهنگ و 
تمدن اسلامی را به وجود آورده  و در نهایت موجب 
سعادت و کمال انسان هـا شـود. صلابت در راه 
حق، پایداری و سرسختی در برابر روشی روشن 
که هیچ اثری از انحراف و انعطاف پذیری در آن 
مشاهده نمی شود از ویژگی های خاص زندگانی 
حضرت موسی بن جعفر)ع( بود. در سایه همین 
دشواری ها بود که دین و فرهنگ اسـلامی از گزند 
آفت ها و بلایای آن دوره حساس به سلامت عبور 

کرده  و همچنان  پابرجا ماند.
پس از پایه گذاری محافل و جلسات علمی و 
امام  صادق  )ع(  و  بـاقر)ع(  امام  مذهبی توسـط 
امام کاظم )ع( در زمانی حرکت علمی و  اینک 
فرهنگی خود را آغاز کرد کـه مملکـت  اسـلامی  در 
شرایط سخت و حساسی بسر می برد که ناشی از 
سیاست های مزورانه حکام عباسی و تحریف  دین  
توسط آنها و عده ای از فـرقه های مـختلف مذهبی 
بود. امام کاظم)ع( رهبری  این  حرکت  فرهنگی و 
مذهبی را عهده دار شد. در آن دوران فرهنگ و 
تمدن اسلامی با سرعت  خوبی  در حال پیشرفت 
بود و تمدن اسلامی برتری های فرهنگی خود را بر 
کل جهان  نـشان  داده   بود و در حال تاثیرگذاری بر 
فرهنگ غرب نیز بود؛ تاثیری که به هیچ وجه قابل  
انکار نیست. امام)ع( در آن دوران برتری مکتب 

خویش  را بـر اسلام به اثبات رساند.
امام  کاظم )ع( که  اقدامات   از مهمترین   یکی  
جامعه  در  دینی  فرهنگ  گسترش  راستای  در 
انجام شد، تبلیغ و اشاعه اسلام ناب بود. احکام و 
قوانینی که از جانب امام کاظم )ع( تبیین می شد 
از علـم  امامت وی سرچشمه می گرفت و بنابراین 
در صورت عرضه این علوم و احکام دینی، جامعه 

در مسیر هدایت صحیح قرار می گرفت.
در این دوران مردم نیازمند علوم اهل بیت )ع( 
بودند، چون هر چقدر از زمان پیامبر)ص( دورتر 
اسلامی  اصیل  معارف  و  علوم  از  شدند،  می 
بیشتر فاصله می گرفتند زیرا حکومت در دسـت 
افراد نـاشایست و دنیاطلب بود که  آنها هم نمی 

خواستند مردم آگاهیشان از اسلام  واقعی افـزایش 
پیدا کند و در مسیر بی خبر نگاه داشتن توده مردم 

گام برمی داشتند.
امـام کـاظم )ع ( با این علم راه مبارزه فرهنگی 
را در پیش گرفتند که در آن زمان  و با توجه بـه  
شرایط بهترین و مطمئن ترین روش در راه اعتلای 
فرهنگ دینـی در جامعه بـود. ضـمن اینکـه امام  
کاظم )ع( نگاهی هم به شرایط جامعه داشتند کـه 
در هـر زمان  کـه  امکان فعالیت نظامی وجود داشته 
باشد از این موقعیت درصدد براندازی حکومت 
خودکامه بهره برداری کنند. امام هفتم)ع( شارح 
و مبین اصولی مکتب جعفری بـوده و شـاگردان 
و  ابهام  که  موضوعی  هـر  در  جعفـری  مدرسه 
اشکالی داشتند از آن حضرت)ع( به صورت کتبی 

و شفاهی می پرسـیدند.  
** آیا از این امام همام)ع( آثاری هم بر جای 

مانده است؟
امام کاظم )ع( همواره  مردم را به شناخت دین و 
معارف دینی ترغیب می کرد و از ایـن رهگذر در 
تلاش بـود که آنها را به سعادت واقعی که در سایه 
خدای  احکام   و  فـرامین  از  اطاعـت  و  دینداری 
متعال  است، رهنمون سازد. آموزش مسایل فقهی 
فعالیت های  از  مـهمی  بخـش  دینی  احکـام  و 
امام)ع( در این زمینه بود. احادیث  و روایات  زیادی  
از ایشان در مورد تعلیم  مسایل  فقهی  و امور متفرقه 
دینی در کتاب های تاریخی وجود دارد. مجموعه  
های بسیار از احکام اسلامی بـه ایشان منسوب  
است  کـه در بـاب حدیث و فقـه تـدوین شده است 
و دانشمندان و راویان حدیث همواره با آن افاضات 
علمی، همدم بودند و احادیث  و گـفت وگوها و 

فتواهای  ایشان را ثبت کرده اند.
در  کاظم)ع(  موسی  امام  از  فراوانی  احادیث 
ارتباط با موضوعات متنوع، در کتاب های تـاریخی 
نقل شده است که در آن مباحث متعددی همچون 
فرامین   از  اطاعـت   بـه  دعوت  خـداشناسی، 
ترغیب  اخلاقی،  نیک  خصوصیات  پروردگـار، 
به انجام کارهای خیر، ترک محرمات  و کارهای  
و تلاش، ولایت  کار  تـربیت،  و  تـعلـیم  نـاپسند، 
اهل بیت )ع ( و... مورد تاکید و سفارش واقع شده 
است که در صـورت  تـعمق  در این گفتارها و عمل 
به آنها در طول زندگی، می تـوان بـه پیشـرفت  در 
عرصه  فرهنگ و تمدن و رسیدن به جایگاه مـورد 
انـتظار فرهنگ و تمدن اسلامی در سطح جهان 

امیدوار بود.
از جمله احادیثی که از امام موسی کاظم)ع( نقل 
شده است، سفارش معروف امام)ع( به هـشـام  
بـن حکم است که ابن شعبه حرانی آن را در کـتاب 
تـحف العقول  آورده  است. در واقع سخنان حکمت 
آمیز ائمه اطهار)ع( به نوعی همان سخنان قرآن 
است که بـه نوعی تفسـیر آیـات قرآن محسوب 
می شود. مسائل علی بن جعفر، الاشـعثیات و... 
از جمله مجموعه های روایی هستند که از این 
امام همام)ع( ثبـت و نقـل شده اسـت. آخرین 
بن  موسی  حضرت  به  مربوط  نصوص  گردآوری 
 جعفر)ع( در سه جلد و بیش از یک هزار صفحه 
است که بـه سـبک موسوعه  هایی  روایی ، اما با 

تفاوت هایی فصل بندی شـده اسـت.
** تربیت مناظره کنندگان در راستای دفاع 
موسی  امام  های  فعالیت  جمله  از  اسلام  از 
کاظم)ع( به شمار می رفت، این مهم از چه 

مساله و دیدگاهی نشات می گرفت؟
امام کاظم)ع( به منظور اعتلای  فرهنگ  عامه، 
را  بسیاری  مفسران  و  محدثان  فقها،  متکلمان، 
پروراند و به نقاط دور و نزدیک اعزام داشت. مناظره  
کنندگان  نیرومندی تربیت کرد که می توانستند 
با فرقه های گوناگون به مناظره پرداخته و حقایق  
با  بیاموزنـد.   امام)ع(  دیگران  بـه  را  دین   اسرار  و 
و  مباحثات  با  و  داشت  جدل  انحرافی  مکاتب 
مناظرات موجبات  اعتلای  اسلام  را فراهم آورد. 
این تلاش ها از سوی امامان شیعه و اصحاب  آنان ، 
با وجود همه محدودیت ها سبب شد تا عقاید اهل 
بیت)ع(، بنیاد فکری  شیعه  را تشکیل داده و اسلام 
درسـت و بدور از تحریف، از طریـق اهل بیت)ع( 
باقی بمانـد. آثار فکری امام کاظم )ع( که اصحاب 
و شاگردانش را بهره مند ساخت از والاترین آثار 
فکری است که  رهبران  اسلامی از خود به یادگار 
گذاشته اند و از جمله گرانبهاترین میراث های 
علمی است که از دانشمندان اسلامی به جا مانده 
اسـت. آثار آن بزرگوار مشتمل بر بـسـیاری از علوم  
و  تفسیر  فقه، حدیث،  همچون حکمت، کلام، 
دیگر علوم است. سـخنان گهربار و نظرات گرانقدر 
ایشان که شامل، آداب زندگی اخلاق و قـوانین 
اجتمـاعی  است که تمام اینها بـه برجسته ترین  
شکل  فصاحت و بـلاغتی ادا شده به مانند اعجاز 
هستند. در تمامی این سخنان استناد به آیات 
قرآن به عنوان مـحور اصلی مدنظر امام  موسی 

کاظم )ع( است.

به مناسبت سالروز شهادت هفتمین امام شیعیان؛

صیانت از شریعت اسلام؛ رسالت بزرگ امام موسی کاظم)ع(
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بهمن تسهیلات تکلیفی بر بانک ها و سیل 
ویرانگر تورم

تسهیلات تکلیفی بانک ها، رشد پایه پولی و نقدینگی را در پی دارد ضمن آنکه بر 
سلامت و ثبات شبکه بانکی اثر منفی داشته و می تواند دستاوردهای تورمی کشور 
در سال های اخیر را با تهدید مواجه ساخته و از مجرای افزایش تورم به قدرت خرید 

آحاد جامعه لطمه وارد سازد. 
نگاه به تجربیات تلخ سال های اخیر نشان می دهد مشکلات موجود در نظام 
بانکی نیز به دلیل فشار و درخواست های فر اتر از توان نظام بانکی است، چرا که 
بخشی از منابع منجمد بانک ها در قالب تسهیلات تکلیفی به بخش های مختلف 
اعطا و در حال حاضر از دسترس خارج شده است. بخشی از آن نیز در قالب 
مطالبات غیرجاری است؛ در سال های گذشته تسهیلات زیادی به بخش های 
غیرمولد اختصاص یافته و در اثر سوء مدیریت برخی از مدیران واحدهای تولیدی 
و عدم توان بازپرداخت تسهیلات، بخشی از منابع بانکی به مطالبات معوق تبدیل 
شده است. جمع این ارقام به اضافه دارایی های غیرمالی بانک ها، بالغ بر 45 

درصد دارایی بانک ها را قفل کرده است.
هزار  میزان 1300  به  تلفیق  کمیسیون  واسطه  به  اسلامی  شورای  مجلس 
میلیاردتومان تسهیلات تکلیفی در بودجه سال 1401 مصوب کرده است باید 
درنهایت  بانکی  نظام  بدنه  بر  این چنینی  تکلیفی  خواسته های  گفت،اعمال 
رشدهای بالاتر پایه پولی و نقدینگی منجر می شود که بر سلامت و ثبات شبکه 
بانکی اثر منفی داشته و می تواند دست آوردهای تورمی کشور در سال های اخیر 
را با تهدید مواجه ساخته و از مجرای افزایش تورم به قدرت خرید آحاد جامعه لطمه 
وارد سازد. این در حالی است که حجم بالای مطالبات معوق نظام بانکی از ناحیه 
همین تسهیلات تکلیفی، یکی از مهم ترین عوامل تنگنای فعلی موجود در تامین 

مالی بنگاه ها و یکی از تهدیدات جدی سلامت بانکی بوده است.
از دیدگاه سیاست گذار پولی و اعتباری، هم بانک ها و هم صنایع، بنگاه به شمار 
می آیند و همچون دو تاجر،  همکاری و تعامل میان آنها به سود هریک و اختلاف 
و دعوا میان آنها، به ضررشان خواهد بود. بانک مرکزی حسب مسئولیت های 
محوله در حوزه  سیاست گذاری پولی، ارزی و اعتباری، وظیفه اساسی را در 
مدیریت کلان اقتصادی کشور بر عهده دارد و هدف اصلی سیاست های اتخاذ 
شده نیز ایجاد ثبات در اقتصاد، تعادل و سلامت نظام بانکی و رعایت منافع تمام 
ذی نفعان در بازار پول اعم از سهام داران، سپرده گذاران و تسهیلات گیرندگان 
است. در این ارتباط، بانک مرکزی به عنوان نهاد متولی سیاستگذاری پولی در 

برابر تمام اقشار جامعه پاسخگوست.
باید توجه کرد که همچون دهه های گذشته، شبکه بانکی با صنعت و تولید 
همراهی کامل دارد و قطعا اگر عمیق تر بررسی شود، صنعت گران بسیاری از 
شبکه بانکی رضایت کامل داشته و از همکاری خود منتفع شده اند. بنابراین در 
شرایطی که برخی از شاخص های کلان اقتصادی نوید بازگشت رونق به بخش 
تولیدی کشور را می دهد، بازبینی گلوگاه های غیربانکی بخش تولید می تواند در 
کنار برنامه اصلاح نظام بانکی، رابطه بین بخش تولید و سیستم بانکی کشور را به 
نقطه بهینه نزدیک کند. نقطه ای که در آن منافع تمامی بازیگران اقتصاد تامین 

خواهد شد. 
افزایش حمایت بانکی و تسهیلاتی از بنگاه های تولیدی دیدگاهی است که طی 
ماه های گذشته از سوی برخی از فعالان اقتصادی به عنوان دارویِ درمانِ رخوتِ 
بخش تولید مطرح شده است. دیدگاهی که بر مبنای برخی اخبار منعکس شده 
به  تولید  بخش  دستیابی  امکان  افزایش  خواهان  کشور،  رسانه ای  فضای  در 
تسهیلات ارزان قیمت است. اما این دیدگاه نشات گرفته از زاویه دیدی  است که 
برخی از ابعاد رابطه بین تامین کننده مالی و بنگاه اقتصادی را نادیده می گیرد. 
این دیدگاه همواره در تعقیب یک هدف بوده است: دستیابی به تسهیلات با نرخ 

ارزان.
این هدف ناشی از دو انگاره ای است که به گواه تجارب تاریخی بارها آزموده 
شده و نتیجه ای برای آحاد اقتصاد نداشته است. انگاره نخست در حمایت از 
کاهش نرخ بهره تسهیلات آن است که هزینه تسهیلات اعتباری که بانک ها 
دریافت می کنند، عامل مهمی در تامین هزینه تولید بنگاه هاست. انگاره دوم 
این است که در زمان رکود اقتصادی که نیاز به رونق تولید بیشتر است، اعتبارات 
بانکی می تواند محرک تولید باشد. اما بر مبنای واقعیت های آماری با افزایش 
صرف تسهیلات بانکی نمی توان تولید را حرکت داد و باید بخش تولید برای 
تطبیق خود با تحولات، برنامه و هدف داشته باشد. ادعای علیت ناکارآمدی 
بانک ها در دامنه دار شدن رکود در حالی مطرح می شود که در گذشته و بر همین 
اساس طرح های مختلف با عناوین متعدد به اجرا درآمد اما نه تنها به رونق تولید 
منجر نشد بلکه با انحراف منابع به برخی بخش ها موجب تضعیف قدرت خرید 

مصرف کنندگان شد.
کارشناس اقتصادی

مفقودی 
نام محمد  به  دارد کارت مجوز حمل سلاح  اعلام می  بدینوسیله 

عسگری فرزند ابوالفضل به ش ش 1866 و کدملی 0382810295 مفقود 
و از درجه اعتبار ساقط گردیده است.

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه آقای سید مجید سعادتمند دارنده ملی 0380904608 با 

ارائه دوبرگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته است که سند مالکیت تمام 1/5 
دانگ مشاع از ششدانگ پلاک10593/252/685واقع در بخش ثبت یک قم 
که در دفتر الکترونیکی بشماره 139820330001021263بنام سید مجید 
سعادتمند ثبت و سند مالکیت به شماره137325 ب 97 صادر وتسلیم شده 
سپس از طرف ایشان اعلام گردیده سند مالکیت مزبور به علت سهل انگاری 
مفقود گردیده و درخواست صدور سند المثنی دارند که درحال حاضر دراین 
اداره در شرف صدور المثنی بنام ایشان میباشد  لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی 
ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در1نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه 
کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه 
با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتباً به این اداره اعلام و 
ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای 
مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./

)م الف 15026(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(

مهدی زارع شحنه-رییس ثبت یک قم 
تاریخ انتشار آگهی:یکشنبه ۱۴۰۰/۱۲/8

-----------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای حسن خوش رفتاربه موجب وکالتنامه 139195 مورخه 01/07/1400 
و139259 مورخه 17/07/1400 و 138539 مورخه 13/04/1400 دفترخانه 
5 قم با ارائه دوبرگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ 
پلاک 543 فرعی از 10593 اصلی واقع در بخش ثبت یک قم به نام حسن شیخ 
محمدی در صفحه 207 دفتر 547 ذیل ثبت 101042 ثبت و سند تک برگی 
067912 الف 93 صادر شده است سپس به موجب سند قطعی 117012 مورخه 
30/05/1393 دفترخانه 5 قم به اقایان علیرضا خوش رفتار نسبت به دو دانگ 
مشاع ومحمد مهدی خوش رفتار نسبت به یک دانگ مشاع وخانمها عطیه والهام 
وحانیه همگی خوش رفتار هرکدام نسبت به یک دانگ مشاع از ششدانگ منتقل 
شده است که سند مالکیت اولیه به علت جابجائی مفقود گردیده وتقاضای صدور 
سند مالکیت المثنی را نموده اند.لذا مراتب به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 
آئین نامه قانون ثبت در1نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود 
سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از 
انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند 
تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور 

سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف 15028(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
رضا حسینخانی-سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار آگهی:یکشنبه ۱۴۰۰/۱۲/8

سپرده  سود  از  مالیات  دریافت  کرد:  تاکید  اقتصادی  کارشناس  یک   
حوزه  از  حرکت  برای  سیاستی  حقوقی  اشخاص  و  تولیدی  شرکت های 
سپرده گذاری به حوزه تولیدی است و نیازمند سیاست های مالی و تجاری 

برای توجیه پذیر کردن این اقدام است.
براساس این گزارش ،نمایندگان در نشست علنی پنج شنبه، 5 اسفندماه 
مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه سال 
1401 کل کشور با بند )ض( تبصره )6( ماده واحده این لایحه درباره معافیت 

مالیاتی برخی اشخاص حقوقی موافقت کردند.

بر اساس بند »ض« تبصره 6 لایحه بودجه 1401، دولت خواستار دریافت 
مالیات از سود سپرده های بانکی اشخاص حقوقی شده بود که در مجلس 

هم به تصویب رسید.
در همین زمینه، »صمد عزیزنژاد« در گفت  و گویی درخصوص دریافت 
مالیات از سود سپرده شرکت های تولیدی و اشخاص حقوقی در بودجه سال 
آینده گفت: در این بحث اخذ مالیات از سود سپرده ها مطرح است و ربطی 
به اصل سپرده بانکی ندارد و این سیاست در بسیاری از کشورهای دنیا اجرا 

می شود. 

وی با بیان اینکه سپرده بانکی در ارقام کلان چند ویژگی دارد، گفت: یکی 
از موارد این است که سپرده ها در بانک ها بدون هیچ ریسکی سپرده گذاری 
می شود و چون قدرت چانه زنی هم برای تعیین سود توسط سپرده گذار وجود 
دارد نرخ سود آنها برخی مواقع، بیش از سودهای متعارف تعیین می شود و 

سپرده گذار کلان، سود کلانی از شبکه بانکی دریافت می کند. 
این کارشناس بانکی اظهار داشت: زمانی که سپرده ای کلان، در بخش 
پولی سپرده گذاری می شود و ریسک آن صفر شده است، ممکن است در 

ارزش افزوده  اقتصاد نقش چندانی نداشته باشد.
وی ادامه داد: سپرده گذار کلان بهتر است در برابر ریسک صفر سپرده 
خود، مالیات بر سود سپرده بپردازد، زیرا دولت ساختاری را ایجاد کرده که 
دارنده سپرده کلان با خیالی آسوده برای نگهداری سپرده اقدام کرده است. 
عزیز نژاد بیان کرد: شرکت ها موظفند در برابر هزینه عدم ریسک سپرده 
بانکی و امنیت شرکت خود که هزینه ای دو تا چهار درصد برای حاکمیت 

تحمیل می کند، مالیات بر سود سپرده بپردازند. 
وی با بیان این مطلب که اخذ مالیات از سود سپرده های کلان شرکت ها 
چه  که  کنیم  توجه  باید  گفت:  باشد،  موثر  حقیقی  بخش  در  می تواند 
سیاست هایی را در بخش حقیقی اتخاذ کنیم اگر سود سپرده شرکت های 
بزرگ را با مالیات مورد هدف قرار می دهیم باید در بحث تولید به خصوص 
تولید واقعی که اشتغال ایجاد می کند مزایایی را همچون تخفیف های مالیاتی 

و پرداخت بدهی توسط دولت فراهم شود. 
این کارشناس اقتصادی گفت: سیاستگذار باید اقدامی انجام دهد تا انگیزه 
سپرده گذار برای سرمایه گذاری در بخش های مولد با توجه به سودآوری بالای 
این بخش افزایش یابد و نرخ سود بخش حقیقی به دارنده سود کلان بیش از 

میزان نرخ سود سپرده گذاری باشد. 
وی اضافه کرد: چنانچه نرخ سود بخش حقیقی موجه باشد، سپرده گذار 
سرمایه خود را به بخش حقیقی منتقل می کند و در فعالیت های مولد به کار 

می برد. 
عزیز نژاد تاکید کرد: البته باید بسته های مکمل مالیاتی در بخش حقیقی 
تدوین و ابلاغ شود تا سپرده گذاران به این نتیجه برسند که اگر سرمایه  خود را 

به بخش تولید منتقل کنند سود بیشتری کسب می کنند. 
وی گفت: چنانچه نرخ سود بخش حقیقی خوب باشد و برای شرکت های با 
سپرده کلان انگیزه ایجاد کند شرکت ها سپرده خود را به بخش مولد هدایت 
می کنند. البته برای این امر نیازمند سیاست های مالیاتی، تجاری و بازرگانی 

مناسب هستیم تا سپرده گذاری را به حوزه مولد انتقال دهد.

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد:

حمایت از تولید با دریافت مالیات از سود سپرده های بانکی شرکت ها

رئیس مرکز بهبود محیط کسب و کار وزارت اقتصاد مطرح کرد:

تغییر اساسی در مدل حمایتی از کسب وکارها در وزارت اقتصاد
رئیس مرکز بهبود محیط کسب و کار وزارت اقتصاد گفت: 
در وزارت اقتصاد تغییر پارادایم اساسی در شرایطی که در 10 

سال اخیر بر اقتصاد ایران حاکم بوده رخ داده است.
کار  کشور  در  کار  و  کسب  ،شروع  گزارش  این   براساس 
ساده ای نبود و کارآفرینان همواره با مسائل بسیاری در این 
عرصه دست و پنجه نرم می کردند، برای حل این مشکلات، 
کمیسیون تلفیق مجلس به تازگی مصوب کرد که: »کلیه 
امور مربوط به مجوزهای کسب وکار از قبیل دریافت تقاضا، 
پاسخ دهی به استعلام ها و تاییدیه ها و صدور مجوز، صرفاً 
از طریق درگاه ملی مجوزهای کشور انجام می شود و اخذ 
هرگونه هزینه بابت خدمات صدور مجوز و امور مربوطه خارج 

از سامانه مذکور توسط دستگاه های دولتی ممنوع است.«
با تصویب این مصوبه گام مهمی در راستای تسهیل صدور 
مجوزهای کسب وکار برداشته شد و مانع  برخوردهای سلیقه 
ای و کاغذبازی های اداری خواهد شد ضمن اینکه تمامی 
فرایند اخذ مجوز شفاف می شود و کارها در یک چارچوب 
مشخص و در یک درگاه یعنی درگاه ملی صدور مجوزهای 
کشور انجام می شود و مهمتراینکه نظارت  بر وزارتخانه ها و 
سازمان های متولی بیشتر و امضاءهای طلایی از آنها گرفته 

خواهد شد.
و گویی اظهار  در همین زمینه، »امیر سیاح«  در گفت 
داشت: برنامه وزارت اقتصاد برای بهبود محیط کسب و کار 
براساس دو اصل کلی پایه گذاری شده، اصل اول این است 
که تلاش کنیم همه واحدها و فعالیت های غیررسمی، رسمی 
شوند. اصل دوم این است که تلاش کنیم تولد واحدهای 

تولیدی رشدی سریع داشته باشند.
وی افزود: این دو اصل برای تمام فعالیت های بهبود محیط 
کسب و کار در وزارت اقتصاد سایه می اندازد و ریشه ای ترین 

اقدام برای بهبود محیط کسب و کار است.
بنگاه های  کردن  رسمی  بیان داشت:  مسوول  مقام  این 
غیررسمی از این جهت اهمیت دارد که تا زمانی که بنگاه 
منافع  از  نمی تواند  می کند  فعالیت  غیررسمی  صورت  به 
فروش  صادرات،  گرفتن،  وام  همچون  رسمی  واحدهای 
محصولات به دولت، یافتن شریک و فروش محصولات به 

شرکت های بزرگ بهره مند شود.
وی توضیح داد: منظور از اینکه بنگاه های تولیدی راحت 
به سهولت  که  است  این  کنند  رشد  و سریع  متولد شوند 
مجوزهای فعالیت دریافت کنند زیرا هم اکنون برخی از کسب 
پیچیده ای  و  با شرایط سخت  برای دریافت مجوز  و کارها 
اخذ  فرآیند  است  درصدد  اقتصاد  وزارت  و  هستند  مواجه 

مجوزها را تسهیل کند تا افراد مشکلی نداشته باشند.
رئیس مرکز بهبود محیط کسب و کار وزارت اقتصاد گفت: 
گام دوم در بهبود محیط کسب و کار مانع زدایی است، به این 
معنی که بنگاه های تولیدی که متولد شدند بتوانند به فعالیت 
خود در بازار ادامه دهند، سریع رشد کنند و موانع را پشت 

سر بگذارند و این همان حمایت از تولید و مانع زدایی است.
وی با بیان اینکه در وزارت اقتصاد تغییر پارادایم اساسی در 
شرایطی که در 10 سال اخیر بر اقتصاد ایران حاکم بوده رخ 
داده است، افزود: برخی تصور می کنند منظور از حمایت از 
تولید این است که درآمدهای نفتی را بین مدعیان کارآفرینی 
توزیع کنند در حالیکه این اخلال در تولید است و موجب 
شده برخی از کارآفرینان دغدغه دریافت پول از دولت داشته 
باشند و این نگاه اشتباه است و مهمترین و ریشه ای ترین 
مانع تولید و سرمایه گذاری در کشور است و جریان کارآفرینی 

را منحرف کرده است.
سیاح گفت: در وزارت اقتصاد درصدد هستیم این مشکل 

را حل کنیم و کارآفرینی و رانت خواری را از هم متمایز کنیم و 
جریان رانت جویی را متوقف کرده و کارآفرینان واقعی در بازار 

باقی بمانند و فعالیت کنند.
وی تصریح کرد: حمایت های دولتی که مبتنی بر توزیع 
رانت در کشور بوده است، موجب شده بسیاری از کارآفرینان 
اصیل کشور به رانت جویی گرایش یابند و سیستم، آنها را به 

سمت رانت جویی سوق داده است.
رئیس مرکز بهبود محیط کسب و کار وزارت اقتصاد گفت: 
اگر حمایت های رانتی بین کارآفرینان وجود نداشت چه بسا 
کارآفرینان بزرگی در کشور داشتیم که برندهای بین المللی به 

نام خود ثبت می کردند و صادرات قابل توجهی داشتند.
تولید  از  و بی هدف  رانتی  تاکید کرد: حمایت های  وی 

اصلاح می شود.
صدور مجوز الکترونیکی، پایان صد سال کاغذ بازی 

ادارات
سیاح درخصوص صدور مجوزهای کسب و کار به صورت 
مجوزهای  الکترونیکی  صدور  قانون  گفت:  الکترونیکی، 
کسب و کار در سال 1387 تصویب شد اما از آن زمان اجرایی 
نشده بود و همواره افراد با مشکلات بسیاری در این خصوص 

مواجه بودند.
وی ادامه داد: این حکم قانون و حکمی انقلابی است که 
به صد سال کاغذ بازی ادارات برای صدور مجوز کسب و کار 
خاتمه می دهد و وزارت اقتصاد قانون 13 ساله بر زمین مانده 
را دوباره بلند کرد و از دستگاه ها خواست این قانون را اجرا 

کنند. .
رئیس مرکز بهبود محیط کسب و کار وزارت اقتصاد تصریح 
کرد: تا 18 اسفندماه برخی از دستگاه ها امکان صدور مجوز 
الکترونیکی را فراهم می کنند و مابقی دستگاه ها به تدریج 

شروع به کار خواهند کرد.
و  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزارت خانه های  در  وی گفت: 
ورزش و جوانان همچنین مشاغل خانگی اخذ مجوز کسب و 
کار به صورت الکترونیکی صادر می شود و مابقی دستگاه ها و 

وزارتخانه ها به تدریج وارد این پروسه می شوند.
سیاح گفت: الزام دریافت مجوز سوء پیشینه یعنی هدایت 
دوباره افراد به بزهکاری و باید این رویه اصلاح می شد که در 
قانون جدید دریافت مجوز را تنها به کسب و کارهایی که قانون 

پیش بینی کرده است محدود کردیم.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به نشست سران قوا در مورد کالاهای 
ترجیحی  اساسی  کالاهای  برخی  افزوده  ارزش  بر  مالیات  نرخ  گفت:  اساسی 

می شود.
در ادامه جلسه علنی روز شنبه 7 اسفند مجلس شورای اسلامی محمد کاظم 
دلخوش نماینده مردم صومعه سرا گفت: در ماده 6 قانون برنامه مصوب شده است 

که هرگونه معافیت مالیاتی خارج از قانون نباید مصوب شود.
وی تاکید کرد: شب گذشته در جلسه سران قوا و شورای عالی اقتصادی در بعضی 

از بخش ها معافیت معافیت مالیاتی اعلام کردند.
دلخوش با بیان اینکه این مصوبه نشان می دهد مجلس سرکار است گفت: هر 
معافیتی که بخواهد به تصویب برسد باید با تصویب مجلس باشد، نمایندگان مجلس 

آماده همکاری با دولت هستند.

وی تاکید کرد: شب گذشته آقایان تصمیماتی در مورد معافیت مالیات بر ارزش 
افزوده بخشی از کالاهای اساسی گرفتند که این مصوبه مغایرت با قانون دارد.

دلخوش ادامه داد:  در ماده 2 قانون مالیات بر ارزش افزوده معافیت ها مشخص 
شده است تصمیم گیری در مورد این موضوعات باید به مجلس سپرده شود،مقام 
معظم رهبری وقتی این اختیارات را به سران قوا دادند، اختیارات برای قانونگذاری را 
ندادند. در ادامه علی نیکزاد نایب رئیس مجلس که ریاست جلسه را بر عهده داشت 
گفت: علاوه بر رئیس مجلس ،رئیس کمیسیون برنامه و رئیس کمیسیون اقتصاد در 

جلسات شورای هماهنگی حضور دارند.
شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس  پورابراهیمی  محمدرضا  ادامه  در 
اسلامی در پاسخ به این تذکر گفت: از سال 97 با توجه به دستور مقام معظم رهبری 
و حکم حکومتی ایشان شورای هماهنگی اقتصادی تشکیل شد، در حکمی که مقام 

معظم رهبری تبیین کردند، تصریح شد که هیچ گاه نباید قوانین موجود با تصمیمات 
شورای هماهنگی مورد تعرض قرار گیرد، مگر اینکه اضطراری وجود داشته باشد.

پورابراهیمی در مورد مصوبه اخیر شورای هماهنگی سران قوا گفت:  موضوع 
مالیات ارزش افزوده کالاهای اساسی به دلیل شرایط تورمی کشور در جلسه سران 
قوا به صورت مفصل مورد بررسی قرار گرفت در رسانه ملی شد که مالیات بر ارزش 
افزوده حذف شد،در حالی که نرخ ترجیحی تصویب شد. نرخ پایین تر نسبت به 9 
درصدی که در قانون است. وی ادامه داد: به دلیل شرایط تورم در کشور و ضرورت 
تأمین کالاهای اساسی مقرر شد که نرخ ترجیحی مالیات بر ارزش افزوده ادامه پیدا 
کند تا کالاهای اساسی با قیمت پایین تری به دست مردم برسد تا در بازه زمانی یک 
ساله چارچوب های مشخص فراهم شود. در ادامه علی نیکزاد نائب رئیس مجلس 

گفت: تا زمانی که این حکم از طرف مقام معظم رهبری تایید نشود اعتبار ندارد.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:

 نرخ مالیات بر ارزش افزوده برخی کالاهای اساسی، ترجیحی می شود

مدیرعامل فرابورس ایران به تصمیمات اتخاذ شده در زمینه تغییر دامنه نوسان اشاره کرد و گفت: حذف کامل دامنه نوسان در 
بازار سرمایه با توجه به تبعات منفی آن به هیچ عنوان قابلیت اجرایی شدن ندارد.

میثم فدایی به آخرین تصمیمات اتخاذ شده درخصوص حذف دامنه نوسان در معاملات بورس اشاره کرد و افزود: تاکنون هیچ 
بحثی از حذف کامل دامنه نوسان در بازار مطرح نشده است.

 وی گفت: حذف کامل دامنه نوسان در بازار سرمایه با توجه به تبعات منفی آن به هیچ عنوان قابلیت اجرایی شدن ندارد، 
بنابراین تاکنون هیچگونه بحثی در مورد آن انجام نشده است.

فدایی با اشاره به اینکه دامنه نوسان باید پیش بینی پذیر باشد و به هیچ عنوان امکان حذف یک باره آن وجود ندارد، اظهار 
داشت: در بازارهای شفاف تر و عمیق تر باید دامنه نوسان بیشتر باشد، در مقابل برای بازارهای غیرشفاف به منظور جلوگیری از 

ضرر و زیان سهامداران باید دامنه نوسان کمتری در نظر گرفته شود.
مدیرعامل فرابورس ایران از بررسی اجرای دامنه نوسان پویا و ایستا در بازار سرمایه خبر داد و اضافه کرد: در دامنه نوسان پویا، 
قیمت سهام شرکت ها متناسب با آخرین قیمت تغییر می کند و هر ساعت یک بار یا هر پنج دقیقه یکبار عددی که برای دامنه 

نوسان در نظر گرفته شده با تغییر همراه می شود.
وی ادامه داد: در کنار آن در دامنه نوسان ایستا قیمت سهام در کل یک روز معاملاتی یک میزان مشخصی نوسان خواهد 
داشت. فدایی در پاسخ به سوالی درباره برنامه عرضه های اولیه فرابورس تا پایان سال، گفت: اکنون براساس تصمیمات اتخاذ 

شده سهام سرخابی ها عرضه می شود، اما هیچ برنامه ای برای عرضه اولیه جدید وجود ندارد.

معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان قم از آغاز عملیات اجرایی ساخت یک هزار و 700 واحد 
مسکونی طرح نهضت ملی مسکن در استان قم خبر داد.

به گزارش اداره ارتباطات و اطلاع رسانی اداره کل راه و شهر سازی استان قم، داوود طلوعی اظهار داشت: در طرح 
نهضت ملی مسکن بیش از 124 هزار تن تاکنون موفق به نام نویسی شده اند.

وی افزود: در فاز پنجم طرح مسکن حمایتی دولتی که در خرداد ماه سال جاری انجام شد  بیش از 23 هزار تن موفق 
به ثبت نام شدند که از میان آن ها، 1700 متقاضی برای اتصال به پروژه با فرایند قرعه کشی انتخاب شدند.

معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان قم در خصوص جانمایی این واحدهای مسکونی اظهار 
داشت: این واحدها در اراضی 27 هکتاری روبروی دانشگاه آزاد پردیسان قم احداث خواهد شد.

طلوعی گفت: ستاد اجرایی فرمان حضرت امام، مجری ساخت این طرح است.وی با اشاره به اهمیت تامین سرانه 
های شهری توضیح داد: تامین تمامی سرانه ها و کاربری های خدماتی، تجاری، فضای سبز، فرهنگی، و ...در این 

اراضی پیش بینی شده است.
طلوعی گفت: امیدواریم در طول مدت 36 ماه عملیات احداث 1700 واحد مسکونی در این اراضی به اتمام برسد.

معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان قم در پایان خاطرنشان ساخت: این اداره کل همواره خود 
را متعهد و موظف به  خدمات رسانی به مردم شریف قم می داند و امیدواریم متقاضیان در زمان مقرر، واحدهای خود  

را تحویل نمایند.

مدیرعامل فرابورس ایران:

امکان حذف کامل دامنه نوسان در بورس وجود ندارد
 معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

آغاز عملیات اجرایی ساخت یک هزار و ۷۰۰ واحد مسکونی در استان قم

علیرضا ریاضی*
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هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:

1-رأی شماره 140060330002017451 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002001323 مربوط به تقاضای 
آقای احمد مکاری فرزند صفر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 91 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2455/1 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

ابوالفضل فرجام ورضا فرجام صفحه 11 دفتر 110 )م الف12927(
2- رأی شماره 140060330002014968 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002002157 مربوط به تقاضای 
خانم فریده سهامی حیدرنژاد فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 49 
مترمربع پلاک شماره فرعی از2305/28 اصلی بمیزان 32/50 مترمربع و2305/29 اصلی بمیزان 16/50 مترمربع واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین هندیانی ازپلاک 2305/29 اصلی و 

رجبعلی پیرنظر طی سند قطعی صفحه 372 الی 390 دفتر 523 از پلاک 2305/28 اصلی )م الف12928(
3-رأی شماره 140060330002017641 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002001443 مربوط به تقاضای 
آقای جواد گلستانی فرزند حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 72/50 مترمربع 
پلاک شماره 128 فرعی از 1900 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

شماره 50523 مورخ 1366/4/28 دفترخانه یک قم )م الف12929(
4-رأی شماره 140060330002017227 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002001393 مربوط به تقاضای 
آقای محرمعلی سعادت فرزند قربانعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 100 مترمربع 
پلاک شماره فرعی ازباقیمانده 2380 اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک 2380/13 اصلی تبدیل شده واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمدعلی زندیه صفحه 163 و166دفتر52 

وصفحه 499 و502 دفتر 24)م الف12930(
5-رأی شماره 140060330002017109 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002001028 مربوط به تقاضای 
آقای منصور محمدزاده فرزند حیدرعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120مترمربع 
پلاک شماره فرعی از1978 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 

491 دفتر388)م الف12932(
6- رأی شماره 140060330002017625 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002000237 مربوط به تقاضای 
آقای بیت اله حاجیلومهران فرزند عبدالکریم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
98/77مترمربع پلاک شماره فرعی از1980 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری 

مع الواسطه از محمد وعبداله جنتی صفحه 149 دفتر5 وصفحه 147 دفتر 511)م الف12933(
7- رأی شماره 140060330002017458 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002000805 مربوط به تقاضای 
آقای محمود محمدی فرزند علی محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 275 
مترمربع پلاک شماره فرعی از2572 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

شماره 91531-1400/3/24 دفترخانه 14 قم)م الف12936(
8-رأی شماره 140060330002017460 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002000422 مربوط به تقاضای 
آقای محمد فرضی نژاد فرزند غفور درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 62 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از2303 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از اسداله 

خادمی فردوئی صفحه 387 دفتر 526 )م الف12937(
9- رأی شماره 140060330002017626 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002001324 مربوط به تقاضای 
آقای رسول برزو فرزند علی جعفر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 116/16 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از2333 و 2334 اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک 2334 اصلی تبدیل شده واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از مشهدی امراله زند صفحه 43 دفتر 225)م 

الف12938(
10- رأی شماره 140060330002017365 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002000588 مربوط به تقاضای 
آقای عبدی گل محمدی فرزند رستم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 144مترمربع 
پلاک شماره 553 فرعی از 1953 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از ابوالفضل زرندی صفحه 16 دفتر 31 )م الف12939(
11- رأی شماره 140060330002016888 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002001067 مربوط به تقاضای 
آقای مهدی چراغی فرزند ولی اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت108 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از2191اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی 

اوسط شعبانی ثبت دفاتر الکترونیکی 9477-1398 )م الف12940(
12- رأی شماره 140060330002017615 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002001128 مربوط به تقاضای 
آقای ابراهیم احمدی ورزنه فرزند حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت120 
مترمربع پلاک شماره فرعی از2300 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از محمد مطلب صفحه 547 دفتر306 )م الف12941(
13- رأی شماره 140060330002017098 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002001215 مربوط به تقاضای 
آقای عزیز پوروهاب فرزند محمداسماعیل درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 131/22 
مترمربع پلاک شماره فرعی از2100 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از منصور محمدپور طی سند قطعی شماره 93944 مورخ 1385/12/17 دفترخانه 5 قم)م الف12942(
14- رأی شماره 140060330002017056 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002002274 مربوط به تقاضای 
آقای اصغر رستمی مرفه فرزند احمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 140 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از1952اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 

180410 مورخ 1396/4/17 دفترخانه 12 قم )م الف12943(
15- رأی شماره 140060330002017064 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002001100 مربوط به تقاضای 
آقای خدایار محمدی فرزند علی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 128 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از1955 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 191021 

مورخ 1397/12/22 دفترخانه 3 قم )م الف13002(
16- رأی شماره 140060330002017421 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002002890 مربوط به تقاضای 
آقای علی عادلی امین فرزند پنجعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 115/53 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2305/3 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از اقدس وزهرا ومرحمت میره ئی)م الف13003(
17- رأی شماره 140060330002017338 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002000486 مربوط به تقاضای 

خانم معصومه صادقیلرآلانق فرزند عزیزدرقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 100 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از1858/20 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از یداله عظیمی صفحه 58 دفتر151)م الف13004(
18- رأی شماره 140060330002017165 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002002651 مربوط به تقاضای 
خانم انیس محمدجانی بزچلوئی فرزند یداله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 89/95 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 1846/3 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 
الواسطه از یداله محمد خانی بزچلوئی طی سند قطعی شماره 56205 مورخ 1360/11/25 دفترخانه 3 قم)م الف13005(
19- رأی شماره 140060330002017849 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002000985 مربوط به تقاضای 
آقای احمد امینی فرزند حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 1825 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ورثه 

سیدرضا شریفی صفحه 241 دفتر19)م الف13006(
20- رأی شماره 140060330002017089 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002001138 مربوط به تقاضای 
آقای محمد خوب بخت فرزند علی اکبر درقسمتی از چهار دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 120مترمربع پلاک شماره فرعی از 1753 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
و خریداری مع الواسطه از فخری السادات برقعی ومعصومه ناظمی حسینی ومنصوره ناظمی حسینی ومحمدرضا ناظمی 

حسینی )م الف13007(
21- رأی شماره 140060330002017090 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002001139 مربوط به تقاضای 
خانم صدیقه بیاتی فرزند علی درقسمتی از دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
120مترمربع پلاک شماره فرعی از 1753 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری 
مع الواسطه از فخری السادات برقعی ومعصومه ناظمی حسینی ومنصوره ناظمی حسینی ومحمدرضا ناظمی حسینی )م 

الف13008(
22- رأی شماره 140060330002017093 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002000404 مربوط به تقاضای 
خانم زهرا محدودی فرزند قدیم علی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 86 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از2341 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

خداداد جمالی طی سند قطعی شماره 23094 مورخ 1352/7/24 دفترخانه 6 قم )م الف13009(
23- رأی شماره 140060330002017087 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002002867 مربوط به تقاضای 
آقای محمد پاشایی فرزند احمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 140مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2300 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمد 

مطلب صفحه 547 دفتر306)م الف13010(
24- رأی شماره 140060330002017216 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002000693 مربوط به تقاضای 
خانم محبوبه اکبری کمجانی فرزند علی اکبر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
147/53مترمربع پلاک شماره فرعی از 2499 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و 

خریداری مع الواسطه از علیرضا غلامیان صفحه 292 دفتر348)م الف13011(
25- رأی شماره 140060330002017681 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430002001285 مربوط به تقاضای 
آقای ذبیح اله حیدری فرزند یداله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 127/48مترمربع 
پلاک شماره 66فرعی از 1943 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از محمد چهرقانی بزچلوئی صفحه169 و 172 دفتر206)م الف13012(
26- رأی شماره 140060330002017824 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002003092 مربوط به تقاضای 
آقای محمد عابدی فرزند قاسم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 115/60 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2098/2 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از سید حسن میره صفحه 70 دفتر26)م الف13013(
27- رأی شماره 140060330002017822 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002003093 مربوط به تقاضای 
خانم سکینه جعفری فرزند شکراله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 116/52مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2098/2 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از سید حسن میره صفحه 70 دفتر26 )م الف13014(
28- رأی شماره 140060330002017827 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002003094 مربوط به تقاضای 
آقای رضا عابدی فرزند قاسم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 123/45مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2098/2 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید 

حسن میره صفحه 70 دفتر26 )م الف13015(
29- رأی شماره 140060330002016661 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002001554 مربوط به تقاضای 
آقای ابوالفضل سورانی اصل فرزند ابراهیم درقسمتی از چهاردانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 133/66مترمربع پلاک شماره فرعی از 1968 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
و خریداری مع الواسطه از حسین امینی قمی نسبت به 60 مترمربع ومهدی شاکری نسبت به 32/50 مترمربع و ابوالفضل 
سورانی نسبت به 16/25 مترمربع و علی سورانی نسبت به 16/25 مترمربع و عصمت امینی قمی نسبت به 7 مترمربع )م 

الف13017(
30- رأی شماره 140060330002016662 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002002237 مربوط به تقاضای 
خانم فاطمه فشکی فرزند عباس درقسمتی از دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
133/66مترمربع پلاک شماره فرعی از 1968 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و 
خریداری مع الواسطه از حسین امینی قمی نسبت به 60 مترمربع ومهدی شاکری نسبت به 32/50 مترمربع و ابوالفضل 
سورانی نسبت به 16/25 مترمربع و علی سورانی نسبت به 16/25 مترمربع و عصمت امینی قمی نسبت به 7 مترمربع )م 

الف13018(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اقتصاد سرآمد(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۱۲/۰8
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۱۲/۲3
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 
را  پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور  تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل 

تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  140060330001009858مربوط  شماره  رای   -1
احمدی  محمد  آقای  تقاضای  به  1400114430001000979مربوط 
به  ساختمان  باب  یک  ازششدانگ  مشاع  دانگ  درسه  محمدمهدی  فرزند 
مساحت ششدانگ 70/76 مترمربع پلاک شماره10473 اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 75551 مورخ 

1373/12/25 دفترخانه6قم )م الف 12920(
کلاسه  پرونده  به  140060330001009859مربوط  شماره  رای   -2
1400114430001000980مربوط به تقاضای آقای علی احمدی فرزند 
محمدمهدی درسه دانگ مشاع ازششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ 70/76 مترمربع پلاک شماره10473 اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 75551 مورخ 1373/12/25 

دفترخانه6قم )م الف 12921(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140060330001009825 شماره  رای   -3
1400114430001000965مربوط به تقاضای آقای محمد کوچکی فرزند 
ذبیح اله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 63/41 مترمربع پلاک 
شماره11241 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از علی مجیدی موحد)م الف 12931(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140060330001010259 شماره  رای   -4
بیدگلی  ابوالفضل  آقای  تقاضای  به  1400114430001000918مربوط 
فرزند ابوالقاسم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت125/25مترمربع 
پلاک شماره 20 فرعی از 10487 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ابولفضل همتی به موجب سند 
رسمی شماره 49245 مورخ 1359/11/20 دفترخانه6 قم )م الف 13016(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اقتصاد سرآمد(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۱۲/۰8
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۱۲/۲3
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت  منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

ورزشی

عباس رحمانی رییس کانون مربیان قم:

مربیان برتر از روی مصلحت شخصی 
انتخاب نشده اند 

ایمان /  جعفر عابدی
به دنبال انتخاب برترین مربیان استان قم از سوی کانون مربیان کشور  حرف 
وحدیثهایی در بین اهالی فوتبال بوجود امد وباعث دلخوری برخی از مربیان 
گردید. عباس رحمانی رییس کانون مربیان استان قم در این خصوص درگفتگو 
با خبرنگار روزنامه ایمان اظهار داشت:انتخاب مربیان بر اساس ایتم های تعریف 
شده از سوی کانون مربیان کشور صورت گرفته است وبه هیچ وجه از روی مصلحت 
شخصی انتخاب نشده اند. وی تاکید کرد:ساعتها با اعضا کانون جلسه گذاشتیم 
و بر اساس ایتم های داده شده به مربیان امتیاز دادیم .ایتمهایی از قبیل مدرک 
مربیگری...سابقه مربیگری...مدرک تحصیلی و یه سری ایتمهای دیگر امتیاز 
بندی صورت گرفته است وبه کانون معرفی شدند. رییس کانون مربیان استان قم 
دردخصوص انتخای سعید توسلی گفت :توسلی در مقایسه با ایتمهای تعریف 
شده بالاترین امتیاز را کسب کرد. وی ادامه داد:بر هیچ کس زحمات اقای خلج 
و محمد بیتا پوشیده نیست اقای خلج شاگرد بنده بودند وخیلی دوست داشتم 
به این عنوان دست پیدا کنند چون از نزدیک شاهد تلاشهای وی بودم. رحمانی 
در پایان با گفتن این جمله که من خادم مربیان قم هستم اظهار داشت:10 سال 
هست که در این عرصه بدون هیچ چشمداشتی زحمت میکشم ولی متاسفانه در 

این مدت اصلا توسط هیات فوتبال دیده نشدیم ودریغ از یک تجلیل.

ایثار شیمیدر قم نایب قهرمان بسکتبال
 با ویلچر ایران شد 

مرحله نهایی لیگ برتر بسکتبال با ویلچر ایران پس از سه روز رقابت فشرده با 
قهرمانی شهروند آمل و نایب قهرمانی ایثار شیمیدر قم به پایان رسید. 

براساس  این گزارش، در روز سوم و پایانی مرحله نهایی لیگ برتر بسکتبال با 
ویلچر ایران در بازی نخست تیم ایثار شیمیدر قم با نتیجه 87 بر 44 از سد آویژه 

صنعت پارسای مشهد گذشت.
در بازی دوم و سرنوشت ساز نیز شهروند آمل 60 بر 51 از سد مخابرات اصفهان 

گذشت تا قهرمانی خود را در لیگ برتر بسکتبال با ویلچر ایران جشن بگیرد.
به این ترتیب و پس از سه روز رقابت بصورت دوره ای در مرحله نهایی لیگ برتر 
بسکتبال با ویلچر تیم شهروند آمل با 6 امتیاز قهرمان، ایثار شیمیدر قم با 5 امتیاز 
نایب قهرمان، آویژه صنعت پارسا مشهد با 4 امتیاز سوم و مخابرات اصفهان با 
کسب 3 امتیاز در رده چهارم قرار گرفت. چهار تیم ایثار شیمیدر قم، شهروند آمل، 
مخابرات اصفهان و آویژه صنعت پارسا مشهد در مرحله نهایی رقابت های فصل 
1400 لیگ برتر بسکتبال با ویلچر مردان ایران طی روزهای 5 تا 7 اسفندماه 
جاری در سالن شهدای بهزیستی قم با یکدیگر به رقابت پرداختند. تیم بسکتبال 
با ویلچر ایثار شیمیدر قم در سال های 93 و 94 قهرمان لیگ برتر ایران شده است.

افتخار آفرینی دیگر توسط فرزند یکی از کارکنان شرکت پخش 
فرآورده های نفتی منطقه قم؛

دعوت مریم رحیمی فرد به تیم ملی والیبال بزرگسالان
 سرپرست روابط عمومی منطقه 
از دعوت »مریم رحیمی فرد«  قم 
فرزند رئیس امور اداری این منطقه 
تیم  انتخابی  اردوی  نخستین  به 

ملی والیبال بزرگسالان خبر داد.
به گزارش شرکت روابط عمومی 
فرآورده های  پخش  ملی  شرکت 
نفتی منطقه قم، محمدحسین 
اظهار  خبر  این  اعلام  با  گلاب 
داشت: مریم رحیمی فرد، فرزند 
رئیس  فرد،  رحیمی  حسن 

امور اداری این منطقه، به عنوان منتخت والیبالیست شناخته شده و از سوی 
فدراسیون والیبال ایران به اولین مرحله از اردوی انتخابی تیم ملی بزرگسالان 

دعوت شد.
وی تصریح کرد: این اردو به مدت دو روز در کمپ تیم های ملی والیبال بانوان 
تهران برگزار شده و از بین نفرات دعوت شده از سه استان قم، اصفهان و قزوین، 

یک نفر در پست لیبرو انتخاب می گردد.

ایمان / رضا ملکی 
دروازه بانان بزرگی از گذشته فوتبال قم دراین رشته معرفی گردیدند.استاد رضا دل
کش،عزیزمریمی،شایقی،برقعی،ثانی،نیستانی از جمله دروازه بانان شایسته ای 
بودند که سالها قم را در دهه 40 تا 60 از دروازه بیمه نمودند.مسیر بعدی جوانانی 
از میراث  بتوانند  توانستند باحضور خوبشان وتلاش ستودنی اشان  بودند که 

گذشتگان خود درون دروازه دفاع نمایند.
رضا ملکی،غلام مانم،رضا فیض،صالح فرحناک،مرحوم عامر نو رسیده،هادی 
ثانی،ابوالفضل نیکوئی،دکتر محمد پورکیانی ازجمله دروازه بانان خوبی بودند 
باشگاهی وهم درتیمهای منتخب  آنان هم درتیمهای  از وجود  فوتبال قم  که 
آموزشگاهها وقم سود میبرد نسل بعدی متعلق به جوانان پرافتخاری شد که جاپای 
بزرگان قدیمی خود بگذارند نمونه شاخص آنان الله وردی محمدی بود که بعنوان 

یک دروازه بان شش دانگ وبااخلاق درفوتبال قم وتیم ملی نوجوانان چهره شد.
بانی قم رفته  از قدیمیهای دروازه  به سراغ یکی  براین شدم هرازچند گاهی 
وزندگیشان رابه قلم درآورم شاید که رسالت قلم را اتوانسته باشم بر زحمات بسیار 

این عزیزان ادا کرده باشم.
الله وردی محمدی از شروع تاپایان در مستطیل سبز

شهر زیبای میانه محل تولد فرزند برومند دروازه بانی ماست.مردمی با گویش 
زیبای ترکی وصفا ومعرفتی ستودنی ،سال 55 خانواده الله ورد به قم آمدند واو 

خیلی زود درورزش آموزشگاهها چهره شد.
چندین سال دروزاه بان فیکس آموزشگاهها شد ودرمسابقات نوجوانان کشوری 

چشمهای تیزبین مجیدجلالی او را دید تا به تیم ملی نوجوانان دعوتش کند.
بازی در تیم ملی نوجوانان ودراستادیوم آزادی جزء آرزوهای بزرگ او بود که محقق 
شد وبعنوان اولین دروازه بان قمی توانست دربدنه تیم ملی نوجوانان بعنوان دروازه 
بان ثابت به میدان بیاید. شکستن ساق دستش باعث شد تامسیر ملی پوش بودن 
او متوقف شود واین درحالی بود که درتیم فجر سپاه که در باشگاههای تهران جز 

تیمهای خوب بود پیوست.
بازیهای خوب وی باعث شد تا دروازه بانان استقلال بعنوان دروازه بان ذخیره او 
درتیم فجر باشد.دوسال بسیار خوب رابا فجر سپری کرد درحالیکه تیمهای بسیار 
باشگاهی خواستار داشتن او بودند بدلیل امکانات اقامتی نتوانست درتهران حضور 

داشته باشد وناچارا به قم آمد تادرکنار تیم خوب هنگ به فوتبالش ادامه دهد.
او آنقدر خوب و شایسته بود که بیشتر مربیان قمی آرزوی داشتن چنین دروازه 
بان چالاکی را داشتند.تیمهای پیام،پرسپولیس،اُسوه،فجر،غله ومیلادی از جمله 
تیمهائی بودند که از وجود او بهره بردند حضور درتیم میلادی وبازیهای درخشان 

درلیگ فوتبال کشور او را سرآمد دیگر دروازه بانان نشان میداد.
وامید  نوجوانان،جوانان  تیم  بانان  دروازه  مربی  بعنوان  قهرمانی  راه  پایان 
وبزرگسالان صبا تلاشی شایسته داشت وهم اکنون نیز بعنوان مربی دروازه بانان 

تیم خوب نوینو درفوتبال قم درتلاش است.
الله وردی محمدی کارمند برجسته بانک ملی ومربی ورزشی بانک ملی محسوب 

میشود افتخار این را داشتم که سالها بعنوان مربی کار تعلیم وپرورش او را به عهده 
آسا،خروجهای  پلنگ  های  باشیرجه  چالاک،فهیم  بانی  دروازه  باشم.  داشته 
مطمئن وقدرت فرماندهی ورهبری عالی از درون دروازه با بازیکنان یک دروازه بان 
تمام عیار از او معرفی می نمود. که درکنار این فاکتورهای عالی اخلاق مناسب 

ومهربانی رانیز بایستی به آن اضافه کرد.
الله ورد با تلاش بسیارش توانسته از پسرش حمید بعنوان یک دروازه بان خوب 
بتواند  رونمائی کند.امیدداریم حمید عزیز هم  نوینو  برتری  لیگ  درون دروازه 
همچون پدر برومندش بعنوان دروازه بانی تمام عیار از قفس توری دروازه تیم 

باشگاهی وقم محافظت نماید.

با دروازه بانان موفق وشایسته فوتبال استان قم؛

الله وردی محمدی ؛غیور،چالاک با شیرجه های پلنگ آسا
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 محمد جواد لاریجانی می گوید: برخی گفته بودند چرا ما از حمله به اوکراین 
طرفداری کرده ایم که این سوال نشان می دهد آن ها موضع جمهوری اسلامی را 
نفهمیده اند چرا که ما به هیچ وجه از حمله نظامی طرفداری نکرده ایم اما در عین 

حال چشم خود را هم بر روی فتنه گری که آمریکا و ناتو نبسته ایم. 
محمدجواد لاریجانی سیاست مدار ایرانی است که پیش از این و در سالهای 
1384 تا  1398 معاون بین الملل و دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضائیه بوده است، 
او همچنین نماینده مجلس شورای اسلامی در دوره های چهارم و پنجم، معاون 
سابق وزارت امور خارجه و مؤسس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی و 
فعالان سیاسی کشورمان است. خبرگزاری ایرنا در پی جنگ روسیه و اوکراین برای 
بررسی ابعاد این جنگ، ریشه ها و چشم انداز آینده آن و همچنین بررسی موضع 
جمهوری اسلامی در این قضیه و اثرگذاری احتمالی جنگ اخیر بر مذاکرات وین به 
سراغ محمد جواد لاریجانی تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل رفته است که مشروح 

این گفت وگو در ادامه آمده است.
جواد لاریجانی در خصوص تحلیل ریشه ها و چشم انداز جنگ روسیه و اوکراین و 
سیاست جمهوری اسلامی در این زمینه اظهار داشت: نکته اول درباره خود حادثه 
و مسئله اوکراین و فعالیت های نظامی است که در این زمینه اتفاق افتاده است و ما 
باید بررسی کنیم که دورنمای این فضا به چه سمت و سویی است و چه مواردی در 
شکل گرفتن این حادثه نظامی موثر بوده است. قطعاً بخشی از این اتفاق تاریخی 
بوده و به دلیل از هم پاشیدگی امپراتوری شوروی است که فرصتی در اختیار آمریکا 
و کشورهای غربی قرار داد که مسائل قدیمی خود را با سیطره بر این بخش از دنیا 

تکمیل کنند.
زمینه های اقتصادی و امنیتی جنگ اوکراین و روسیه

این تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل ادامه داد: به دنبال این بحث نیز مباحث 
امنیتی و منافع اقتصادی روسیه مطرح می شود، به عنوان نمونه یکی از این 
موضوعات بحث خط لوله گاز روسیه است که همیشه از بخش هایی در داخل 
اوکراین عبور می کند اما همیشه مورد تجاوز بوده و دولت اوکراین در این زمینه 
باج می گرفت و البته مسئله دزدی نیز در این زمینه وجود داشت و گاهی لوله ها را 
سوراخ می کردند و گاز را می بردند، از این رو این مسئله برای روسیه نکات اقتصادی 
زیادی دارد. اما در باب امنیتی مسئله که یک پله بالاتر قرار دارد باید گفت به تدریج 
مقدمات عضویت اوکراین در ناتو توسط آمریکا و دولت های غربی و اروپایی بحث 
و پیگیری شد و نزدیک بود که ناتو در این کشور پایگاه بزند و در واقع این کشور 

تهدیدی جدی علیه روسیه بود.
ضرر اقدام روسیه به تعبیر پوتین کمتر از آمدن ناتو بیخ گوش آنها بوده است

وی بر همین اساس افزود: بنابراین علاوه بر جهات تاریخی که راجع شکل گیری 
خود جمهوری اوکراین است، ایم موضوعات نیز سبب شد دولت روسیه فرصت را از 
دست ندهد و با اینکه تحریم هایی علیه آنها درآمد اما چون آقای پوتین فرد محاسبه 
گری است و همه این موارد را اندازه گیری کرد، متوجه شد ضرر این اقدام کمتر 
از آمدن ناتو بیخ گوش آنها و شیطنت هایی است که برای عبور گاز روسیه به اروپا 

وجود دارد، بنابراین این عملیات نظامی صورت گرفت.
 روسیه به دنبال یک فنلاند ضعیف شده در اوکراین است

جواد لاریجانی در خصوص پیش بینی فضای آینده این جنگ و تسلیم شدن 
اوکراین و اثرات این درگیری گفت: پیش بینی من این است که غیر از این دو 
جمهوری که برای آنها اعلام استقلال کردند، روسیه به دنبال این است که یک 
فنلاند ضعیف شده را در آنجا شکل دهد که احتمالًا غیر نظامی باشد به این معنا 
که ارتش مهمی نداشته باشد و عضو ناتو نباشد البته لازم نیست که دولتی باشد که 
از مسکو تعیین شود بلکه خود کسانی که می آیند برای صورت قضیه کافی است.

این تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل تصریح کرد: بر این اساس معتقدم اوکراین 
تسلیم می شود و نهایتاً مسئله غیر نظامی بودن و عدم ورود به ناتو را می پذیرد و 
سپس ترتیبی داده می شود که این دولت سقوط می کند و دولت دیگری مانند 
گرجستان روی کار می آید. بنابراین این پیش بینی بنده درباره حوادث در روند 

جنگ فعلی اوکراین است.

وی درباره ارزیابی خود از سیاست جمهوری اسلامی در ماجرای جنگ روسیه و 
اوکراین گفت: علی الاصول سیاست ما این نیست که در وسط معرکه از این طرف 
و آن طرف امتیاز بگیریم بلکه سیاست ما اصولی و دقیق و مبتنی بر منافع ملی 

کشورمان است.
جواد لاریجانی معتقد است: ما نمی توانیم تحریکات آمریکا و برخی از کشورهای 
عضو ناتو که در اوکراین علیه روسیه انجام می دادند را نادیده بگیریم چون ما یک 
تجربه بسیار روشن داریم و آن این است که ناتو سال های طولانی در افغانستان 
حضور داشت و هم برای ما و هم برای ملت افغانستان اثراتی داشت و الان که رفته 
است جز اینکه محلی از مشکلات باقی گذاشته و کشور ما را نیز متاثر کرده نتیجه 

دیگری نداشته است.
دبیر سابق ستاد حقوق بشر قوه قضائیه با بیان اینکه حضور ناتو در یک کشور 
امنیت نمی آورد کما اینکه در اوکراین این قضیه مشخص شد، گفت: حضور ناتو 
برای مدت های طولانی آثار فاجعه باری دارد ما این قسمت را کاملًا موافق هستیم 

که ناتو حق ورود به این مسائل را ندارد همانطور که ما با حضور ناتو در افغانستان 
مخالف بودیم، با گسترش آن در آن منطقه نیز مخالف هستیم و معتقدیم آثار بدی 
دارد چراکه ناتو کارنامه روشن و درخشانی هم ندارد و زمینه ساز آفت ها و فتنه های 

دیگر خواهد بود.
ایران طرفدار حمله نظامی به هیچ کشوری نیست

وی ادامه داد: نکته دیگر این است که ما طرفدار حمله و تهاجم نظامی به هیچ 
کشوری نیستیم چرا که جمهوری اسلامی در طول 43 سال گذشته به هیچ 
کشوری حمله نکرده است اما اگر ما درباره مسئله یمن از حرکت مقاومت دفاع 
میکنیم به دلیل آن است که عناصر وابسته به آمریکا به این کشور حمله کرده اند اما 

منطق ایران در مجموع هیچگاه تهاجم نظامی نبوده است.
به گفته جواد لاریجانی جمهوری اسلامی همواره طرفدار رای و حضور مردم و 
حل و فصل مشکلات از طریق دیپلماسی بوده است اما خط آمریکا و ناتو مبتنی 
بر زور و تهاجم نظامی و فشار است. کما اینکه در منطقه ما هم این مسئله کاملًا 
در عراق، سوریه و یمن مشهود لذا با این وضعیت موضع جمهوری اسلامی کاملا 
اصولی است. اینکه نه سیخ بسوزد و نه کباب، قطعاً سیاست جمهوری اسلامی 

نیست.
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاسی  پیرامون موضع ایران در قبال جنگ روسیه و 
اوکراین گفت: آمریکا و ناتو و متحدان اروپایی در اکثر جاهایی که می روند به دنبال 
فتنه هستند و امنیت کشورهای منطقه را تهدید می کنند بنابراین موضع جمهوری 
اسلامی این است که اولًا مخالف گسترش و حضور آنها در مناطق مختلف از جمله 

غرب آسیا است و ثانیاً موضوع منافع ملی کشورمان است که بسیار مهم است.
وی بر همین اساس تاکید کرد:  از این رو بنده از پیگیری های آقای رئیسی رئیس 
جمهور کشورمان در مسائل مربوط به هسته ای و روابط اقتصادی دو کشور در 

مذاکرات با پوتین بسیار خوشحال شدم.
جواد لاریجانی همچنین یادآور شد: برخی در داخل کشور گفته بودند چرا ما از 
حمله به اوکراین طرفداری کرده ایم که این نوع سوال نشان می دهد که آن ها موضع 
جمهوری اسلامی را نفهمیده اند چرا که ما به هیچ وجه از حمله نظامی طرفداری 
نکرده ایم اما در عین حال چشم خود را هم بر روی فتنه گری هایی که آمریکا و 

متحدین آنها در منطقه انجام می دهند نبسته ایم.
دولت رئیسی دستاوردهای دیپلماتیک قابل توجهی داشته است

این تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل افزود: بنابراین در هر شرایطی منافع ملی 
کشورمان اصل است و سیاست جمهوری اسلامی اصولی بوده و ابن الوقتی 
نیست که هر اتفاقی بیفتد وارد آن شویم بلکه ما سیاست کشور را بر اساس منافع 

ملی کشورمان پیش می بریم.
وی در پایان خاطرنشان کرد: ما در حوزه خارجی در این دوره توفیقات بسیاری 
داشتیم و بنده نسبت به آینده روابط خارجی کشور در دوره آقای رئیسی بسیار 
امیدوار هستم چرا که در این مدتی که از ریاست جمهوری ایشان گذشته به نظرم 

دستاوردهای دیپلماتیک قابل توجهی داشته است.

جواد لاریجانی:

ایران طرفدار حمله نظامی به هیچ کشوری نیست

یک کارشناس ارشد مسائل بین الملل با بیان این که تاثیر جنگ 
اوکراین بر مذاکرات وین به دو عامل بستگی دارد اظهار کرد: اول 
اینکه باید دید" مذاکرات وین" هم اکنون در چه مرحله ای قرار دارد 
و دوم اینکه بحران اوکراین به چه میزان عمق و شدت پیدا می کند. 
رضا نصری در گفت وگو با ایسنا در مورد علت  اصلی حمله 
روسیه به اوکراین چیست ؟ گفت : می گویند در نواحی مرزی 
روسیه پیرمردها و پیرزن هایی هستند که شب ها پای خاطرات پدر 
و مادرهایشان از حمله ناپلئون به شهرشان می نشستند و خود نیز 
شب ها برای نوه هایشان از حمله هیتلر خاطره گفته اند! این جمله 

بیانگر نوع نگاه روس ها به مقولهٔ »امنیت« است.
نگاه  یک  امنیتش  به  روسیه  نگاه  واقع،  در   : داد  ادامه  وی 
 »جغرافی محور« و »تاریخ محور« است. به این معنا که روسیه - به 
دلیل تجربیات تاریخ - امنیت خود را در گرو ایجاد »منطقه حائل« 

در نواحی مرزی خود - به ویژه در مرز غربی با اروپا - می داند. این 
حساسیتی است که از پایان جنگ سرد تا کنون، سازمان ناتو و 
کشورهای غربی نه تنها رعایت نکرده اند، بلکه با توسعه قلمرو 
خود - که یک »قلمرو نظامی« است - با بی پروایی تمام برخلاف 
آن اقدام کرده اند. روسیه با حمله به اوکراین - ولو با روشی خلاف 
قانون - در صدد بازسازی معماری امنیتی خود در برابر قدرت های 

غربی است.
نگاه  موضوع  به  ریشه ای تر  اگر   : افزود  دانشگاه  استاد  این 
کنیم، علت این رویکرد غربی ها به روسیه نگاهی  است که خود 
خارجی  سیاست  محافل  در  واقع،  در  دارند.  »اروپا«  مقولهٔ  به 
یک  است.  مطرح  »اروپا«  به  کُلی  نگاه  دو  استراتژیک  علوم  و 
نگاه »اتحادیه محور« است؛ یعنی نگاهی که هسته ٔ قاره اروپا را 
»اتحادیه اروپا« می داند و شرط برخورداری از مواهب و امنیت 

جمعی منتسب به آن را پیروی از موازین و هنجارهای این سازمان 
می دانند. در این رویکرد، ملاحظات و رهنمودهای آمریکا محور 
اصلی و محرک تصمیمات استراتژیک اتحادیه است و سازمان ناتو 
نیز بازوی اجرایی آن است. به عبارت دیگر، در این رویکرد روسیه 

صرفاً یک رقیب یا یک دشمن تلقی می شود.
 نصری ادامه داد : نگاه دوم نگاهی است که به »اروپای بزرگ« 
از  را  اروپا  که  است  نگاهی  دارد.  شهرت   Europe boréale یا 
شهر برِست )Brest( در منتهی الیه فرانسه تا شهر ولادیوستوک 
)Vladivostok( در منتهی الیه روسیه تلقی می کند و روسیه را 
جزء جدایی ناپذیری از این قاره می خواند. طبیعتاً، در این نگاه، 
روسیه یک »شریک« و »متحد« تلقی می شود که در چارچوب 
امنیت جمعی اروپا جایگاه خود را دارد. به همین خاطر هم ایالات 
متحده رویکرد دوم را نمی پسندد و به اروپایی »اتحادیه محور« با 
عاملیت »ناتو« به فرماندهی خود گرایش دارد. غلبه این رویکرد 
موجب شده روسیه نیز به جای اینکه متحدین خود را در اروپا 
جستجو کند، به دنبال اتحاد با چین است و این وضعیت زمینه را 
برای یک »برخورد بزرگ« میان قدرت ها - که عده ای آن را جنگ 

سوم جهانی می خوانند - هموار کرده است.
هیج کس  نفع  به  نهایت  در  مسکو  تهاجمی  رویکرد 

نیست،حتی خود روسیه 
 رضا نصری در پاسخ به این سوال که  عده ای از تحلیل گران این 
ادعا را مطرح می کنند که علاوه بر موضوعات امنیتی و نگرانی 
روسیه از گسترش نفوذ  ناتو به مرزهای این کشور با عضویت 
دنبال  به  پوتین  واقع  در   ، المللی  بین  سازمان  این  به  اوکراین 
احیای شوروی سابق  و حتی روسیه تزاری است، نظر شما در این 
ارتباط چیست ؟ تصریح کرد: حقیقت این است که عزم روسیه در 
محافظت از امنیت خود یک جنبه تهاجمی پیدا کرده است. این 
رویکرد تهاجمی هم - که هم ناقض حقوق بین الملل و هم مستعد 
سوءمحاسبه و هم بروز حوادث غیرقابل پیش بینی و خطرناک 
است - در نهایت به نفع هیج کس نیست. نه به نفع خود روسیه 
است، نه به نفع اروپاست، نه به نفع آمریکاست و نه به نفع صلح 

جهانی است. به همین خاطر، بهترین سیاست در این مقطع 
تشویق طرفین به تلاش برای یافتن یک راه حل سیاسی است.
تنها ابزاری که آمریکا و غرب علیه روسیه در دست 

دارند»تحریم« است
این کارشناس ارشد روابط بین الملل در پاسخ به این سووال که 
نوع عملکرد آمریکا و غرب در ارتباط با این حمله چه طور ارزیابی 
می کنید آیا  صرفا اعمال تحریم های گسترده علیه مسکو  می تواند 
باعث توقف اقدامات روسیه شود ؟ و به طور کلی نوع اقدامات آنها 
چه تاثیری در ایجاد این جنگ داشت ؟ خاطرنشان کرد : درعمل، 
تنها ابزاری که آمریکا و غرب علیه روسیه در دست دارند، »تحریم« 
است. معتقدم روسیه نیز تاثیرات تحریم  را پیشاپیش محاسبه 
کرده است. یعنی با احتساب این زیان های اقتصادی است که 
دست به  اقدامات خود در اوکراین زده است. اصولًا، تاریخ نیم 
قرن گذشته نشان داده »تحریم« - علیرغم آسیبی که به اقتصاد 
و مردم عادی می رساند - تاثیری بر تصمیمات کلان و حیاتی 
کشورها ندارد. هیچ کشوری امنیتش را برای رفع تحریم معامله 
نمی کند. کمااینکه ایران نیز هرگز حاضر نشده - و نخواهد شد 
برنامه موشکی و توان دفاعی خود را - در ازای رفع تحریم معامله 
کند. در مورد روسیه نیز این اصل صدق می کند. این نکته ای است 

که لازم است غربی ها بالاخره متوجه شوند.
بر"مذاکرات  تاثیری  چه  اوکراین،  به  روسیه  حمله 

وین"خواهد گذاشت ؟
نصری در پاسخ به این سوال که به نظر وی این تحولات چه 
تاثیری بر  مذاکرات احیای برجام و رفع تحریم ها خواهد داشت؟ 
اظهار کرد: اینکه بحران اوکراین چه تاثیری بر مذاکرات وین دارد 
به دو عامل بستگی دارد:  یکی اینکه مذاکرات وین هم اکنون در 
چه مرحله ای قرار دارد؟ یعنی اگر مذاکره به مراحل نهایی خود 
رسیده، احتمال اینکه بحران اوکراین بر آن تاثیر نگذارد بیشتر 
است. اما اگر هنوز مسائل جدی و زمان بری باقی مانده، احتمال 
اینکه طرفین غربی و روسی در بلندمدت بر سر آن ها توافق کنند 
کم تر است. دوم اینکه بحران اوکراین چقدر عمق و شدت پیدا کند. 

اگر بحران اوکراین به فجایع انسانی، برخورد نظامی میان نیروهای 
یا حادثه مهمی منجر شود، احتمال همکاری  و روسی  غربی 

طرفین در وین کم تر خواهد شد.
نصری با بیان این که در این راستا،  موضع ایران در این بحران 
از اهمیت خاصی برخوردار است. اظهار کرد: در واقع، به قول 
انگلیسی زبان ها ایران »بین یک سنگ و یک جسم سخت گیر 
کرده است«! نه صلاح است همسایه لجام گسیخته را برنجاند، 
نه با حمایت بی قید و شرط از او برای خود در حین مذاکرات 
هزینه بتراشد. در اصل،  باید ایران موضعی اتخاذ کند که از یک 
سو ملاحظات متضاد روسیه و اوکراین را در نظر داشته باشد، و از 
سوی دیگر بر منافع راهبردی، سیاسی و اقتصادی ایران نیز لطمه 
نزند. به عبارت دیگر، ایران باید - به جای اتخاذ یک موضع صرفاً 
سیاسی - موضعی مبتنی بر حقوق بین الملل و اصول پایه ای 
منشورسازمان ملل  مطرح کند. یعنی بگوید واکنش خشونت آمیز 
به اقدامات تحریک آمیز و بی پروای ناتو را نمی پسندند و در این 

راستا نیز راه حل عملی پیشنهاد کند.
پیشنهادی ایران می تواند به روسیه و ناتو برای پایان اوکراین 

بحران بدهد؟
وی تصریح کرد: معتقدم لازم است ایران رسماً پیشنهاد دهد 
میان روسیه و کشورهای غربی معاهده ای منعقد شود که در آن 
ناتو متعهد شود در ازای پایان ادعاهای سرزمینی روسیه، روند 
توسعه اعضایش را متوقف سازد؛ و بلکه حتی به مرزهای جولای 
1991 )تاریخ انحلال پیمان ورشو( عقب نشینی کند. حداقل 
کارکرد این پیشنهاد این است که به ایران اجازه می دهد - به جای 
سوگیری در این دعوا - یک موضع اصولی و قانون محور اتخاذ 

کند.
نصری تاکید کرد : توجه داشته باشیم که در سال های اخیر 
بر  مبتنی  برجام،  قضیه  در  آمریکا  علیه  ایران  استدلال  عمده 
»غیرقانونی بودن« رفتار آمریکا بوده است. جدا از سایر ملاحظات، 
در چنین بستری،  صلاح نیست ایران از رفتار غیرقانونی روسیه  

بدون هیچ ملاحظه و قید و شرطی حمایت کند.

رضا نصری کارشناس ارشد مسائل بین الملل پاسخ می دهد؛

حمله روسیه به اوکراین چه تاثیری بر "مذاکرات وین" دارد؟

سیاسی

یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: معتقدم باید نگاه مان به برجام این 
باشد که این یک امر موقت است و برای این شرایط تضمین بگیریم. 

رحمان قهرمان پور در گفت وگو با ایسنا در پاسخ به این که برخی معتقدند 
تاثیر  وین  در  مذاکرات هسته ای  بر  روسیه  و  آمریکا  میان  اوکراین  بحران 
گذاشته است؟ گفت: روند مذکرات وین نشان می دهد که بحران اوکراین 
تاثیر زیادی بر این مساله نداشته است. از زمانی که مذاکرات احیای برجام 
در وین شروع شده است، توقف غیر عادی در روند کار با توجه به تحولات 
بین المللی نمی بینیم که اکنون بگوییم به خاطر بحران اوکراین این مذاکرات 

تاثیر پذیرفته است.
وی ادامه داد: از سویی اصولا قدرت های بزرگ مسایل را جداگانه ارزیابی 
می کنند و به هم ربط نمی دهند. به عنوان مثال چین با سایر کشورها و 
آمریکا و کانادا در موضوعی همکاری دارد اما در مسایل دیگر خیر. یا اگر 
چین در پیمان کیوتو و پاریس نیست این طور نیست که آمریکایی ها بگویند 
ما هم از سازمان تجارت جهانی بیرون می آییم. به علاوه بحران اوکراین یک 
مساله بلندمدت است و امروز به وجود نیامده است. این بحران از 2003 تا 
الان ادامه دارد و 2014 با الحاق کریمه به روسیه روند به شکل دیگری دنبال 
شد و این مساله تا الان ادامه دارد از این رو بحران اوکراین تاثیر آنچنانی بر 
روند مذاکرات وین نداشته است و بر اساس منطق داخلی خودش پیش رفته 

است و حتی در میانجی گری روسیه در مذاکرات اخلالی نمی بینیم.

این کارشناس مسایل بین الملل تصریح کرد: مساله هسته ای مساله 
کنترل تسلیحاتی در سطح بالاتر است و پنج کشور عضو برجام که دولت 
های اتمی هستند و توسط ان پی تی به عنوان قدرت هسته ای شناسایی 
شده اند، حتما منافع مشترک دارند و حتما روسیه با فرانسه و انگلیس درباره 
معماری امنیت هسته ای اروپا اتفاق نظر دارد، چون می داند هر چه تعداد 
کشورهای اتمی در دنیا زیاد شود از حوزه امنیت هسته ای خود کاسته می 

شود.
قهرمان پور در ادامه در پاسخ به این پرسش که این روزها درباره تضمین 
سیاسی توافق بر سر بازگشت به برجام صحبت زیاد می شود و گزینه های 
مختلفی هم درباره آن از سوی ایران یا طرف های مختلف مطرح می شود. 
برجام با قطعنامه 2231 به نوعی تضمین سیاسی و بین المللی دریافت 
کرد و همچنان این تضمین وجود دارد اما بیش از آن چه می توان پیشنهاد 
کرد؟ گفت: واقعیت این است که مناسبات بین الملل تابع قدرت است و 
قدرت تعیین می کند که چه توافقی پایدار بماند یا نماند. اگر به رابطه آمریکا 
و روسیه درباره کنترل تسلحاتی نگاه کنیم می بینیم که پیمان منع موشک 
های هسته ای میان برد )INF( سال ها سنگ بنای بازدارنده میان روسیه و 
اروپا بود اما امریکا در مقطعی آن را تمدید نکرد چون به این نتیجه رسید که 

می تواند زیر توافق بزند.
وی اظهار کرد: در شرایطی که قدرت نابرابر با طرف مقابل دارید، انتطار 

اینکه یک تضمین محکم از طرف مقابل بگیرید با واقعیت سیاست بین 
قدرت های  میزان  الملل  بین  روابط  اساس  بر  ندارد.  خوانی  هم  الملل 
مختلف طرف ها توافق است که کشورها را از اقدام علیه هم باز می دارد. 
فرض کنید با کشور پرو در آمریکای جنوبی توافقی با ایران انجام شده است، 
چه اتصالاتی با پرو داریم که به خاطر آن اتصالات از این که توافق را بهم 
بزنیم منصرف شویم؟ آنچه ادبیات و اقتصاد سیاسی بین الملل می گوید 
این است که تضمین یعنی باید اتصالات را بیشتر کنید تا امکان بر هم زدن 
توافقات کم شود. امروز کره جنوبی و آمریکا در موقعیتی هستند که آمریکا 
به کره تضمین دهد چون نیروی نظامی و سلاح در آن کشور دارد و در  بحت 
نیمه رساناها اصلی ترین بازیگر در دنیا است که از طریق آن می تواند چین 
را محدود کند. این کارشناس مسایل بین الملل گفت: میزان اتصالات کره 
با آمریکا به اندازه ای است که هر دو طرف نگران از هم گسیخته شدن 
روابط باشند اما ایران به خاطر اینکه اتصالات چندانی با اروپا و امریکا ندارد، 
گسسته شدن هر نوع توافق برای هر دو طرف هزینه ای ندارد. در مذاکرات 
وین می بینیم که ایران بیشتر ملاحظه چین و روسیه را دارد چون اتصالش 

با آنها بیشتر است.
قهرمان پور ادامه داد: در 2015 از بحث های مهم در روند مذاکرات هسته 
ای این بود که اوباما و کشورهای طرف برجامی اروپایی می گفتند بعد از 
توافق آن اندازه توافق های اقتصادی مان را با ایران گسترش می دهیم که 

رفتن ایران به سمت سلاح هسته ای هزینه بالای اقتصادی برایش داشته 
باشد و آن را به نوعی تضمین توافق برجام عنوان می کردند. پس اکنون در 
شرایطی که اتصالات سیاسی، نظامی، اقتصادی با مجموعه غرب نداریم، 
رسیدن به تضمین سیاسی معتبر در برجام کار سختی است. بایدن می 
اسراییل  و  و عربستان  امارات  و لابی  منطقه ای  از شر فشارهای  خواهد 
خلاص شود، ایران هم از شر تحریم ها اما در هر دو طرف اراده ای نیست 
که زمینه ساز گسترش روابط سیاسی و اقتصادی باشد، چون بی اعتمادی 
عمیق میان هر دو طرف وجود دارد و در هر یک از دو طرف هم تمایلی به 
گسترش روابط دیده نمی شود. در کنگره آمریکا که هم اکنون دموکرات ها 
اکثریت را دارند از ترس لابی صهیونیستی نمی توانند از برجام دفاع کنند و 
در ایران هم با وجود اینکه دولت دست اصولگراهاست کسی محکم از توافق 
حمایت نمی کند و هر دو طرف نگاهشان به برجام این است که آن را نمی 

خواهند اما یک شر ناگریز است.
وی تاکید کرد: ما نباید از احیای برجام انتظارات زیادی داشته باشیم چون 
اتصالات قابل توجهی میان ایران و اروپا و آمریکا نیست. این برجام در بهترین 
شرایط بیشتر از هفت تا هشت سال دوام نمی آورد اگر تازه بایدن در 2024 
پیروز انتخابات شود. باید نگاه مان این باشد که این یک امر موقت است 
و برای این شرایط تضمین بگیریم حتی اگر تضمین دادند که 20 سال از 

برجام خارج نمی شویم اشتباه است و واقعی نیست.

قهرمان پور کارشناس مسایل بین الملل: 

رسیدن به تضمین سیاسی معتبر در برجام کار سختی است
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در آن بکوشید که اوقاتتان ، چهار بخش باشد : بخشی برای راز 
و نیاز با خداوند ؛ بخشی برای کار معاش ؛ بخشی برای معاشرت 
با برادران و دوستان مورد اعتماد ، آنان که عیب هایتان را به شما 

گوشزد می کنند و با شما خالص و یکرنگ اند ؛ و بخشی برای 
ت های حلالتان.

ّ
بهره برداری از لذ

یکشنبه -8 اسفند ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5462

تحف العقول : ص 409

با مختصات )493266.176   utm کمیسیون تشخیص ماده 12 قم طبق نقاط
 493258.339 و    -  3837891.712 و   493310.576  –  3837914.711 و 
 4650 مساحت  به   )3837837.039  –  493213.940 و   3837814.041  –
مترمربع را که در نقشه پیوست درج شده است را بایر تشخیص و اعلام نموده است و 
نیز مابقی تصرفات با توجه به نقاط با مختصات )493266.176 – 3837614.711 
و   3837897.371-  493314.382 و   3837891.712-  493310.576 و 

493270.213 -3837920.743( جزء اراضی ملی می باشد.
به استناد ماده 15 آیین نامه اجرایی قانون مذکور و مصوبه مورخ ۱3۷۰/۱۱/۰۱ 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، مالک یا مالکین حداکثر 3 ماه از تاریخ انتشار آگهی، 

فرصت دارند مراتب اعتراض خود را به مراجع صالحه قضایی تقدیم نمایند.

پروژه تکمیل عملیّات آبخیزداری در حوزه ونارچ به شماره ۱۴۰۰/۷ را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به 
پیمانکاران دارای گواهینامه صلاحیت حداقل در رتبه ۵ رشته کشاورزی یا آب را به شرح ذیل واگذار نماید. 

1 – مبلغ برآورد مناقصه : 8.6۴6.۴۵۱.939 ریال
2 – مبلغ تضمین شرکت در مناقصه :432.000.000 ریال

3- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه  مورخ ۱۴۰۰/12/8 می باشد .
4- مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت تا پایان وقت مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۱۱ می باشد .

5- آخرین مهلت تحویل پیشنهادها ساعت 14  مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۲۱  و گشایش پیشنهادها در ساعت 9   مورخ ۱۲/۲۲ /۱۴۰۰ 
 می باشد.

6- تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار طبق آیین نامه تضمین برای معاملات دولتی تهیه و ارایه گردد.
7- برآورد اولیه بر مبنای فهرست بهای رشته کشاورزی و منابع طبیعی سال 1400 می باشد.

8- مدت اعتبار پیشنهادها 3 ماه از تاریخ آخرین مهلت تحویل پیشنهادها است.
9- اطلاعات تماس سامانه ستاد : 021-41934

10– تحویل پیشنهادها، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرسwww.setadiran.ir  و گشایش 
پاکات دراداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم به نشانی جاده قدیم اصفهان – جنب بوستان علوی با کد پستی 

3716153114 انجام خواهد شد.

آگهی اعلان نظریه کمیسیون تشخیص موضوع ماده 12 قانون زمین شهری

آگهی مناقصه  عمومی)نوبت اول(

شناسه اگهی:1283010

شناسه آگهی:1284272

آخرین وضعیت کرونا در استان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: در شبانه روز گذشته 9 نفر 
که نتیجه آزمایش کرونای آنها مثبت شده بود، جان خود را از دست دادند. به گزارش عصر شنبه روابط عمومی 
دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری در گفت وگویی اظهار داشت: در شبانه روز منتهی به هفتم اسفندماه 
58 تَن مشکوک و یا با علائم قطعی ابتلا به کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.وی 
با اشاره به بستری شدن 42 تَن از این افراد گفت: 30 تَن که طی روزهای گذشته بستری شده بودند، نیز به 
تشخیص پزشکان معالج برای انجام درمان در منزل از بیمارستان مرخص شدند.مصری کل بیماران کرونایی که 
در بیمارستان های استان بستری هستند را 342 تَن ذکر کرد و بیان داشت: 53 تَن به دلیل وخیم بودن وضعیت 
جسمی در بخش مراقبت های ویژه نگهداری می شوند.این مسئول ادامه داد: از 158 آزمایش انجام شده، نتیجه 
66 مورد مثبت شد.رییس دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون همگانی 

کرونا در قم یک میلیون و 751 هزار و 62 دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.

اکران »عنکبوت« در قم ممنوع است؟ 
بیش از 10 روز است که اکران فیلم »عنکبوت« در سینماهای سراسر کشور آغاز شده ولی در استان قم هنوز 
مجوز اکران این فیلم صادر نشده است. ر این باره مدیر سینما "تربیت قم" در پاسخ به اینکه چرا فیلم »عنکبوت« 
در سینماهای قم نمایش داده نمی شود به ایسنا گفت:  طبق روال، اکران هر فیلمی در استان ها باید با مجوز 
اداره ارشاد آن استان باشد. در حال حاضر ما فیلم را در اختیار داریم ولی مجوز اکران آن صادر نشده است. 
البته به ما گفته نشده که مجوز نمی دهند اما هنوز اجازه ی اکران هم داده نشده و منتظر هستیم تا بتوانیم فیلم 
را مانند شهرهای دیگر برای علاقمندان اکران کنیم. محمدی با اشاره به اینکه » روز یکشنبه سینماهای قم به 
دلیل شهادت تعطیل هستند و شاید از روز دوشنبه امکان نمایش فیلم فراهم شود« درباره میزان استقبال مردم 
از سینماهای قم گفت: اگر فیلم خوبی اکران شود مردم استقبال می کنند. ظرفیت سینمای ما حدود 340 نفر 

است که با شرایط پنجاه درصدی فعلی، تقریباً تعداد مخاطب خوبی را شاهد هستیم.

11 واحد صنفی در قم پلمب شد
مدیر گروه سلامت محیط و کار معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 11 واحد صنفی طی یک 
هفته گذشته به علت رعایت نکردن شیوه نامه های بهداشتی در قم، پلمب شد. نرگس جعفری در گفت وگویی 
اظهار داشت: این واحدها شامل قلیان سرا، آرایشگاه، رستوران، مهدکودک، آبمیوه و بستنی فروشی، سوپر 
مارکت و استخر است که به علت بی توجهی به اجرای شیوه نامه های ابلاغی، پلمب و از ادامه فعالیت آن ها 
جلوگیری شد.وی اضافه کرد: سه هزار و 500 مورد بازدید از مراکز خدماتی، صنایع، اماکن عمومی و مراکز تهیه 
و توزیع مواد غذایی استان در یک هفته گذشته انجام شد که در نتیجه آن 820 اخطاریه صادر و واحدهای صنفی 
متخلف به مرجع قضایی معرفی شدند.جعفری گفت: بیشترین اخطار برای فروشگاه های پوشاک، گیم نت ها، 

رستوران، اغذیه فروشی ها، فروشگاه های زنجیره ای و سوپر مارکت ها در یک هفته گذشته صادر شده است.

ترخیص آیت الله علوی گرگانی از بیمارستان 
دفتر آیت  الله سید محمد علی علوی گرگانی از مراجع تقلید در اطلاعیه ای اعلام کرد معظم له از بیمارستان 
خاتم  الانبیا )ص(  مرخص شد. در این اطلاعیه  آمده است: به اطلاع عموم مؤمنین و مقلدین مرجع عالیقدر 
امام  العصر  العظمی علوی گرگانی مدظله می رساند؛ بحمدالله در ظل عنایات صاحب  الله  آیت  حضرت 
زمان)عج( و تلاش های مستمر پزشکان ظهرروز برابر با شنبه هفتم اسفندماه، این مرجع تقلید از بیمارستان 
خاتم الانبیاء مرخص شد.لازم به ذکر است معظم له یک هفته پیش به علت ضعف شدید جسمانی و عدم تعادل 

حرکتی در بیمارستان بستری شده بود.

سفر نوروزی به شرط واکسیناسیون کامل 
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا با اشاره به آنچه که »مهار نسبی موج ششم بیماری کرونا« خواند، از مصوبه 
این ستاد برای سفر های نوروزی خبر داد. دکتر عباس شیراوژن در پیامی توییتری درباره مصوبات ستاد ملی کرونا 
درباره سفر های نوروزی نوشت:1. با توجه به مهار نسبی موج ششم بیماری کرونا در شرایط فعلی، هموطنان 
عزیز می توانند برای سفر های نوروزی به شرط واکسیناسیون کامل )مگر به دلیل عدم گذشت فاصله زمانی 3 
ماهه با دوز قبلی( برنامه ریزی نمایند2. این تصمیم مشروط به عدم اوج گیری مجدد بیماری است. چنانچه 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی نشود و بیماری مجددا اوج بگیرد، در مورد سفر ها تصمیم جدید گرفته خواهد 

شد«.

تخلف سازمان تعاون روستایی در ذخیره میوه شب عید 
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: سازمان تعاون روستایی در حین انجام ماموریت برای ذخیره میوه 
شب عید دچار تخلف شده که این تخلف با تنظیم قرارداد های صوری صورت پذیرفته است.محمد جواد عسکری 
افزود: عسکری افزود: تخلف در نحوه جمع آوری، خرید و انبارداری صورت گرفته به طوری که خرید ها با تنظیم 
قرارداد های صوری انجام شده که خلاف است و همچنین خرید از واسطه ها صورت پذیرفته است.وی با بیان 
اینکه جزییات این موضوع را دوشنبه اعلام می کنند گفت: مجلس با هیچ کس عقد اخوت و تعارف ندارد و 

تخلفات را به دستگاه قضایی اعلام خواهد کرد.

دادستان قم  تشریح کرد:

جزییات دستگیری قاضی قلابی در قم 
دادستان قم از دستگیری یک »کارچاق کن« که مدعی اعمال نفوذ در پرونده های قضایی در استان 
بود خبر داد و اظهار داشت: متهم با غصب عنوان قاضی و بازپرس دادگستری و ادعای واهی آشنایی با 

مقامات قضایی از 12 نفر مبالغی را دریافت کرده است. 
به نقل از روابط عمومی دادسرای عمومی و انقلاب قم، حجت الاسلام و المسلمین حسن غریب 
دادستان عمومی و انقلاب قم از دستگیری یک »کارچاق کن« که مدعی اعمال نفوذ در پرونده های 

قضایی در استان بود، خبر داد.
وی با اشاره به دستگیری این فرد و شناسایی مالباختگان از سوی حفاظت و اطلاعات دادگستری 
استان قم و پیگیری های شعبه 4 بازپرسی قم گفت: این متهم با جعل عنوان بازپرس و قاضی شعبه و 
کارمند دستگاه قضایی و با معرفی خود در پوشش فردی ذی نفوذ در دستگاه قضایی و آشنایی و نسبت 
خویشاوندی با مسئولان قضایی، وعده حل پرونده های قضایی، رفع آثار غیبت زندانیان از سیستم زندان 

و یا وعده استخدام در دادگستری را می داد.
این مقام قضایی متهم را فاقد هرگونه نفوذ و ارتباط با مسئولان و کارکنان دادگستری استان دانست و 
افزود: متهم دارای سابقه مشابهی با همین اتهام در سال های گذشته در استان بوده و تمامی ادعاهای او 

برای اعتمادسازی و فریب صاحبان پرونده های قضایی مطرح شده است.
دادستان قم با تأکید بر اینکه مراجعان دستگاه قضایی پرونده های خود را فقط از مسیرهای قانونی 
پیگیری کنند و از اعتماد به افراد مدعی نفوذ جداً پرهیز نمایند، به شهروندان توصیه کرد: در مواجهه 
با هر گونه موارد مشکوک و انجام امور از راه های غیرقانونی، مراتب را سریعاً به حفاظت و اطلاعات 

دادگستری استان گزارش دهند.
 

رئیس پلیس راهور استان قم  خبرداد:

توقیف خودروهای کف خواب و تغییر وضعیت داده 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی استان قم  از برخورد پلیس با خودروهای تغییر 

وضعیت داده در استان خبر داد. 
 سرهنگ غلامرضا صدفی با بیان اینکه هرگونه نقصان و تغییر در وضعیت ظاهری وسایل نقلیه ممنوع 
و از تردد اینگونه خودروها جلوگیری به عمل می آید، گفت: عده ای به دنبال ارتفاع زدن خودرو، تغییر 
شیشه ها به دودی و یا از اگزوزی استفاده می کنند که صدای ناهنجاری دارد که همه این موارد جزء 
تخلف است. سرهنگ صدفی گفت: همکاران ما در سطح شهر در مواجهه با این خودروها علاوه بر 
اعمال بر جریمه، خودرو نیز به پارکینگ منتقل می شود. رئیس پلیس راهور استان قم اضافه کرد: جمعه  
شب گذشته 20 دستگاه خودرو که اقدام به لایی کشی و 2 تخلف همزمان داشتند در استان توقیف و 
به مدت 2 هفته در پارکینگ خواهند بود، بعد از این زمان رانندگان می بایست در کلاس های آموزشی 

شرکت کرده و پس از آن وسیله نقلیه برابر مقررات ترخیص خواهد شد 
 

جانشین فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف ۵ دستگاه انواع وسایل نقلیه سرقتی 
جانشین فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف 2 دستگاه خودرو، 3دستگاه موتورسیکلت مسروقه 

طی 24 ساعت گذشته در استان خبر داد. 
سرهنگ  حبیب الله منصوری متین با اعلام این خبر اظهارداشت: طی 24 ساعت گذشته با تلاش 
بی وقفه مأموران انتظامی استان قم، یک دستگاه خودرو  پراید ، یک دستگاه خودرو پیکان ،3دستگاه 

موتور سیکلت  مسروقه کشف شد.
وی افزود: با پی گیری های مستمر و انجام اقدامات اطلاعاتی و نیز اخذ استعلامات از سامانه های 

پلیس، این خودروها و موتوسیکلت های مسروقه شناسایی و کشف شده است.
جانشین فرمانده انتظامی شهرستان قم  بیان کرد پلیس  محور اصلی ایجاد امنیت پایدار در سطح شهر 

، به صورت شبانه روز در خدمت شهروندان است و در این راستا  از هیچ کوششی فرو گذاری نمی کند.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
فرسوده  بافت  ساماندهی  قم  شهر  اسلامی 
مهم ترین  از  یکی  را  قم  شهر  ورودی های  و 
برنامه های مدیریت شهری دانست و گفت: با 
توجه به موقعیت شهر قم که در مرکز کشور قرار 

دارد، باید ورودی های شهر ساماندهی شود.
روح الله امراللهی ، توسعه شهر را در دو دهه 
در  داشت:  اظهار  و  دانست  قابل توجه  اخیر 
دو دهه اخیر مدیریت شهری توانسته کارهای 
زیادی را در تأمین و تکمیل زیرساخت ها انجام 
داده ولی در حوزه بصری هنوز با شرایط ایده آل 

فاصله زیادی داریم.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
 5 در  اجراشده  پروژه های  قم،  شهر  اسلامی 
سال گذشته را موردبررسی قرارداد و افزود: در 
زیادی  مطالعاتی  پروژه های  گذشته  ساله   5
قم  شهر  منظر  و  سیما  ساماندهی  حوزه  در 
انجام شده است. وی ساماندهی بافت فرسوده 
مهم ترین  از  یکی  را  قم  شهر  ورودی های  و 
برنامه های مدیریت شهری دانست و تأکید کرد: 
با توجه به موقعیت شهر قم که در مرکز کشور قرار 

دارد، باید ورودی های شهر ساماندهی شود.

مطهر  حرم  پیرامون  ساماندهی  امراللهی 
حضرت معصومه)س( را نیز موردتوجه قرارداد و 
گفت: یکی از برنامه های مهم مدیریت شهری که 
خوشبختانه به خوبی در حال اجرا است، پیاده 
راه سازی، کف سازی و جداره سازی پیرامون حرم 
مطهر است. وی تأمین بوستان ها و توسعه فضای 
سبز را نیز در راستای ارتقاء سیما و منظر شهری 
بوستان های  مجموع  شد:  یادآور  و  برشمرد 
هزار هکتاری علاوه بر تمام بوستان های شهر، 
قابل توجهی  ارتقاء  را  شهر  منظر  و  چشم انداز 

خواهد داد.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد:

تعیین تکلیف بافت فرسوده و ورودی هاازمهمترین  برنامه های مدیریت شهری 

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم  تاکید کرد:

لزوم اتمام سه پروژه نیمه تمام پارکینگ 
شرقی، مجتمع تجاری زمزم و شهید کاظمی 
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر لزوم اتمام سه پروژه نیمه تمام 
پارکینگ شرقی، مجتمع تجاری زمزم و شهید کاظمی گفت: مراکز مردم نهاد 
زیادی در شهر فعالیت می کنند که می توانیم از ظرفیت های این مراکز در جهت 

بهبود و ارتقای فرهنگ و فرهنگ شهروندی استفاده کنیم.
محمود مسگری به برنامه شورای شهر و شهرداری قم در اتمام پروژه های 
نیمه تمام اشاره کرد و اظهار داشت: بعضی از پروژه های شهری به علل مختلفی 
دچار مشکلاتی شده و در زمان بندی مشخص به اتمام نرسیده است که باید هر 

چه سریع تر این پروژه ها تعیین تکلیف شود.
پروژه  افزود: سه  و  قرارداد  موردتوجه  را  نیمه تمام  و  پروژه شاخص  وی سه 
پارکینگ شرقی، مجتمع تجاری زمزم و پروژه شهید کاظمی سه پروژه مهمی 
است که به دلایل مختلف به اتمام نرسیده و این تأخیر مربوط به شهرداری 
نیست، اما شورای شهر و شهرداری در حال پیگیری برای اتمام این سه پروژه 

هستند.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم توضیحانی پیرامون پروژه پارکینگ شرقی 
داد و تصریح کرد: این پروژه با توجه به اینکه بخش زیادی از تملک آن باقی مانده 
همچنین  و  ملی  سرمایه گذاران  از  و  واگذارشده  خصوصی  بخش  به  باید 
سرمایه گذاران خارجی که علاقه مند به سرمایه گذاری پیرامون حرم مطهر بوده 

استفاده شود.
وی مشکلات پروژه شهید کاظمی را نیز موردبررسی قرارداد و گفت: این پروژه 
مشکلات قضایی داشته و با مجموعه قوه قضایی صحبت های لازم صورت گرفته 
تا مشکلات این زمین برطرف شده و شهرداری بتواند با ساخت پارکینگ مناسب 

در این منطقه بسیاری از مشکلات ترافیکی خیابان صفاییه را ساماندهی کند.
استفاده از ظرفیت های مراکز مردم نهاد در ارتقای فرهنگی

 مسگری در ادامه توجه به تأمین زیرساخت های فرهنگی در شهر اشاره 
کرد و گفت: موضوعی که شهرداری باید به آن توجه بیشتری داشته باشد 
موضوعات فرهنگی و تأمین زیرساخت های آن در شهر است، در چند سال 
گذشته بوستان ها و مرکز تفریحی زیادی در شهر ساخته شده که به پیوست های 
فرهنگی آن به اندازه کافی توجه نشده است. وی استفاده از مراکز مردم نهاد را 
برای توجه به فرهنگ لازم خواند و تأکید کرد: مراکز مردم نهاد زیادی در شهر 
فعالیت می کنند که می توانیم از ظرفیت های این مراکز در جهت بهبود و ارتقاء 
و گام های مؤثری در ای حوزه  و فرهنگ شهروندی استفاده کنیم  فرهنگ 
برداریم. نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: شهرداری می تواند 
فضاها و امکانی را در کنار بوستان ها و فضای سبز به این کار اختصاص داده و 
همچنین با استفاده از ظرفیت مساجد و سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
و با کمک مردم در این جهت حرکت کرده و از همکاری مردم در جهت تسریع 
پروژه ها بهره ببریم. وی بر ارائه سند مشخص برای نام گذاری شوارع و معابر 
تأکید کرد و گفت: در کنار پروژه ها، مجموعه هایی در کنار معابر برای تبیین و 
سیره شهدا تعریف کرده و تنها به اسم و عکس شهدا در نام گذاری پروژه ها اکتفا 
نکنیم و باید به جوانان نشان دهیم که شهدا افرادی آسمانی نیستند و مانند 
همه مردم و در کنار مردم بوده و چه ویژگی ها و چه کارهای بزرگی انجام داده اند.

 
مدیر منطقه سه شهرداری قم :

ورودی و خروجی های بلوار شهید 
سپهبد سردار سلیمانی بهسازی می شود

مدیر منطقه سه شهرداری قم با اشاره به بهسازی ورودی و خروجی های بلوار 
شهید سپهبد سردار سلیمانی گفت: ورودی و خروجی های بلوار جدول گذاری، 

آسفالت و بهسازی می شود.
شهید  بلوار  خروجی های  و  ورودی  بهسازی  از   ، وزیری  روحانی  مهرداد 
سلیمانی و آسفالت مسیر این بلوار خبر داد و اظهار داشت: بهسازی بلوار شهید 

سلیمانی خوشبختانه طبق برنامه ریزی های انجام شده در حال اجراست.
وی طول مسیر جدول گذاری شده را بیش از 700 متر اعلام کرد و افزود: 
عملیات جدول گذاری مسیر بلوار شهید سپهبد سردار سلیمانی که شامل 
آب های  هدایت  جهت  کاروگیت  لوله  همراه  به  کانیو  و  تک  جداول  احداث 
سطحی به رودخانه و ایجاد زهکش جهت انتقال آب زیرسطحی به رودخانه است 
که با هزینه ای بالغ بر یک میلیارد تومان صورت گرفته و مساحت زیرسازی آن نیز 

به متراژ 4 هزار مترمربع و به ارزش 14 میلیارد ریال در حال اجراست.
به  نسبت  منطقه  پیش بینی  کرد:  تصریح  قم  منطقه سه شهرداری  مدیر 
مساحت مسیری که می بایست آسفالت شود 13 هزار مترمربع بوده که معادل 
4 هزار تن آسفالت و به ارزش تقریبی 44 میلیارد ریال مورداستفاده قرار خواهد 
گرفت که درمجموع این پروژه 68 میلیارد ریال هزینه کرد داشته است. وی در 
پایان مسیر بهسازی شده را تشریح کرد و گفت: مسیر بهسازی شده در محدوده 
عوارض کاشان شامل ورودی و خروجی به بلوار شهید سردار سلیمانی واقع در 
ضلع شرقی عوارضی کاشان و همچنین ورودی و خروجی واقع در ضلع غربی 

که در ابتدای خیابان بادیان بوده آغازشده و تا بلوار شهید سلیمانی ادامه دارد.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  تاکید کرد:

نظارت مستمر بر کیفیت آب های 
فضای سبز 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم بر نظارت مستمر بر 
کیفیت آب های فضای سبز و اتصال آنها به شبکه آب خام تاکید کرد.

پیام جوادیان با بیان اینکه نظارت مستمر بر کیفیت آب های فضای سبز در 
آزمایش های  پارک ها  سازمان  کارشناسی  تیم  کرد:  اظهار  است  انجام  حال 
دوره ای از کیفیت آب ها و میزان شوری را انجام داده و لکه های فضای سبز 

داخل شهر مداوم پایش شده تا در آن ها از آب شرب شهری استفاده نشود.
وی تصریح کرد: کل محدوده بوستان بنیادی و قطعات فضای سبز اطراف آن 
به طور کامل به شبکه آب خام متصل است و تمام تلاش سازمان پارک ها بر این 
بوده که در هر نقطه ای اگر اشکالی وجود داشته و احیاناً از آب شرب برای آبیاری 

استفاده می شود اشکال رفع شود.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تأکید بر اینکه با توسعه 
شبکه آب خام در سطح شهر و همچنین تخصیص بخشی از پساب، تلاش داریم 
تا در آینده هیچ استفاده ای از شبکه آب شرب برای آبیاری فضای سبز صورت 
نگیرد تصریح کرد: اگر در این زمینه اشکالی هم وجود داشته باشد تیم بررسی و 

کارشناسی سازمان مدام این مساله را بررسی کرده و رفع می کنند.
  

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

آغازطرح پاکسازی مبادی ۵ گانه
 ورودی شهر قم

آغاز طرح پاک سازی  از  سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
مبادی ورودی شهر با عنوان استقبال از بهار و آماده سازی شهر برای حضور 

زائران و مسافران نوروزی خبر داد.
سید عبدالله میرابراهیمی در گفت وگویی، با اشاره به اجرای طرح پاکسازی 
مبادی ورودی شهر قم، با بیان اینکه این طرح به دلیل نزدیکی به جشن های 
نیمه شعبان از محدوده مسجد مقدس جمکران آغازشده است، اظهار کرد: این 

طرح در تمامی مبادی 5 گانه ورودی شهر قم اجرا خواهد شد.
وی با اشاره به اقدامات پیش بینی شده در قالب طرح استقبال از بهار سازمان 
و  پسماندها  تمامی  طرح  این  در  کرد:  ابراز  قم  شهرداری  پسماند  مدیریت 
نخاله های غیرمجاز تخلیه شده در مبادی ورودی شهر توسط 15 دستگاه لودر و 

35 دستگاه کامیون پاکسازی خواهند شد.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم در پایان عنوان کرد: طرح 
استقبال از بهار تا پایان اسفندماه جاری در 5 ورودی و خروجی اصلی شهر 

مقدس قم اجرا خواهد شد.

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر مقدس قم با اشاره به 
بررسی واقع بینانه بودجه 1401 شهرداری قم، اظهار داشت: یکی از موضوعات 
حائز اهمیت در جهت حرکت به سمت توسعه پایدار شهری، درآمدهای پایدار 

بوده که نقش تأثیرگذاری در برنامه ریزی شهرها دارد.
حسین صابری در گفتگو با خبرنگاران با اشاره به آخرین وضعیت بررسی 
بودجه پیشنهادی 1401 شهرداری کلانشهر قم اظهار داشت: پس از تقدیم 
بودجه به شورای اسلامی شهر، کمیسیون برنامه وبودجه با مبنا قرار دادن اصول 

علمی، اولویت ها و به صورت واقع بینانه بررسی بودجه پیشنهادی را آغاز کرد.
به گفته وی، بی تردید یکی از موضوعات حائز اهمیت در جهت حرکت به 
سمت توسعه پایدار شهری، درآمدهای پایدار بوده که نقش تأثیرگذاری در 
برنامه ریزی شهرها داشته و حتماً نظام تأمین منابع مالی شهر و لحاظ نگرش 
محله محوری مبتنی بر برنامه ریزی مشارکتی با ایجاد درآمدهای پایدار شهری 

محقق خواهد شد.
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر مقدس قم افزود: ازجمله 
این موارد می توان به عوارض نوسازی و عوارض صنفی و … اشاره کرد که تحقق 
درآمدهای پیش بینی شده در بودجه می بایست مورد دقت مدیران شهری قرار 
گیرد، در این میان تملکات از مهم ترین عوامل ایجاد پروژه های عمرانی و تحول 

اقتصاد شهری و جلب رضایت شهروندان است.
وی با تأکید بر اینکه مدیریت شهری به منظور اجرای طرح های عمرانی باید 
ناگزیر املاک واقع شده در مسیر را تملک کند و این مهم هزینه سرسام آوری از 
نظر زمانی و ریالی بر مدیریت شهری وارد می کند، عنوان کرد: تملک این املاک 
با هدف ایجاد زمینه های مساعد برای اجرایی کردن طرح و پروژه های عمرانی 
و زیرساختی انجام می شود؛ لذا می بایست در این حوزه با تعیین اولویت و دقت 

مراتب موردبررسی قرار گرفته تا در سال آتی شاهد اتمام پروژه ها باشیم.
صابری با بیان اینکه توجه به زیرساخت های شهری و اولویت درخواست های 
مردمی در بررسی بودجه پیشنهادی موردنظر اعضای کمیسیون برنامه وبودجه 
بوده است، یادآور شد: یکی از درخواست های مردمی توجه خاصه به ایجاد 
پارکینگ در نقاط پر رفت وآمد شهر بوده که به تبع از شهرداری انتظار می رود 
با اعمال ضوابط و معیارهای مؤثر نسبت به احداث مناسب پارکینگ اقدام 
کرده و سعی شده است در بودجه پیشنهادی محل های بهینه ای برای احداث 

پارکینگ در نظر گرفته شود.
وی با اشاره به لزوم توجه به تأمین پارکینگ اضافه کرد: این موضوع چالش 
امروز شهر نیست و سالیان متمادی ساخت پارکینگ در دستور کار شهرداری 
بوده است و انتظار می رود از محل موجودی حساب درآمد اختصاصی خود 
یعنی حساب »درآمد ناشی از عدم امکان تأمین پارکینگ« صرفاً جهت احداث 
پارکینگ، خصوصاً در هسته مرکزی شهر استفاده گردد. صابری نقاط مثبت 
بودجه پیشنهادی را توجه به مناطق کم برخوردار و توسعه محلات محروم بیان 
کرد و گفت: از نقاط ضعف بودجه پیشنهادی عدم توجه به برخی اولویت ها و 
حوزه سرمایه گذاری را می توان نام برد و البته برنامه ریزی و توجه ویژه جهت 
ایجاد درآمدهای پایدار، عدالت شهری در تمامی بخش ها، توجه به سرمایه 
انسانی، تهیه برنامه جامع سرمایه گذاری قابل اجرا، اجرای پیاده راه ها، اقدام 
اساس  بر  تملکات  مطهر،  حرم  شرقی  پارکینگ  تکلیف  تعیین  جهت  لازم 
اولویت ها، برنامه ریزی جهت سر و سامان دادن سکونت گاه های غیررسمی، 
تلاش در جهت جذب منابع دولتی و کشوری و هزینه کرد هدفمند در محل های 

تعیین شده مواردی است که لازم است به آن توجه ویژه ای گردد.

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر مقدس قم  مطرح کرد :

بررسی علمی و دقیق بودجه شهرداری قم با نگاه واقع بینانه و منطبق بر نیازهای شهر 

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم در نظر دارد :


